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PO USTANOVITVI VOJAŠKE VLADE

Bratomorna vojna v Jordaniji
Hudi boji v Amanu - Veliko število mrtvih in na tisoče ranjenih - Vlada pri
pravljena na mir pod pogojem, da se gverilci umaknejo na reko Jordan

AMAN, 17. — Danes v zgodnjih jutranjih urah je jordanska voj
aka začela ofenzivo proti skoraj vsem postojankam gverilcev v Jor
daniji, zlasti pa v Amanu, njegovi okolici in v mestu Žarka. Dopisnik 
•Sjiptovske agencije MEN v Amanu je takole opisal položaj: «V glav
am mestu Jordanije je položaj skrajno dramatičen. Mesto Aman je 
Postalo bojno polje, na katerem di
hajo ostri boji med vojsko in pa-
lastinskimi gverilci. Število mrtvih 
Paraiča s strahovito hitrostjo, Šte
vilo ranjenih civilistov gre že na 
•'»oče in je njihov položaj izredno 
r*»en, ker jih ni mogoče odpeljati 
v bolnišnice. Velik del mestnih pre
delov pokriva dim in na številnih 
»rajih se vidijo požari».

V tem kratkem poročilu, ki je 
Prišlo neposredno iz Amana, dokler 
riso bile pretrgane vse komunika
cijske zveze, se zrcali dramatična 
»fatomorna in žalostna slika. Dopis- 
rik Reuterja iz Amana poudarja, 
da so danes zjutraj jordanske oklep- 
{Ja edinice s pomočjo udarnih oddel
kov sprožile močan napad proti a- 
rabskim gverilcem v jordanskem 
Slavnem mestu. «Amanci so se zbu
dili pod močnim ognjem minome- 
‘alcev, raket in avtomatskega orož- 
ia; V teku so srditi boji in številne 
riše so bile zadete. V središču me
da se dvigajo visoki stebri dima*, 
dopisnik pravi, da so se zjutraj 
riieli najbolj srditi boji v bližini 
riheriškega in britanskega velepo

slaništva ter urada agencije Reu
ter.

Skoraj vse vesti o položaju v A- 
rianu in drugih krajih Jordanije 
v dopoldanskih in popoldanskih u- 
rah so prihajale predvsem iz Da- 
riaska in Bejruta. Radio palestin- 
®kega odporniškega gibanja v Da- 
riasku je danes sporočil, da je 
Sjavni odbor palestinskega odpor
niškega gibanja zahteval, naj ira
ške čete, ki so nastanjene v Jor
daniji, takoj posežejo v boj ob 
sbani gverilcev. V Damasku so 
‘Poročili, da je bagdadski radio ob
aril vest, da je bilo iraškim četam 
d«ročeno, naj se pridružijo gve- 
Ploem v boju proti silam jordan
ske vojaške vlade. Kot je znano, 
rila Irak v Jordaniji 12.000 dobro 
foorožanih vojakov, ki razpolagajo 
1 hekaj sto topovi. Toda do poznih 
kačemih ur še nd prišla nobena 
•jest, da bi se iraške čete pri- 
dfužMe boju gverilcev. V Bejrutu 
{ri je Ljudska fronta za osvobodi- 

Palestine sporočila, da se i- 
riške čete umikajo iz Severne Jor- 
dPnije na poti v Mafrak in da do
zdevajo, da se vračajo v Irak. 
Položaj v Jordaniji je izredno za

jeten in ga je težko oceniti, ker 
K*hajajo v glavnem le sporočila, 
J* jih uradno objavljajo jordanska 
paška vlada in glavni odbor pa
lestinskega osvobodilnega gibanja, 
tei in drugi govorijo o uspehih na 
Nnern polju. Poleg tega pa so 
Zli danes objavljeni tako na jor- 
pteki strani kot na strani pale- 
frihskih organizacij pozivi na pre- 
Jditev spopada, toda vedno pod 
"»ločenimi pogoji.
.Gverilska organizacija Al Fatah
* danes obtožila kralja Huseina, 
"S je dal ukaz svojim oboroženim 
|?W, naj v Amanu napadejo gve- 
riske postojanke. Al Fatah pojas- 
JlUje, da je prestregel ukaz, ki

je poveljstvo jordanske vojske 
P® radiu dalo svojim edinicam: 
postojanke gverilcev v Amanu mo- 
rilo biti likvidirane*, 
popoldne .ie radio v Amanu spo- 
pil izjavo predsednika nove jor- 
j^hske vojaške vlade generala 
pouda, v odgovor na poziv, ki ga
* naslovil obem strankam v spo- 
Nu predstavnik posredovalne ko
pije Arabske zveze Amin Shebli. 
j^neral Daoud pravi: »Sami ste 
Prih sporočili, da ste se prepričali,

je nemogoče doseči ka ter'koli 
i^Ofazum z gverilci. Do 16. sep- 
Z*nbra smo napeli vse naše sile, 

bi se pogajali z glavnim odho- 
Jrih. Toda vs£ je bilo zaman. Da- 
Sf® zjutraj nas je izenadilo stre- 
jštje proti našim četam. Kljub te- 

smo pripravljeni prekiniti boje 
.naročiti našim četam, naj stre

ho samo v samoobrambi. Jordan- 
M vlada ima pravico biti v Ama- 
5* in v vseh krajih Jordanije. Gve- 

°i bi se morali umakniti iz 
.‘»h jordanskih mest in vasi do 
.tke Jordana. Če se s tem stri
glo jim zagotavljam, da se no
ji0. lahko premestili z vso svojo 

jjjlaško opremo. Na reki Jordan bo
je1 lahko bili ob strani redne vojske 
j?se z njo bojevali za obrambo 
°°hk)vine.»
y Proti večeru je vojaški guverner 
j Amanu general Majali sporoči], 
e! je vojska vzpostavila red v več- 

delu mesta in da se upirajo še 
i*ho nekatere manjše skupine gve 
elpev. Radio Aman pa je objavil 
j^boročilo poveljstva jordanske voj- 

naj vojaki dobro sprejmejo 
tri gverilce, ki se predajo in naj 

vključijo v svoje vrste. Po 
čj?gi strani pa je general Ma- 
(C1 izjavil, da ima vojska nalogo, 
C likvidira vsa gverilska gnezda 
v, ha izžene iz Jordanije vse gve- 
*ske organizacije.
(iv Bejrutu pa je ^redsedndštvo «A1 
^aha* sporočilo, da so kraljeve

bom-
. - <ul' suuez »i polmese-
r* (arabskega Rdečega križa) v 
Jrianu. Hkrati pa je gverilska ra- 
v° sporočil iz Žarke, da je mesto 
ijri>kah gverilcev in da se je jor- 
j.risko topništvo pridružilo pa le
pkim bojevnikom in začelo stre

ljati na jordanske tanke. Kmalu na
to je radio «A1 Fatah* izjavil, da 
so palestinski gverilci osvobodili Se
verno Jordanijo in da popolnoma 
nadzorujejo Karaik.

Vojaška vlada je danes proglasi
la policijsko uro v Amanu, na pod
ročju Žarke in na področju, ki po
vezuje obe mesti. Popoldne so na
daljevale prihajati vesti, iz katerih 
je razvidna popolna zmešnjava in 
si ni mogoče še ustvariti jasne sli
ke, kaj se pravzaprav v Jorda
niji dogaja. Gverilci so sporočili, 
da so zasedli glavno pošto v Ama
nu. Jordanska vojska pa pravi, da 
se nadaljuje ofenziva proti prede
lom mesta, ki jih imajo še v ro
kah gverilci Tudi popoldne je go
relo mnogo hiš v mestu in dušljiv 
dim ga je delno pokrival. Medtem 
ko poveljstvo kraljeve vojske go
vori o vojaških uspehih v Ama

nu in nekaterih drugih krajih Jor
danije, «A1 Fatah* v Bejrutu pa 
pravd, da se revolucionarne sile 
odločno upirajo sovražniku in da 
je prišlo okrog poldne do najhuj
ših spopadov pri begunskem ta
borišču Wahadat. Tu, pravi «A1 
Fatah* so imeli napadalci najhujše 
izgube.

V obrambnem ministrstvu v Tel 
Avivu so danes izjavili, da dokler 
se bodo v Jordaniji tepli med se
boj, nima Izrael nobenega vzroka, 
da bi posredoval. Prav tako ne 
bo posredoval, če bi se Irak in Si
rija neposredno vpletla v boje. 
Hkrati pa so poudarili, da bo Izrael 
prisiljen posredovati, če bi polo
žaj v Jordaniji neposredno ogrožal 
izraelsko varnost. Toda nekateri 
izraelski listi danes pišejo, da je 
predsednica vlade Meir izjavila, da 
se Izrael ne bo vmešaval v jordan
ske notranje zadeve, da pa bi bil 
položaj popolnoma drugačen, če bi 
Izraelu sovražne sile zasedle Jor
danijo.

Sirski zunanji minister je iimed 
danes razgovor z jordanskim vele

poslanikom in mu sporočil, da Si
rija ne bo gledala križem rok ((po
kola palestinskih gverilcev v Jor
daniji«. Po tem opozorilu jordan
skemu diplomatskemu predstavni
ku je sirski predsednik republike 
Atassi ločeno sprejel egiptovskega, 
sudanskega in alžirskega veleposla
nika ter libijskega odpravnika po
slov. Opozoril jih je na resen po
ložaj v Jordaniji. Sirski predsed
nik je pozval diplomatske predstav
nike, naj njihove vlade posreduje
jo, da se preneha ((pokol, ki ga iz
vajajo jordanske oblasti.

Arafat pa je danes zaprosil egip
tovskega predsednika Naserja, naj 
na katerikoli način posreduje, da 
se prepreči nadaljnje prelivanje 
krvi v Jordaniji. V svojem pismu 
Arafat pravi, da je položaj izredno 
resen.

Egiptovska agencija »MEN* je 
sporočila, da je načelnik glavnega 
poveljstva egiptovske vojske gene
ral Mohamed Sadek odpotoval no
coj z letalom v Aman. S seboj nosi 
posebno poslanico egiptovskega, su
danskega in libijskega predsednika

za jordanskega kralja Huseina in 
za poveljnika palestinskih gverilcev 
Arafata.

Egiptovski veleposlanik v Mo
skvi pa je danes obiskal sovjetske
ga podpredsednika vlade Poljan
skega. To srečanje povezujejo z 
dogodki v Jordaniji in ukrepi, ld 
bi jih bito treba sprejeti za pre
kinitev bratomorne vojne.

Iz New Yorka poroča/jo, da je 
predstavnik zunanjega ministrstva 
ZDA McCloskey glede položaja v 
Jordaniji izjavil, da ZDA nimajo 
nobenega načrta za intervencijo v 
Jordaniji in da noče povedati nič 
drugega, kar bi lahko dalo sliutlito, 
da se ZDA odpovedujejo katerikoli 
pobudi, ker je položaj izredno re
sen. V tej zvezi je McC!oskey de
jal, da so ZDA zelo zaskrbljene za 
usodo ameriških državljanov, ki so 
v rokah gverilcev. Opozoril pa je, 
da bi katerokoli tuje vmešavanje 
v Jordaniji še bolj zaostrilo polo
žaj. Predsednik Nixon pa je opo
zoril palestinske gverilce, da so od
govorni za varnost talcev, ki jih 
imajo v rokah.
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SREČANJE V PALAČI CHIGI MED VLADO IN SINDIKATI

Colombo obrazložil sindikalnim predstavnikom 
smernice vladne politike pri izvajanju reform

Danes zjutraj sestanek treh sindikalnih tajništev o refor
mah, popoldne pa novo srečanje pri predsedniku vlade

RIM, 17. — Ministrski predsednik Colombo je obrazložil danes 
sindikalnim predstavnikom glavne vladne smernice pri izvajanju re
form zdravstva in stanovanjske politike. Sestanka med vlado in sin
dikati, ki je bila v palači Chigi, so se udeležili, poleg Colotnba in 
vladnega podpredsednika De Martina, ministri Giolitti, Ferrari Aggradi, 
Preti, Mariotti, Lauricella in Donat Cattin. CGIL .so zastopali Lama, Bo- 
naccini, Verzeli!, Forni in Rover!, 
CISL Storti, Scalia, Romei in Marco- 
ne, UIL pa Ravenna, Vanni, Ravec- 
ca in Simoncini. Seja se je začela 
zjutraj in je trajala tudi popoldne: 
jutri popoldne bo novo srečanje 
med vlado in sindikati, zjutraj pa se 
bodo sestala tri sindikalna tajništva 
na skupni seji, na kateri bodo do
ločili skupno linijo o vladnih smer
nicah pri izvajanju reform.

Predsednik Colombo je v svojih

izvajanjih najprej poudaril pomen, 
ki ga vlada pripisuje posvetovanjem 
s sindikati: dejal je, da pri teh sre
čanjih ne gre za pogajanja, niti ne 
za samo izmenjavo mnenj. Nato je 
Colombo govoril o odnosu med po
litiko reform in konjunkturno poli
tiko ter napovedal, da bo vlada po 
vprašanjih zdravstva in stanovanj 
preučila še vprašanje prevozov.

Glede reforme zdravstva je Co

lombo dejal, da je njen cilj usta
noviti vsedržavne zdravstvene služ
be in torej postopna razširitev 
zdravstvene pomoči na vse držav
ljane. Reforma nalaga osrednji 
zdravstveni upravi odgovornost načr
tovanja in koordiniranja zdravstve
nih služb; postopen prenos zdrav
stvene zaščite deželam in krajevnim 
ustanovam v skladu z ustavnimi na
čeli^ uvedbo oblik demokratične u- 
deležbe pri nadzorstvu in upravlja
nju zdravstvene službe. Reforma 
predvideva tudi postopno odpravo 
zavarovalnih ustanov.

Colombo je nato obravnavaj vpra
šanje finansiranja deželnih skladov 
s strani vsedržavnega sklada na

OZRAČJI DRŽAVLJANSKE VOJNC V RCOCIO CALABRII

DELAVEC UBIT V SPOPADIH 
MED DEMONSTRANTI IN POLICIJO

Okoliščine, v katerih je umrl 43-letni Angelo Campanella so še 
nepojasnjene - Dramatičen položaj v mestu: obkoljena kvestura, 
napaden sedež KPI, požgano skladišče pri železniški postaji

REGGIO CALABRIA, 17. — V ozračju državljanska vojne, ki vlada 
že več dni v Reggio Calabrii, je prišlo danes do tragičnega incidenta: 
v spopadih med podivjanimi demonstranti in policijo je bil ubit 43- 
letni delavec Angelo Campanella, uslužbenec občinske ustanove za 
javne prevoze, oče sedmih otrok. V mestu je položaj v trenutku, ko 
poročamo, izredno napet, množijo se cestni spopadi, postavljajo se ba
rikade, nadaljujejo se napadi na sedeže javnih ustanov in na policijske 
postaje.

Okoliščine, v katerih je delavec 
izgubil življenje in o katerih je v 
teku preiskava sodnih oblasti, so 
izredno nejasne: tiskovna agencija 
ANSA podaja o incidentu tri ver
zije. Po prvi naj bi demonstranti
za barikadami izstrelili rafal iz 
brzostrelke in ori tem ranili ne
kega karabinjerja in tri mimoidoče 
ljudi, med temi Campanello, ki je 
umrl, ko so ga peljali v bolnišnico. 
Po drugi verziji so izza barikade, 
za katero .je bil tudi nesrečni Cam 
panella, začeli streljati na poli
cijo, ki je odgovorila na ogenj in 
zadela delavca. Po tretji verziji so 
demonstranti obkolili tri osamljene 
karabinjerje in jih začeli pretepati. 
Eden od agentov je začel streljati 
in strel je zadel delavca. Kot re
čeno, bo morala sodna oblast ugo
toviti, kako je bil Campanella ubit

Položaj v mestu, kjer je bil danes 
že četrti dan splošne stavke, je 
dramatičen. Demonstranti so izve
dli vrsto napadov na sedež neke 
banke, na sedež KPI (tu jih je po
licija pravočasno ustavila), na dru
ge javne ustanove. Zvečer .je bila 
kvestura v Reggio Calabrii popol
noma obkoljena od demonstrantov. 
Najhujši incidenti so bili pri želez
niški' postaji, kjer je množica vdrla 
v skladišče lesa in ga delno zaž
gala. Gasilci, ki so jih demon
stranti sprejeli z metanjem kam 
njev in molotovk, so preprečili, da 
bi ogenj zajel bližnje skladršče ben
cina.

Duhove demonstrantov je nad vse 
razburila vest, da je policija are 
tirala Francesca Franca, ki ga v 
mestu bolj poznajo kot cCiccia*. 40

letnega faliranega študenta prava 
in predsednika zloglasnega »akcij
skega odbora*, ki je bil v središču 
incidentov zadnjih tednov. Policija 
ga je aretirala v njegovem stano
vanju pod obtožbo »nagovarjanja k 
zločinskim dejanjem*. Pod isto ob
tožbo je bil aretiran tudi drugi 
član akcijskega odbora, Alfredo 
Perna, b;vši partizanski poveljnik.

Moro v Iranu
TEHERAN, 17. — Zunanji mini

ster Moro je zaključil uradni obisk 
v Teheranu. Danes se je sestal s 
svojim perzijskim kolegom Zahedi- 
jem, s katerim je podpisal spora
zum o znanstvenem in tehničnem 
sodelovanju med Italijo in Iranom.

VVASHINGTON, 17. - Francoski 
zunanji minister Schumann, ki je 
sedaj v ZDA na zasedanju general
ne skupščine OZN, je imel danes 
daljši razgovor z zunanjim mini
strom ZDA Rogersom, na katerem 
sta govorila predvsem o evropskih 
vprašanjih.

Polom Lon Nolove 
«velikc ofenzive»

PHNOM PENH, 17. - »Velika 
ofenziva«, ki jo je začela kambo- 
ška redna vojska, da bd razbila 
partizanski obroč okrog važnega 
mosta Komipomg Thom, 120 kilome
trov od Phnom Penha, se je za-

tisoč Lon Nalovili vojakov, ki se 
Je udeležilo ofenzive, je popolno
ma obkoljenih od Sdhamukovih sil 
blizu vasi Tapeamg Kak, kakih 80 
kilometrov od prestolnice. Vsaka 
zveza med njimi ln vojaškim po
veljstvom v Phnom Penhu Je pre
kinjena, vojaki pa se ne morejo 
umakniti, Ker so protivladne sile 
razstrelile mostove.

podlagi kriterijev, ki jih je treba 
še določiti in ki bodo morali pre
prečiti, da bi bila ta ali ona dežela 
privilegirana. Tako vsedržavni sklad 
ki bo pri ministrstvu za zdravstvo, 
kot deželni skladi v posameznih de
želah bodo imeli značaj avtonomnih 
uprav, ki jih bodo vodili upravni 
sveti.

Predsednik vlade Colombo je pre
šel nato k obravnavanju vprašanj 
v zvezi z novo stanovanjsko poli
tiko, katere glavni cilj je okrepiti 
pobude ljudskih stanovanj. Ta cilj 
bo mogoče doseči, je dejal Colom
bo, s povišanjem letne kvote sta
novanj, ki jih gradi ali za katere 
da pobudo javni sektor. Do danes 
je javni sektor gradil samo od 5 
do 7 odst. vseh stanovanj, to kvo
to pa je treba povišati na 20 do 
21 odst., se pravi na raven bolj 
razvitih evropskih držav.

Glede organske politike stanovanj 
je Colombo poudaril predvsem tri 
točke: 1. zapora najemnin za tri 
leta, kar naj bi omogočilo uravno- 
vešenje ponudbe s povpraševanjem 
po stanovanjih ekonomičnega in 
ljudskega značaja: 2. podaljšanje 
26-letne davčne olajšave; 3. razla
stitev zemljišč, v zvezi s katero 
bo treba še natančno izdelati kri
terije za določitev cen.

V popoldanskem delu srečanja so 
imeli besedo sindikalni predstavni
ki, ki so potrdili negativno oceno o 
konjunktumih ukrepih vlade ter 
zastavili vrsto vprašanj v zvezi z 
reformami zdravstva in stanovanj
ske politike. Nekateri ministri, ki 
so bili prisotni na srečanju, so nu- 
d:li sindikalnim predstavnikom po
jasnila o nameravanih reformah.

Predsednik Colombo bo v pri
hodnjih dneh v zvezi z vladnimi 
reformami sprejel še predstavni
ke Confindustrie, CISNAL, Coltiva- 
tori Diretti ter zastopnike obrtni
kov, trgovcev in zdravnikov.

TRST, petek, 18. septembra 1970

UMRL JE FRANCE BEVK
Franceta Bevka ni več. U- 

mrl je, po čudni igri usode, 
prav na dan, ko je dopolnil 
osemdeset let, v času, ko so 
mu iz vse domovine prihajale 
čestitke z najboljšimi želja
mi. Večina jih je prišla pre
pozno.

Krog je sklenjen, črta za 
obračun potegnjena In račun 
se res ne mogel slabo Iz
teči. Opraviti pa ga bodo mo
rali drugi, zaikaj njegova roka 
je za vselej odložila pisalo, 
njegove oči so ugasnile, nje
gov smeh je otrpnil, njegove 
misli so se ustavile, pisateljski 
polet je zložil peruti. To, kar 
je bil France Bevk, je zdaj 
zajeto v kakih stopetdesetih 
knjigah, slikanicah in brošu
rah, popisano v bibliografiji, 
kakršne ni nikdar imel sloven
ski književnik.

Č i m p r e j ozdravi, France 
Bevk, in pridi med nas, da 
proslavimo tvoj praznik, ka
kor se spodobi, smo zapisali 
včeraj. Kako prazno in tuje 
zvenijo zdaj te besede, boleče 
od nesmisla, ko da so bile na
pisane v drugem veku in na
menjene komurkoli, samo ne 
dragemu pisatelju in sobojev
niku, učitelju in tovarišu, ki 
ga ta hip ni več med živimi.

V resnici je le malokdo iz
med nas verjel, da ga bomo 
še kdaj videli v svoji sredi, da 
bomo še kdaj slišali njegov 
nekoliko raskavi, mehki in o- 
četovski glas, da nas bo raz
vedril s svojim smehom, da 
mu bomo še kdaj, naj dražje
mu med dragimi, segli v ro
ko. Vesti o njegovem zdrav
stvenem stanju niso dopušča
le nobenega dvoma. In ven
dar... Upali smo, da se usodni 
trenutek vsaj zavleče, in hote
li smo, naj bi mu bile naše 
besede v oporo in tolažbo v 
teh trenutkih največje človeš
ke stiske. Naj bi zvedel, da ni 
sejal v veter, da pušča za sa
bo delo, ki je vredno življe
nja, da znamo ceniti njegov 
trud in da v naših srcih ne 
vzbuja samo spoštovanja in 
občudovanja, ampak tudi in 
predvsem hvaležnost in ljube
zen.

Kadar ga bomo poslej pro
slavljali, bomo sami. Z nami 
bodo njegove domače besede,

njegove bodrilne misli in nje
gov uporniški duh. In če bo
mo govorili o njegovem delu 
in razčlenjevali njegove prvi
ne, se bomo v glavnem zadr
žali ob tistem, kar je zraslo 
v njem iz velike ljubezni do 
svoje ožje primorske domovi
ne, njene globoko občutene na
rodnostne stiske po prvi sve
te vrti vojni, ob njegovem u- 
poru fašističnemu načrtnemu 
zasužnjevanju in iztrebljanju 
slovenskega prebivalstva, če 
bomo morali ugotoviti, da se 
je kot pisatelj z vsemi sred
stvi bojeval proti nasilju no
vih gospodarjev, tudi ne bo

mo mogli mimo dejstva, da 
je kot človek kljub preganja
nju odločno vztrajal med svo
jimi primorskimi rojaki, dok
ler ga ni čas poklical v obo
roženi boj.

Poslavljamo se od pisatelja 
in prijatelja Franceta Bevka 
z občutki, ki jih je težko i» 
raziti. Ne najdemo pravih be
sed, zakaj vsaka od njih, ko 
jo zapišeš, postane nerodna, 
prazna in tuja. Hoteli pa bi 
biti preprosta in iskreni, ka
kor je zmeraj bil on.

Umrl je France Bevk. Umri 
je pisatelj, borec in človek.

MIROSLAV KOŠUTA

IZGUBILI SMO VELIKEGA PRIJATELJA
Predsedstvo Slovenske kul

turno gospodarske zveze je 
na svoji sinočnji seji poča
stilo spomin velikega borca za 
pravice primorskih Slovencev, 
pisatelja Franceta Bevka. Pred
sednik Gorazd Vesel je dejal, 
da smo izgubili «našega» člo
veka, velikega prijatelja, pisa
telja in politika. Se danes smo 
proslavljali njegovo 80-letnico 
in to slovesno vzdušje se je 
pretvorilo v globoko žalost, ko 
smo izvedeli za njegovo smrt. 
Z njim je slovenski narod iz
gubil velikega kulturnega u- 
stvarjalca, plodnega pisatelja 
z izredno obsežnim življenj
skim opusom.

Naša generacija se je z Bev
kom srečala v rani mladosti 
in ni malo primorskih Sloven
cev, ki so se ob Bevkovih 
knjigah učili svojega materi
nega jezika. France Bevk po
oseblja tragično zgodovino 
slovenskega človeka med fa
šizmom, in v svojih delih od
seva burno preteklost ter 
stiske naših ljudi zlasti na 
Goriškem in v Beneški Slove
niji, kateri je posvetil svojo

knjigo o kaplanu Martinu Če
dermacu.

Njegov odporni duh in za
vzetost za slovenski narod sta 
ga pripeljala v Osvobodilno 
fronto. Na čelu zmagovite voj
ske je prispel v osvobojeni 
Trst, kjer je prevzel naj višjo 
vlogo predsednika Pokrajin
skega narodnoosvobodilnega 
sveta.

Najgloblji spomin na njega 
bodo njegova dela, v katerih 
bo živel tudi v prihodnosti.

Predsedstvo Slovenske kul
turno gospodarske zveze je 
nato sklenilo, da se danes, v 
petek priredi v Gorici spo- 
minsk i svečanost, na katero 
je povabilo, da bodo orisali 
pokojnikov lik: beneškega Slo
venca dr. Viljema Cerna, go- 
riška rojaka in sodelavca Bev
ka v težkih časih Iva Marin
čiča in prof. Rada Bednarika 
ter člana predsedstva Borisa 
Raceta, ki je z Bevkom sode
loval v narodnoosvobodilnem 
boju na Primorskem.

Predsedstvo je tudi določi
lo, da se bo na žalni svečano

sti v soboto na Žalah v Ljub
ljani od pokojnika poslovil v 
imenu SKGZ in včlanjenih or
ganizacij predsednik Gorazd 
Vesel, pri vseh žalnih sveča
nostih pa bodo delegacfjo SK 
GZ sestavljali vsi člani pred
sedstva. Istočasno je predsed
stvo pozvalo vse včlanjene or
ganizacije in ni ih predstavni
ke, da se priključijo žalnim 
svečanostim. Vse Slovence v 
Itai-,;d pa poziva, da se ude
leže zadnje poti velikega bor
ca z slovenske pravice In 
Primorskega pisatelja v nede
ljo izDred poslopja občinske 
skupščine v Novi Gorici na 
pokopališče v Solkanu. >-

Predsednik SKGZ Gorazd 
Vesel je poslal vdovi Davorini 
Bevkovi 'naslednji telegram : 
«Ob bridki izgubi Vašega so
proga, ki je obenem tudi huda 
izgi:va za ves slovenski narod 
ter še posebej za primorsko 
ljudstvo na obeh straneh me
je, Vam izrekam v imenu Slo
venske kulturno gospodarske 
zveze ter njenih članic naj- 
iskrenejše sožalje«.

.................... ......................................................... .......... .................................................. ....................... .......................................................................................... ....................

Slovenija in Primorska žalujeta 
ob smrti pisatelja Franceta Bevka
Pogrebne svečanosti bodo v soboto ob 11. url v Ljubljani na Žalah In v nedeljo ob 11. url v Novi Gorici. Sožalne 
brzojavke Edvarda Kardelja, Mitje Ribičiča, Janeza Vipotnika, Franca Popita, Sergeja Kraigherja in drugih. Za

stave na pol droga po vsej Primorski

LJUBLJANA, 17. — V Ljubljani 
je danes, prav na 80-letnico svojega 
rojstva, ko se je slovenska prestol
nica in vsa Slovenija, predvsem 
pa vsa Primorska pripravljala, da 
z največjimi simpatijami in na naj
bolj slovesen način počasti njegov 
življenjski jubilej, umrl France 
Bevk, slovenski pisatelj, javni in 
politični delavec ter dolgoletni bo
rec za narodne pravice primorskih 
Slovencev, čeprav se je vedelo, da 
je hudo zbolel in da je njegovo 
življenje v hudi nevarnosti, je vest 
o njegovi smrti boleče odjeknila v 
vsej slovenski in zlasti primorski 
javnosti, med katero je bil priljub
ljen in spoštovan. V Novi Gorici in 
po vseh večjih primorskih središčih 
so danes izobesili zastave na pol 
droga v znak žalovanja, šolska mla-

— — --------- .j- ™ . dina pa bo počastila Bevkov spomin
ključila s pravim polomom. Štiri | tako, da bo en učni dan posvetila

branju njegovih del.
Brž ko se je v Ljubljani zvedelo 

■ia Bevkovo smrt, so sestavili odbor, 
ki bo poskrbel za pogreb uglednega 
pisatelja in borca na državne stro
ške. V odboru so najuglednejši pred
stavniki slovenskega kulturnega, po
litičnega in javnega življenja: Bran
ko Babič, dr. Aleš Bebler, Julij Bel
tram, dr. Marijan Brecelj, dr. Jože

boto, 19. t.m. ob 11. uri (po jug. ča
su) na Žalah, kjer se bodo poklo
nili njegovemu spominu predstavni
ki slovenskih književnikov, javnih 
in političnih delavcev, zamejskih 
Slovencev, združenj biva’h borcev 
in drugi. Še istega dne bodo krsto 
s pokojnikovim truplom odpeljali 
v Novo Gorico, kjer se bodo po
grebne svečanosti začele v nede-

Brilej, Tone Fajfar, Mitja Gorjup, Ijo, 20. t.m. ob 11. uri (p0 jug. 
Martin Greif, dr. France Hočevar, času) pred palačo občinske skup- 
Albert Jakopič, Franc Kimovec, črt ščine v Novi Goric', odkoder bo 
Kolenc, Ciril Kosmač, Miško Kra- i žalni sprevod krenil na solkansko
njec, dr. Danilo Lokar, dr. Lambert 
Mermolja, Mira Mihelič, Boris Ra
ce, Stanka Sagadin, Lidija šentjurc, 
Ivo Tavčar, Josip Vidmar, dr. Joža 
Vilfan, Janez Vipotnik in Milo Vi
žintin.

Odbor je sklenil, da se bo Ljub 
ljana in z njo vsa Slovenija poslo
vila od uglednega pokojnika v so-

pokopališče. Tu v Novi Gorici in 
X Solkanu se bodo od svojega si
na poslovili primorski ljudje, tisti, 
za katerih svobodo se je boril ne 
samo kot pisatelj in buditelj v tež- 
ske Primorske in Oorca za narod- 
kih letih fašističnega nasilja tem
več tudi kot borec in politični vo
ditelj med NOB.

Vdova po pokojnem pisatelju 
Bevku, Davorina, je že včeraj pre
jela številne sožalne brzojavke iz 
vseh krajev Slovenije, Primorske in 
iz zamejstva, pa tudi iz ostalih 
predelov Jugoslavije. Med prvimi 
ji je brzojavno izrekel v svojem 
in v imenu svoje žene sožalje Ed
vard Kardelj. »S Francetom Bev
kom — je dejal tov. Kardelj — 
smo izgubili neutrudljivega sloven
skega pisatelja, ki je vso svojo živ
ljenjsko energijo posvetil lepšemu 
življenju človeka in slovenskega 
ljudstva v socialistični skupnosti. 
Njegov književni opus, njegovo me
sto v narodnoosvobodilnem boju in 
Osvobodilni fronti so izredno po
memben prispevek slovenskemu 
ljudstvu in njegovi kulturi.* 

Predsednik Izvršnega sveta SFRJ 
Mitja Ribičič je razen vdovi Da
vorini poslal sožalno brzojavko tudi

predsednik društva slovenskih knji
ževnikov, ki se glasi:

«Ob smrti velikega književnika in 
borca proti fašističnemu in nacio
nalnemu zatiranju ljudstva Sloven- 
ni in kulturni napredek slovenske
ga ljudstva, sprejmite moje iskre
no sožalje.*

Sožalne brzojavke so nadalje po
slali predsednik izvršnega sveta SR 
Slovenije Starve Kavčič, predsednik 
SZDL Slovenije Janez Vipotnik, 
predsednik CK KP Slovenije Fr, 
Popit, predsednik skupščine Slove
nije Sergej Kraigher in njegova žena 
Lidija Šentjurc pa sta danes do
poldne osebno obiskala soprogo po
kojnika in ji izrazila svoje sožalje.

Smrt pisatelja in narodnega bor
ca Franceta Bevka je bridko od
jeknila tudi v slovenskem zamej
stvu v Italiji, kjer se je pokojnik 
poslednjič mudil v letošnjem ma
ju, ko je obiskal slovensko dijaško 
matico v Trstu in govoril na prvo
majski proslavi v Števerjanu. Da
nes zvečer se je v Trstu sestalo 
predsedstvo SKGZ in na svoji seji 
počastilo Bevkov spomin, določilo 
svojo delegacijo na pogrebnih sve
čanostih v Ljubljani in v Novi Go
rici ter sklenilo, da bo jutri ime
lo v Gorici spominsko svečanost. 
Piedse<žiik SKGZ Gorazd Vesel pa 
je. v imenu predsedstva in v SKGZ 
vključenih organizacij in ustanov 
poslal pokojnikovi vdovi sožalno br
zojavko.
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Prvi sekciji slovenske strokovne šole 
sta le začetek izvajanja enotnih zahtev

Poziv vsem organizacijam, da opozorijo stane na možnost strokovne 
usposobitve v materinščini - Šola mora postati čimprej avtonomna

Slovenske Utumo 
gospodarske zveze je na svoj! vče
rajšnji seji obravnavano sporočilo 
Šolskega Skrbnika o ustanovitvi 
dveh sekcij strokovne Sole s Slo
venskim učnim jezikom. Gre za 
pričetek uresničevanja zahteve vse 
slovenske javnosti in katero je pr
vič na način, ustrezen pravnim 
norvmam, izrazila SKGZ s svojo 
vlogo od decembra 1964. lete ln na- 
to Sindikat slovenske dole tudi v 
imenu vseh strank in organizacij, 
ki sestavljajo Odbor za slovensko 
šolo na Tržaškem.

Odpira se torej možnost ustrezne 
slovenske strokovne vzgoje in se
daj je dolžnost vseh organizacij, 
damic SKGZ, da se potrudijo, da 
o modnosti strokovne usposobitve 
obvestijo starše.

vlog, temveč za navadno podružni
co italijanskega zavoda. Zaradi te
ga mora biti slovenska javnost na 
to vprašanje Se zlasti pozorna, da 
se ne bo skušalo prekršiti načelo, 
ki ga načelno upoštevata tudi za
kon za slovensko šolo ki londonska 
spomenica o soglasju, da Je slo
venska Sola avtonomna in da se 
bodo v resnici v najkrajšem času 
Izpolnila zagotovila, da gre za nor
malno prehodno prakso.

Sporočilo o ustanovitvi dveh sek
cij strokovne šole ustreza glede 
njih strokovne usmeritve prvi vlogi 
SKGZ izpred skoro šestih let in tu
di vsem naslednjim vlogam, ki jih 
je nasflovii oblastem Sindikat za 
slovensko Solo. Ta usrperltev tudi 
ustreza potrebam tržaškega gospo
darstva saj gre za dosego pomemb
ne strokovne usposobljenosti, ki 
nudi možnost trajnega zaslužka in 
uveljavljanja na delovnem mestu.

Istočasno pa je treba opozoriti 
tudi na tri resna vprašanja:

1. Do ustanovitve dveh sekcij 
■trakovne Sole je prišlo šele po 
skoraj šestih letih od prve vloge 
SKGZ. odnosno po petih letih od 
vloge Sindikata slov. šole, ko je bi
la takšna strokovna šola že živ
ljenjsko potrebna za prebivalce slo
venske narodnosti. Izgubilo se Je 
pet-šest let, kar predstavlja nepo
pravljivo škodo za slovensko nar 
rodnostno skupnost v ItaMji iz na
cionalnega in socialnega vidika, 
istočasno pa tudi resno škodo za 
gospodarstvo celotnega področja, 
saj se v tem razdobju ni usposo
bilo na desetine strokovnjakov, ki 
bi odlično poznali dva jezika, stro
kovno terminologijo dveh narodov 
ln bi tako lahko marsikaj korist
nega prispevali na stičišču raznih 
gospodarskih sistemov.

2. Sporočilo o odprtju tečajev je 
prišlo tik pred pričetkom šolskega 
pouka in ostaja za vpis le nekaj 
drvi Dejansko Je tako izgubljeno 
ponovno eno šolsko leto, saj se j« 
med tem že velika večina diplo
mantov ndžje srednje šole odločila 
za poklic, ali zaradi pomanjkanja 
uajtrezne Sole opustila misel na na
daljnje šolanje. Pri tem gre tudi za 
način, kt je nedopusten ln narav
nost žaljiv za slovensko skupnost 
v Italiji, ki Je glede nujnosti pravo
časnega roka večkrat in ob raznih 
priložnostih z raznimi predstavniki 
opozorila šolskega skrbnika v Tr
stu

3. Ustanavljata se dve sekciji 
strokovne smeri, ki nista avtonom
ni, temveč dejansko samo sekciji, 
ki bosta podrejeni že obstoječemu 
italijanskemu strokovnemu zavodu. 
Ne gre torej za ustanovitev novega 
slovenskega šolskega zavoda, kot 
to Izhaja Iz vseh zgaraj omenjenih

Predsedstvo SKGZ Je nato ob
ravnavalo še razna druga vpraša
nja in med njimi nujnost enotne
ga nastopa vse slovenske narod
nostne skupnosti v Italiji za global
no zakonsko zaščito in stvarne 
perspektive v tej zvezi. Govor je 
bil o športnih vprašanjih, o pred
videni bližnji sedi izvršnega odbora 
in o sklicanju glavnega sveta, ki 
mora biti po statutu še v letošnjem 
letu.

Danes seja 
deželnega sveto

Danes ob 10. uri bo seja deželne
ga sveta. Na dnevnem redu je po
novna proučitev zakonskega osnut
ka, ki ga je predlagal deželni sve
tovalec dr. Stoika glede vključitve 
slovenskih predstavnikov v deželni

ekonomski in socialni odbor ln v 
deželno komisijo za kulturo in u- 
metnost. Omenjeni zakonski pred
log je deželni svet že odobril, vla
da pa ga je zavrnila. Po seji dežel
nega sveta bi se morala sestati tret
ja deželna komisija, toda seja je 
bila odložena.

Zaključeno srečanje 
o jedrskih vprašanjih

Včeraj se je zaključilo v mira- 
marskem sredšču za atomsko lizi
ko srečanje znanstvenikov o vpra
šanjih, ki so povezana z medse
bojnim delovanjem enostavnih del
cev in atomskih jeder.

Ta sestanek, katerega so se ude 
ležili znanstveniki iz Italije in drn- 
grh držav, sta organizirali milan
ska in tržaška univerza s pomoč 
jo mdramarskega središča, ki ie 
dalo na razpolago organizatorjem 
svoje prostore in svoje prevajalce. 
Včeraj so razpravljali o pojavih 
medsebojnega delovanja pri sred
njih in nizkih energijah ter o po
javu pijonov.

V treh dneh delovanja tega sre
čanja je predavalo 47 od 60 pri
sotnih znanstvenikov, ki so si izme
njali znanja in dosežene rezultate 
na področju delovanja delcev na 
atomska jedra.

Čehoslovak Josef Gaher 
je prejel prvo nagrado
Drugo nagrado prejel Nemec Thieme, tretjo pa Brazi. 
lec Jorge Antunes - Velika udeležba in visoka kvaliteta

RAZPIS ABONMAJA 
SLOVENSKEGA GLEDALIŠČA V TRSTU 

ZA SEZONO 1970-71

V dvorani državnega konservato
rija ((Giuseppe Tartini« so včeraj 
popoldne v prisotnosti predstavni
kov tržaškega glasbenega življenja 
razglasili zmagovalce letošnjega IX. 
mednarodnega natečaja za simfo
nično skladbo 1970 v okviru «XVII. 
nagrade mesta Trsta«. Po uvodnem 
pozdravu predsednika konservato
rija inž. Bartolija v svojstvu pred
sednika te tradicionalne tržaške 
glasbene pobude, Je predsednik 
mednarodne žirije za natečaj za 
simfonično skladbo prof. Bruno 
Cervenca prečita! zaključno poro
čilo žirije to razglasil imena zma
goval oev.

Žirija Je soglasno podelila prvo 
nagrado v višini 2 milijona lir z 
izvedbo češkoslovaškemu skladate
lju Jožefu Gaher ju, roj. v Dvorany 
1. 1934 In stalno živečem v Brati
slavi, za skladbo ((Dukla-Cancerto 
pro defunctis«, ki Je bila pred odprta 
jem zalepite označena z geslom 
«Requdem».

Drugo nagrado v višini 750.000 lir 
z izvedbo, je z večino glasov priso
dila nemškemu skladatelju Karlu 
Thlemu iz Nuerenberga (roj. 1909) 
za skladbo ((Varianti b-a-c-h«, ki Je 
bila označena z geslom ((Speiranaa«.

Tretjo nagrado v višini 250.000 
lir z izvedbo, je žirija, prav tako 
z večino glasov, podelila brazilske
mu skladatelju Jorge Antunesu lz 
Rio de Jamelra (roj. 1942) za sklad- 
do ((Tartitala MCMLXX za violino 
in orkester«, označeno z geslom 
«Brasdnha».
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STRUPENI HLAPI V ARZENALU SV. MARKA

Predvidena protestna akcija 
varilcev proti zastrupljanju

Diskriminacija pri plačevanju akordnega dela v Arzenalu - Nadalju
je se spor v «Ronsonu» « Grozi podjetju «Vetrobel» likvidacija?

Varile1 v arzenalu sv. Marka so 
sklenili začeti protestno akcijo pro 
ti stalnemu zastrupljanju delovnih 
tovarišev, ki so zaposleni na po
barvanih delih ladij, od katerih se 
med varjenjem z kisikovim plame
nom ali električno energijo spro
ščajo strupeni plini, zaradi kate
rih je nad štirideset delavcev mo
ralo k zdravniku ali so bili celo 
pridržani v bolnišnici. O zadevi -smo 
že pisali, deželni svetovalci KPI 
in PSIUP so že vložili nujna vpra
šanja odbornikoma za delo in zdrav
stvo, vendar pa posegi najbrž niso 
rodili stvarnih rezultatov. Od tod 
sklep, da se 'zvede splošna pro
testna akcija, ki utegne v najkraj
šem času privesti do stavk in no
vega zastoja v popravljalnih delih 
v arzenalu.

Sklep so sprejeli sinoči delavci, 
ki so se zbrali na sedežu FIOM- 
CGIL v Ul. Pondares 8.

V zvezi z nastalim položajem 
zahtevajo delavci dvoje: uvedejo
naj se vse tiste nujne varnostne 

veliki meritehnike, ki lahko v

V RAZDOBJU JANUAR - AVGUST 1970

Blagovni promet v luki 
dosegel 17.222.865 ton
V primerjavi z lanskim letom so se izboljšale številne 
postavke - V prvih osmih mesecih 184.000 potnikov

Statistična služba Neodvisne usta
nove za tržaško pristanišče je ot> 
javila dokončne podatke o razvoju 
blagovnega prometa v preteklem av
gustu. Ta mesec je šlo čez Trst 
2,250.600 ton raznega olaija, kar 
pomeni napredek za 167.012 ton ali 
za 8,0% v primeri z avgustom la
ni. Pri posameznih postavkah, ki 
sestavljajo celokupen promet, so bi
li doseženi naslednji rezultati: do
voz surovega petroleja za naftovod 
Trst - Ingolstadt - Schwechat je do
segel 1,600.420 ton: dovoz drugega 
petroleja 230.186 ton, promet z ru
dami 178.994, s kosovnim blagom 
119.513, s premogom in drugim bla
gom v rEizsutem stanju 62.467, s 
potrebščinami za posadke na ladjah 
39.434 In z lesom 19.586 ton. V av
gustu se je pripeljalo v naše pri
stanišče po morju 28.995 potnikov, 
medtem ko se jih je vkrcalo na raz
ne ladje 28.972. Tako je obojesmerfii 
potniški promet dosegel 57.927 oseb.

Blagovni promet v luki je v prvih 
osmih mesecih letošnjega leta tako 
dosegel 17,222.865 ton, ter je bil za 
973.668 ton ali za 6,0 odst. večji od 
lanskega v istem razdobju. Letos 
se je namreč povečal promet z ru
dami (za 392.880 ton), dalje dovoz 
surovega petroleja za naftovod (za 
386.175 ton), promet z drugim mine
ralnim oljem (za 61.466 ton), s ko
sovnim blagom (za 60.930 ton), s 
potrebščinami za ladijske posadke 
(za 49.008 ton), z lesom (za 31.927 
ton) in v manjši meri tudi s pre
mogom.

Potniški promet je v omenjenem 
razdobju dosegel 183.905 enot, od 
tega 91.067 v smeri proti Trstu in 
92.838 v smeri iz Trsta v čezmorje.

Blagovni promet v tranzitu čez 
tržaške carinske proste cone je v 
avgustu dosegel 145.037 ton ter je 
bil za 4,6 odst. večji od prometa, 
ki so ga na tem področju zabe
ležili avgusta lani. V prvih osmih 
mesecih letošnjega leta je tranzitni 
promet dosegel skupno 1,303.374 
»od, ter je bdi za 200.991 ton ali za

18,2 odst. večji od prometa v ustrez
nem razdobju lanskega leta.

Pokrajinska turistična ustanova

Izdali bodo
Tiepolova dela

V preteklih dneh se )e sestal 
upravni svet pokrajinske ustanove 
za turizem, ki je sprejel predlog 
predsednika adv. Terpina, naj se 
objavi knjiga reprodukcij risb «« 
gravur slikarja Gian Battista Tie
pola, ki jih je baron Giuseppe Sor- 
torio zbral in daroval tržaški obči
ni. Adv. Terpin je predlagal naj se 
vse te umetnine objavijo Ietos ob 
200-letnici smrti beneškega slikar 
ja, ki je umrl 27. marca 1770 v 
Madridu Tržaško zbirko Tiepolovih 
slik sestavlja 254 listov, ki so sko
ro osi narisani s peresom in retu- 
širani z vodenimi barvami. Večje 
zbirke Tiepolovih risb so še v Lon- 
domu, New Torku, Princetonu in Fi
rencah. Upravni svet pokrajinske 
turistične ustanove se je odločil za 
to delo, ker je umetniška vrednost 
teh risb zelo velika, a so malo 
poznane, saj so bile do sedaj re
producirane samo enkrat v knjigi 
tDisegni del Tiepolo», ki jo je ob
javil umetniški kritik Giorgio Vi
ni leta 1942. v komaj 500 izvodih.

preprečijo tako množično zastrup- ske konzulte pri reševanju neka-
1 ' '  * _ 1. .   _ 1 _ . a ~       L 4 /1 ni L t »VM n X HM 4 «V\1 A V« /1 .ljanje pri delu, poleg tega pa naj 
nujno posežejo k stvari tudi vse 
pristojne ustanove, kot so urad za 
delo, h'giensko nadzomištvo. ENPI 
in odbomištvo za zdravstvo in hi
gieno pri deželni vladi.

Razpravljali so tudi o vprašanju 
plačevanja akordnega dela. V tem 
primeru se namreč pojavljajo več 
je diskriminacije med delavci, ki 
so že prej delali v arzenalu in ti 
stimi, ki so na nova delovna me
sta prišli iz ladjedelnice Sv. Mar-: 
ka po združitv’.

Jasno je, da morajo prejeti de 
lavci za enako opravljeno delo 
tudi isti akord, vendar pa so pri

Neroden padec 
priletne ženske

Malo po 17. uri so z rešilnim 
avtomobilom Rdečega križa pripe
ljali v splošno bolnišnico 72-letno 
Mario Sponza por. Andretti iz S. 
Nazario pri Vareseju, Ul. Ferirvi 
45, katero so zaradi verjetnega zlo
ma stegnenice desne noge pridržali 
na ortopedskem oddelku. Priletna 
ženska, ki bo okrevala, če seveda 
ne bo komplikacij, v 80 dneh, je po
jasnila, da ji je včeraj okoli 11. ure 
med hojo po Ul. Pola zdrsnilo in 
je nerodno padla na tla.

tem tudi določene tehnične teža
ve, zaradi česar so si sindikalist', 
sporazumno z delavci, pridržali pra
vico poglobiti vprašanje v vseh a- 
spektih in izdelat? stvaren predlog 
za dejansko uveljavitev enakoprav
nosti na delovnem mestu.

Nadaljuje se spor o »zadevi Ron- 
son», kjer je proizvodnja še vedno 
ustavljena zaradi birokratskih te 
žav, ki so nastale pri carinjenju 
vžigalnikov. Sindikalisti mrzlično na 
daljujejo svoje posredovanje, če 
prav zaenkrat brezuspešno.

Sindikalna kronika beleži konč
no tudi tiskovno sporočilo socialde
mokratskega tajništva, ki omenja 
alarmistično možnost, da se v krat
kem času zapre tržaška tovarna 
steklenih Izdelkov »VetrobeU.

Tajništvo PSU trdi namreč, da 
je uprava »Vetrobela* brez pred
hodnega posvetovanja sklenila od
praviti plačevanje akordnih nagrad, 
kar v bistvu pomeni odpravo ma
terialne stimulacije na delu.

Kolikor pa smo priča preporodu 
gradbene dejavnost/ na Tržaškem, 
se nadalju.ie tiskovno sporočilo PSU, 
lahko pomeni ta sklep, da »Vetro- 
bel» ne bo ugodil povečanemu pov
praševanju po steklu in da nek
do zares misli na možnost, da bi 
se ta tovarna zaprla.

Socialdemokratsko tajništvo je, 
kot trdi sporočilo, takoj posredova
lo pri podtajniku Amadeiu, odbor
niku za industrijo v deželnem od
boru prof. Dulciju (PSU) in trža
škem županu Spacciniju.

Tudi KD kaže angažiranost v 
zvezi z nekaterimi sindikalnimi 
vprašanji, ki zadevajo obstoj trža
ških podjetij. Tako je včeraj spre
jel tajnik pokrajinskega komiteja 
KD Sergio Coloni, ki ga je sprem
ljal Ahate, delegacijo delavcev iz 
podjetja »NavalgiuUano«, ki so mu 
orisali stanje, nastalo po odpo
vedi deželne finančne ustanove 
«Friulia» v nadaljnjem financiranju 
dejavnosti podjetja.

terih perečih vprašanj mladih de
lavcev in študentov ter ideale an
tifašizma, ki so neodtujljiv del mi
selnega zaklada sodobne mladine. 
Odbor konzulte predstavljajo Clau- 
dio Zerini (katoličan), Paolo De
de va (sodalist), Giorgio Berton 
(komunist), Neda Lah (sorialiistka), 
Gabriella Cucchini (katoličanka) in 
Igor Tuta (Adria). Poleg njih bo v; 
predstavniškem odboru imela tri 
predstavnika tudi desna opozicija, 
ker to določa statut. Izvoljeni so 
bili liberald Diego, Ercolessi in Hett- 
nquez.

V predstavniškem svetu tržaške 
mladine, ki bo vzdrževal neposred
ne stike s tržaško občinsko upravo, 
sedita torej tudi dva Slovenca: so
cialistka Neda Lah, ki zastopa Zve
zo demokratičnih žena, in Igor Tu
la, ki zastopa vseučiliško skupino 
»Adria«.

Na prvi seji bo moral odbor kon
zulte razpravljati o razširitvi tega 
posvetovalnega organa z vključitvi
jo delavskih delegatov, kot so na 
zadnji seji zahtevali predstavniki 
treh sindikalnih organizacij. Tudi 
mladina se namreč uveljavlja v to
varnah v svojih tovarniških svetih 
in prav je, kot so se izjavili pred
stavniki sindikatov, da se ji prizna 
(podobno, kot študentom že pred 
enim leto) pravično predstavništvo. 
Po vsej verjetnosti bo delavskih 
zastopnikov v konzulti petnajst.

Izvoljen odbor 
mladinske konzulte

V torek zvečer se je v občinski 
palači sestala tržaška mladinska 
konzulta, ki je — kot znano — po
svetovalni organ občinske uprave 
o mladinskih vprašanjih.

Po daljši krizi, ki je skoraj po
polnoma paralizirala njeno delo, je 
tokrat prišlo do političnega dogovo
ra o sestavi izvršnega predstavni
škega organa tržaške mladine. Spo
razum so sklenili predstavniki mla
dinskih organizacij ne glede na ne
katere drugod veljavne politične 
predsodke in obsega vse levičarske 
politične sile, od komunistov in so
cialistov do mladih katoličanov iz 
»Intese« in KD. V uvodni izjavi se 
ti sklicujejo na enotnost levih sil, 
nujnost demokratizacije odnosov 
med mladimi, angažiranost mladin-

Zahvala KZ 
vinogradnikom

Kmečka zveza se zahvaljuje 
slednjim vinogradnikom, ki so 
darili vino za »Kraško ohcet»:

na-
po-

Milje: Remagio Tul; Prebeneg: 
Kristina Ra poteč, Josip Kocijančič; 
Dolina: Dorotea Bandi, Mario Ko- 
oijančdč, Josip Sandn, Josip Ko
cijančič, Ivan Žerjal, Venco Pan
gerc; Zabrežec • Boršt: Mario Ko
smač, Mario Pavlič, Danilo Zahar, 
Niko Kosmač, Urh Hrvat, Anton 
Petaros; Kolonkovec: Roman Ko
teč, Just Karis; Magdalena: Alojz 
Debeliš, Alojz Terčon, Jože Stoper, 
Jože Valentinčič; Piščanci: Anton 
Bole; Barkovlje: Aleksej Gregorič; 
Prosek - Kontovel: Rihard Štoka, 
Drago Starc, Josip Starc; Sv. Križ: 
Božo Sedmak, Alma Sedmak, Sto
jan Sedmak, Konzorcij; Col: Al
fonz Guštin; Repen: Romano Pu- 
rič, Karel Škabar, Alojz Milič, E- 
mil Purič; Salež: Janko Škrk, Ni
ni Grilanc, Karlo Stubelj, Janko Re
bula, Marjo Pirc; Zagradec: Du
šan Milič; Cerovi je: Ivan Antonič: 
Nabrežina: Danilo Radovič, Lud
vik Pertot; Slivno: Alojz Kralj; 
Mavhinje: Ludvik Pipan, Stanko 
žužek, Ivan Terčon; Medja vas: 
Avgust Radetič, Ivan Legiša, Franc 
Pahor, Avgust Perdec.

Propustnice vedno večja 
vabo za avtomobilske miši
Predvčerajšnjim je 26-letni šofer 

Giuseppe Trippar iz Ul. Bembo v 
Miljah prijavil policijskim organom, 
da so mu neznani zlikovci, verjetno 
v ponedeljek ponoči, ukradli iz fiata 
600 Ts 26677 njegovo in ženino pro- 
pustnico na ime Caterina Grainer, 
prometno knjižico, suknjič iz umet
nega usnja svetle barve in svetilko 
na baterijo. Trippar, ki je utrpel 
kakih 10.000 lir škode, je pojasnil, 
da se tatovi niso dotaknili potnih 
listov, ki sta bila na istem mestu 
kot propustnici.

Poleg tega je žirija sklenila z ve
čino glasov posebej omeniti še 
skladbi z gesloma «Labot ef Costam- 
tda« in «743» in naslovoma «Trols 
Reflawians Symhomique» in «Con- 
cerbino per Orohestra«, katerih za
lepiti pa bosta odprti le, če bosta 
avtorja na to pristala.

Žirija je do zaključnega roka 
prejela 102 skladbi, od katerih 18 
iz Italije in 84 lz 24 drugih držav 
(Argentine, Avstrije, Belgije, Bra
zilije, Kanade, Češkoslovaške, Ko
lumbije, Damske, Filipinov, Franci
je, Nemčije, Japonske, Grčije, An
glije, Izraela, Jugoslavije, Norve
ške, Poljske, Romunije, Španije, 
Švedske, Švice, Turčije in ZDA). 
Dve inozemski skladbi sta prispeli 
po določenem roku. žirija, ki so Jo 
sestavljali prof. Bruno Cervenca 
(Italija) kot predsednik ln Pierre 
Colotnbo (Svioa), Manuel Rosen- 
thal (Francija), Alojz Srebotnjak 
(Jugoslavija), Carle Alberto Pizzinl 
in Gtuldo Viozzd (Italija) kot člani 
ter tajnik dr. Aldo Banditi! (zara
di bolezni je bil odsoten Tony Au- 
bin (Francija), se je sestala 10. 
septembra in po skrbni im postopni 
selekciji izbrala 12 del, od teh pa 
pet dCkončnlh za nagrado oz. 
omembo

Predsednik konservatorija inž. 
Bartoli je nato v zaključnem nago
voru poudaril pomen te tržaške 
glasbene pobude, ki se je uveljavi
la domala v vsem svetu in dosegla 
izredno kvalitetno raven. Zahvalil 
se Je žiriji za opremljeno delo in 
raznim oblastem, ki s svojimi pri
spevki omogočajo izvedbo teh na
tečajev in sporočil željo po čim
prejšnjem okrevanju ravnatelju 
konservatorija prof. Fiumeju, ki le 
postal žrtev nesreče.

Končno je sporočil, da bodo na
grajena dela izvajana na koncertu 
v gledališču Verdi 23. oktobra le
tos, ko bodo tudi izročene nagrade 
zmagovalcem.

V razgovoru nam je član žirije 
tov. Alojz Srebotnjak povedal, da 
je bila letošnja kvalitetna raven 
predloženih skladb na zelo visoki 
ravni lin da je pri izbiri skladbe za 
prvo nagrado vladalo že od same
ga začetka med člani žirije popol
no soglasje

Tečaj slovenščine 
na sedežu KPI

Repertoar za abonente:
1. Lev Nikola) Tolstoj:
2. Ludvvig Holberg:
3. Dominik Smole:
4. Vitaliano Brancati:
5. SLOVENSKA NOVOST
6. GOSTOVANJE DRAME SNG
7. GOSTOVANJE DRAME SNG

MOČ TEME 
JEPPE S HRIBA 
ANTIGONA 
RAFFAELE

LJUBLJANE
MARIBORA

Vrsta abonmajev:
Premierski
Red A (prva sobota po premieri) 
Red B (prva nedelja po premieri) 
Red Mladinski v sredo 
Red Mladinski v četrtek 
Red okoliški (popoldanska
Cene za abonente:
Parter A (središčni sedeži)
Parter B (ostali sedeži)
Balkon
Okoliški abonma Lir 6.000.— 
Mladinski abonma Lir 2.000.— 
Invalidi Lir 2.000.—

predstava na dan praznika)
Premiera Ponovitev
13.000,— 6.000,—
8.000.— 5.000,—
4.500,— 3.000.—

(preskrbljen prevoz)

(za katerokoli vrsto abonmaja) 
za premiere, tudi družinski abonma,SG v Trstu razpisuje, razen 

ki omogoča družinam skupni obisk z enim samim osnovnim abon
majem, h kateremu vsak nadaljnji član doplača po 2.000 lir.
Abonmaje vpisujemo vsak dan, razen ob praznikih in v ponedelj
kih dopoldne, v Tržaški knjigarni, Ul. S. Francesco 20, tel. 61-792, 
od 8. do 12.30 in od 15.30 do 19. Plačljivi so v treh obrokih 
do 1. februarja 1971.

Srečanje železničarskih 
sindikalnih aktivistov 
treh mejnih področij

V začetku tedna so se v Trstu 
srečal' sindikalni aktivisti železni
čarske stroke iz Slovenije, Avstri
je in Treh Benečij. Namen sestan
ka, ki ga .je organiziral SFI CGTL, 
je bil vzpostaviti stike z avstrij
skim' železničarji, ker so bili do 
slej ti stiki pomanjkljivi.

V zaključnem sporočilu je pou
darjeno, da je srečanje potekalo 
v pravem prijateljskem vzdušju in 
da so tri predstavništva posvetila 
dalj časa mednarodnim vprašanjem. 
Izrekla so se za vzajemno razu
mevanje in mednarodno solidarnost 
med sindikalisti, neglede na pri
padnost tej ali oni mednarodni 
organizaciji. S tem v zvezi so se 
obvezali, da bodo delovali v prid 
reševanja nekaterih perečih vpra
šanj in sporov, ki pretresajo med
narodne sindikalne zveze, za mir in 
sporazumevanje med sosednimi na
rodi.

SFI je tudi predlagala, naj bi 
č:mprej organizirali srečanje med 
jugoslovanskimi, avstrijskimi in ita
lijanskimi železničarji. Avstrijski 'n

V ljudskem domu v Ul. Madonni- jugoslovanski sindikalisti pa so se
na 19 se bo 22. septembra začel 
drugi tečaj slovenščine ki ga pri
reja za svoje člane ki somišlje
nike tržaške federacije komunistične 
partije. Prvi letnik tega zanimivega 
večernega tečaja, na katerem je 
predaval prof. Jože Umek, je uspeš
no končalo '8 slušateljev, drugi pa 
so iz raznih razlogov odpadli. V 
začetku leta se je na tečaj pri
javilo kar 35 slušateljev.

Predavanja drugega letnika bodo 
ob torkih in petkih od 19.30 do 20.30, 
predvidena pa je tudi organizacija 
novega tečaja za začetnike, ki se 
bo predvidoma pričel v prvi polo
vici oktobra. Do tedaj poteka vpis 
na tečaj. Podrobnejša pojasnila nu- 
diio v uradih federacije v Ul. Ca- 
pitolina 3, tel. 744-446 oz 744-4-17

obvezali, da bodo podprli boj itali
janskih železničarjev za boljše de
lovne pogoje.

Darovi in prispevj|%
Ob rojstvu sina Danijela - Marica 

daruje Drago Bolčič 5000 lir za Dija
ško matico.

V počastitev spomina pokojne go- 
spe Zofke Rauber daruje družina 
Stanko Bole 3.000 lir za Dijaško ma
tico.

V počastitev spomina drage pokoj
ne Mile Obad, daruje Milena Verč
5.000 lir za P.d. »Cankar«.

V počastitev spomina gospe Mile 
Obad poklanja Drago Curk 5.000 lir 
za Dijaško matico.
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PREDSTAVNIK INDUSTRIJCEV PRI ODBORNIKU DULCIJU

Mala industrijska podjetja 
v težavah zaradi kreditov

Industrijska in obrtniška podjetja še čaka
jo na izplačilo dolgov ladjedelnice Felszegi

Deželni od Dornik za industrijo ln 
trgovino Dulci je včeraj sprejel na 
razgovor dr. Moddana, predsednika 
združenja lndustrijcev v Trstu. Go
vorila sta o problemih, ki najbolj 
zanimajo industrijce ln ki se obe
nem tičejo tržaškega gospodarstva.

Me drugim sta globlje proučila 
težaven položaj, v katerem so zdaj 
Industrijska podjetja zaradi omeji
tev pri najemanju posojil. To ob
čutijo zlasti srednja in mala Indu
strijska podjetja, ki ne morejo ime
ti velikih zalog materiala in ne 
razpolagajo z velikimi finančnimi 
sredstvi kot velika podjetja. O tem 
vprašanju so pred nekaj dnevi go
voriti tudi z zastopniki največjih 
kreditnih zavodov. Odbornik Dulci 
je pripomnil, da je zadeva precej 
kočijlva, da pa je upati na dobre 
posledice vladnih ukrepov.

Odbrnik Dulci je tudi zagotovil, 
da se zavzema za izplačilo dolgov 
malim podjetjem zaradi stečaja 
ladjedelnice Felszegi v Miljah. Ma
ja industrijska in obrtniška podjet
ja so namreč zelo prizadeta, ker že 
precej časa čakajo na izplačilo dol
gov omenjene ladjedelnioe.

predsednik Modlano je govoril o 
važnosti konzorcija za jamstvo kre
ditov malim industrijskim podjet
jem, za kar je dežela že določila 
svoj prispevek. Ob koncu so ugoto
vili, da se utrjuje sodelovanje tr
žaških lndustrijcev z deželno upra
vo za reševanje vprašanj tržaške 
industrije.

OBVESTILO S G Z

Odhodi za izlet 
v Zagrcb-Plitvice

Obveščamo izletnike, da bo urnik 
odhodov naslednji:

1. AVTOBUS: Odhod iz Nabreži
ne na trgu pred pekarno Jazbec oh 
5.30; odhod » Opčin pred Prosvet
nim domom ob 5.40. Tu vstopijo 
izletniki, ki so se vpisali v mizar

ski delavnici Suč in Škabar na Re- 
pentabru in v karoseriji Gregorl 
na Padričah.

2. AVTOBUS: Odhod iz Trsta Iz
pred sodišča ob 5.30. Tu vstopijo 
izletniki, ki so se vpisali na sede
žu združenja.

Odhod iz Boljunca na trgu ob 
5.45. Tu vstopijo izletniki, ki so se 
vpisali pri g. Žerjalu v Dolini in 
pri g. Dragu Ota v Boljuncu; od 
hod z Opčin pred Prosvetnim do
mom ob 6. uri. Tu vstopijo izletni
ki, ki so se vpisali v baru Luksa 
na Proseku in v urami Malalan 
na Opčinah.

PROSIMO ZA TOČNOST!

Burja preprečila 
odhod ladje iz doka

Močna burja, ki Je včeraj pihala 
na Tržaškem in Pamzanskem zalivu 
je preprečila, da bi v tržaškem obra
tu Kltalcantieri« prepeljali ladjo 
«San Giusto« iz orjaškega doka k 
operativnemu navezu, kjer Jo bo
do v prihodnjih mesecih dogradili 
ln opremili. Ce se bo burja unesla, 
bodo to delo opravili danes do
poldne.

«San Giusto«, je tretja v seriji 
štirih 228.500-tonsklh petrolejskih 
ladij v gradnji pri «Italcantieri«. 
Za ((Caterino M.», ki je bila prva 
orjaška ladja, zgrajena v novem 
doku, tako da se Je v Tržiču pre
trgala tradicija slovesnih splavitev 
novih ladij s kobilioe v morje, so 
zgradili dingo enako ladjo «Anita 
Monti«, ki jo bodo kmalu izročili 
naročniku. «Anito Monti« so prav
kar zavlekli lz Tržiča v Trst, kjer 
je privezana ob pomolu VII. Ka
kor hitro bo «San Giusto« lahko 
zapustila dok, kor se bo kakor o- 
menjeno po vsej verjetnosti zgodi
lo danes dopoldne, bodo lz doka 
Izčrpali vodo in postavili gredelj 
za novo, četrto enakotonsko petro 
lejsko ladjo.

RAVNATELJSTVO DRŽAVNEGA 
STROKOVNEGA ZAVODA ZA 
INDUSTRIJO IN ROKODELSTVO

koordinirana šola s slovenskim 
učnim jezikom

sporoča

da je vpisovanje za I. raz
red vsak dan od 9. do 12. ure 
v tajništvu srednje šole »IVAN 
CANKAR« (Sv. Jakob).

Vsa pojasnila lahko dobite 
v tajništvu.

BfS HRIBI 
IN MORJE

KASTA organizira v nedeljo, 
20 t.m., izlet z avtobusom na 
UČKO in v OPATIJO 
na morje Zjutraj v hribe, po
poldne pa na kopanje Jam
čim j lepo ln toplo vreme Pri
jave od 14 do 16., na tel 734619

Slovensko gledališče v Trstu
Predsezona 1970—71

V nedeljo, 20. t.m. ob 17. uri 
v Prosvetnem domu 

na OPČINAH

Istvan 6rkeny

TOTOVI
komedija v dveh delih

Gledališča
VERDI

Avtonomna ustanova gledališča VO- 
dl ima na programu od 22. septOT1' 
bra do 10. oktobra cikel simfonični 
koncertov, ki bodo zaradi tenov 
venth del v gledališču Verdi v dy - 
rani Avditorija (22. in 26. sept. ‘®r 
7. in 10. okt.) ter v baziliki Sv. J°'
sta (1. okt.) 

Prvi koncert, ki bo 22. t.m. ob
Zank

kot solistka pa bo nastopila neap*£ 
ska pianistka Maria Mosca. Spor 
bo obsegal skladbe: Gabriel Faur' ’ 
Pelleas et Melisande, suita za orK • 
ster op. 80; Karl Maria Von Web*e ■ 
Konzertstueck za 1 klavir in orkeste 
op. 79; Mario Simini - «Tre Impr«; 
sloni« za godalni orkester op. ’ 
Beethoven - Druga simfonija.

Vstopnice po 800 lir za oštevlloe 
sedeže ,in po 500 lir za balkon 
lir za študente), so v prodaji 
danes pri blagajni Avditorija v u • 
Tor Bandena (tel. 31960).

Caroli-Nazionale 16.00 «Aspettando
ne«, Alessandra Stevvart, FnnCf „0 
Tasse. Technicolor. Prepovedan 
mladini pod 18. letom.

Eden 16.00 «1 tulipani dl Harlem « 
Carole Andre, Frank Grimes. £as 
mancolor.

Fenlce 16.00 «Passegglata sotto 
pioggia dd primavera«. In^l. 
Bergman, Anthony Quinn 
nf film. ,r

Grattacielo 16.00 «Grande caldo v 
11 racket della droga«, Rod Tay ’ 
Susy Kendall. Technicolor. P^P 
vedano mladini pod 14. letom.

Excelsior 16.00 «America cosl °u ’ 
cosi violenta«. Technicolor. PreP 
vedano mladini pod 18 letom.

Ritz 16.00 «Chisum», John Wayn • 
Porrest Tucker. Technicolor. „

Alabarda 1600 «Alta infedelta«, • 
Tognazzl, N. Manfredi, M. v

Razstave
V galeriji Tergeste v Ul. Battlstl

23 Je do 25. septembra retrospektiv, 
na razstava Tullia Guzzona.

V občinski umetnostni galeriji na 
Trgu Uniti Je odprta do 22. septem
bra osebna razstava tržaškega slikar- 
Ja Maria Rebeza Razstavljena bodo 
dela, ki so nastala v letih od 1930 
do 1970.

V galeriji «Quadri dAutore« v Kor-
zu Halla (galerija Kossonl) razstav
lja slikar Renzo Moren

V galeriji eMIgnon« na Korzu Ita
lija (Galerija Rossonl) bo od 21. do
30. t. m. razstavljal slikar Ettore 
Devide.

SPD - Trst priredi 19. In 20. sep
tembra Izlet z osebnimi avtomobili 
na Vlš. Odhod ob 14.30 s Trga Ober- 
dan. Sestanek ob 17 url na Nevej. 
skem sedlu, od Koder bo odhod do 
koCe Corsi. Drugo jutro vzpon na vrh 
Viša

Zaradi nepredvidenih ovir Je izlet 
P.d. Tabor z Opčin, najavljen za ne- 
deljo 27. t. m., predložen za nedo. 
ločen čas.

BANICA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
T R 2 A S K A KREDITNA BANKA

TRST Ulice F Filzi II 10 
Tel 38101/38045 

opravile vse bančne posle
kupuje tujo valuto

Včerajšnji odkupni devizni tečaji:
Ameriški dolar 621,—
Kanadski dolar 590,—
Brit. šterlmg 1480,—
Švic. frank 144,—
Franc, frank 110,—
Belg frank 12,—
Hol. florlnt 172,-
Nemška marka 170,—
Avst šiling 24,—
Jug dinar (vel.) 44,-
Jug. dinar (mali) 44,—

•sl chiama Julie«. Technicolor.

Ideale 15.45 «La settima alba«.
liam Holden, Capuclne. Technico • 

Astra 16.30 «1 diavoll volantl«.
Laurell, Oliver Hardy. t

Abbazla 16.30 «1 600 dl Balakalava«. ■ 
Hovard, V. Redgrave, J. Glel* 
Technicolor.

Včeraj-danes
Danes,

Kastelic
Sbisa.

vd Koren. 88-letnl

Dr. Gmelner, Ul. Glulia j«« ce. 
zoni, Largo Sonnino 4, INAM. -•«zoni, uargo oonnino s. 'm
dro, Trg Oberdan 2. Ai Geme 
Zoruttl 19-c

NOČNA SLUŽBA LEKA«*
(od 19.30 do 8.30) , 8,

AlTAngelo d'Oro, Trg G0'“ pne
Cipolla, Ul. Belpogglo L_j'l)r<v'
Luccl, Ul. Glnnastica 44. MiaO1« 
Miramare 117 (Barkovlje).

Potrti 
naš drag!

naznanjamo žalostno vest, da nas Je zapusti

ROMANO ODONI
Pogreto nepozabnega pokojnika bo danes, 18. t.m. ob 15-45 

iz mrtvašnice glavne bolnišnice naravnost v katinarsko cer*1
rnatl«Žalujoča mati, oče, sestra, svak, stara 

vnuki Giu liana ln Gianni in drugo sorods

Pogrebno podjetje Ul. Zonta št

Sporočamo žalostno vest, da nas Je 16. t. m. za 
zapustila naša draga mama, nona tn sestra

vedno

ZOFIJA RAVBAR roj. BIZJAK
Pogreb nepozabne pokojnice bo danes ob ib uri (P° JuB 

slovanskem času) lz hiše žalosti v Vogljah pri Repentabru- ^ 
Žalujoči; hčerka Anica z družino, sinova Ha< 0 

ženo, Bojan, sestra in drugo sorodstvo 
Voglje, 18. septembra 1970.

Prepovedano mladini pod 
tom.

Filodrammatico 16.30 «Les tem*1''j 
Brigitte Bardot, Maurice. j 
Technicolor. Prepovedano miz 
pod 18. letom. lm.

Aurora 16.30 «Tropls, uomo o » 
mia?». Technicolor. v,

Cristallo 16.30 «West Slde Stori > 
Technicolor. ef

Capltol 16.30 «Lovemaker, 1’uorno P 
fare 1’amore«, Antonio Sabato, 
ris Kunstman. Technicolor. P*ev 
vedano mladini pod 18. letom.

Moderno 16j00 «Un uomo chiaIT1 na 
cavallo«, Richard Harris, Cori 
Tsopel. Technicolor.

Impero 16.30 «Stephane, una mog 
lnfedele«. Technicolor. Prepove0 
mladini pod 14. letom.

Vittorlo Veneto 15.45 «La mia °r0*

povedano mladini pod 18. let0I^||.

PETEK 18. septembri 
IRENA o6

Sonce vzide ob 6.46 ln zatone 
19.12 — Dolžina dneva 12,26 
na vzide ob 20.17 tn zatone ob lu- 

Jutri, SOBOTA 19. septembri 
VITODRAG

temprig’
20, najnižja 13,3, ob 19.

Vreme včeraj: naj višja
tura 20, najnižja 13,3, ob 19. 
zračni tlak 1022,7 stalen, vt‘jwsUn- 
km vzhodni - severno - vzhodni. ^ 
ki vetra 46 km na uro, vla* 
odst., padavine 4,6 mm, nebo rjZ. 
setln pooblačeno, morje ra sto- 
glbano, temperatura morja J1
PinJ' kBROJSTVA, SMRTI IN POROK ^

Dne 17. septembra se Je v j3 
stu rodilo 8 otrok, umrlo Pa 1 
oseb. cnider«

Umrli so: 91-letnl Agostino b ^p. 
66 letna Antonia Rampinl Por-vuni- 
pl, 90-letna Maria Sodo Por- 69- 
ca, 50-letni Arnaldo Nasciguer 
letni Amedeo Amadl, 45-letm g3. 
Muslna, 36-letni Romano Odo « gg. 
letni Giovannl Battista RlzZ ’/ac- 
letni Ugo Zar, 64-letna Mar‘aNlarl> 
chim por. Gherbaz, 8!_let”aigrnes10

DNEVNA SLUŽBA LEKA«N ^
(od 13. do 16. ott)

i\i
IH

t
i'*
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DANES IN JUTRI NA TRGU UNITA

Propagandna akcija Rdečega križa 
za popularizacijo krvodajalstva

Razkazovali bodo 70-tonskegn kita «Goljata>, obenem 
pa v posebnem avtobusu prevzemali darovano kri

MEDNARODNO TEKMOVANJE PEVSKUI ZBOROV

Danes v Gorici prva dva 
koncerta polifonske glasbe
Med nastopajočimi so tudi slovenski zbori iz Trsta, Proseka, Jesenic, zbori iz ČSSR, 
1 oljske, Nemčije in zbor vz Skopja . Priporočilo za slovenskega napovedovalca

V veliki dvorani UGG v Gorici takie ter bi Jo tudd organizacijsko 
se bo danes začelo IX. mednarod- i Se bolj izpopolnilo, 
cio tekmovanje pevskih zborov, ki' 
bo po svojem obsegu in kot iz
gloda tudi po kakovosti preseglo 
vse dosedanje. Včeraj ves dan so 

j prihajali v Gorico pevski zbori, 
i zlasti bolj oddaljeni, ki so se pri- 
! družila zboru iz Korinta v Grčiji, 

ki je prišel že prejšnji dan. Med 
njimi sta dva zbora s Poljskega,

Poseben tovornjak, s katerim prevažajo ogromnega prepariranega kita
Problem krvodajalstva je zelo 

Važno in pereče vprašanje, zara- 
® velike potrebe po krvi vsled 
vedno pogostejših kirurgičnih ope
racij. V našem mestu je krvoda
jalstvo sicer precej razširjeno, ta
ko da je krvna banka le redko
kdaj v stiski zaradi pomanjkanja 
■e dragocene »tekočine*. Vkljub te- 
Ovu pa je Rdeči križ poskrbel za 
Propagandno kampanjo za krvoda
jalstvo, ki bo danes in jutri na 
*rgu Unita ob podpori tukajšnje-

od 17. do 19. ure in jutri od 9. 
do 12. ure. Kri lahko daruje vsaka 
oseba stara od 21. do 60. let, ter 
od 18. do 21. let z dovoljenjem star
šev- Darovanje krvi lima nobenih 
škodljivih posledic na organizmu, s ouu
ker jemljejo zelo majhne količine, I stavo v Genovi, 
pred tem pa vsakega darovalca na
tančno pregledajo, da ugotovijo nje
govo zdravstveno stanje. Tako bo
do darovalci, poleg brezplačnega 
ogleda kita, lahko izvedeli ali so 
popolnoma zdravi ter bodo poznali

nje mednarodnih sejmov v Trstu. 
Naslednja ponovitev cvetlične raz
stave, ki sa je pridobila ugled ne 
lu doma, ampak tudi v tujini, bo 
j«ita 1972. Prihodnje leto bi namreč 
sovpadala s Štiriletno cvetlično raz-

Trčenje petih vozil: 
trije lažje ranjeni

Delno zaradi nepazljivosti, delno 
morda zaradi prehitre vožnje in

Propagando Rdečega križa s tem, sfuziji. 
Pa je pripeljal v Trst nekaj, kar

nedvomno privabilo precej Iju- 
p Pred leti so imele funkcijo va- 
* znane igralke ali pevke, Letos 
Pa so si omislili nekaj res ne
navadnega: kita «Goljata».

To ogromno žival, ki tehta skoro 
ri ton, so ujeli pred precej leti nor
iški kitolovci. S posebnim postop
kom in z uporabo 7000 litrov feno- 

so jo preparirali tako, da jo 
s?daj s posebnim tovornjakom že 
Pokaj let razkazujejo po vsej Ev- 
r°Pi in da ni razpadla. Do se- 
°aj so jo razkazali v mnogih ev
ropskih državah, v Italiji pa v 
oitnu, Florenci, Bologni, Turinu,

\ ponovi, Benetkah, Gorici, Vidmu 
j1' Tržiču ob velikem zanimanju 
Phdi, saj je za prebivalce sredo- 
z»nsk„:ti pokrajin kit nekaj po- 
vtem nenavadnega in prav to je 
P^uien organizatorjev: privabiti Iju- 

I Pi in jih tako seznaniti tudi s 
| Problematiko krvodajalstva.

Kdor bo daroval kri, bo dobil 4 
"Teaplačne vstopnice za ogled te 
'olike živali. Avtoemoteka za po
jemanje krvi bo parkirala na 
Trgu Unitš danes od 9. do 12. ter

Čez dve leti spet 
cvetlična razstava

Pril predsedstvu tržaške pokraji
ne je bil včeraj poseben sestanek 
namenjen razpravi o usodi »Usta- 
nove za preporod krnetijstvaii (En- 
te Rinascita Agricola) in tržaške 
cvetlične razstave. Seje so se ude- 
leižali novoizvoljeni predsednik po
krajinske uprave dr. Zanetti, trža
ški župan ing. Spacalu! in predsed
nik trgov, zbornice dr. Caidassi.

Po daljši razpravi o omenjenih 
vprašanjih, med katero je ponovno 
prišla do izraza namera pokrajin
ske uprave, da v prihodnje poskr
bi za razvoj domačega kmetijstva 
z ustreznim globalnim načrtom, so 
predstavniki javnih in gospodar
skih krogov potrdilu pravilnost skle
pa, po katerem naj se Ustanova za 
preporod kmetijstva razpusti, tudd 
glede na njen gmotni položaj, med
tem ko se cvetlična razstava na
sprotno okrepi ln razširi. Odslej bo 
zanjo skrbela Ustanova za prireja-

kaže na semaforju na Trgu Goldo
ni zelena luč, je prišlo včeraj malo 
pred 16. uro pod predorom Sandri 
nelli do verižnega trčenja, pri kate
rem je bilo zapletenih pet motornih 
vozil.

Na srečo je bilo le malo in še 
to lažje ranjenih. V bolnišnico so 
morali sprejeti 65-letno Carmelo Spa- 
daro por. Patti iz Ul. Muzio, ki so 
jo zaradi udarcev po glavi in hrbtu 
pridržali s prognozo okrevanja v 8 
dneh na nevrokirurškem oddelku in 
63-letnega taksista Davida Ceccheta 
iz Ul. Pascoli, ki se bo moral zaradi 
udarcev po ramenu in hrbtu zdra
viti kakih 10 dni na ortopedskem 
oddelku, medtem ko so 67-letni upo
kojenki Mercedi Prelz iz Šalita Ma- 
donna di Gretta nudili le prvo po
moč in jo nato s prognozo okreva
nja v 5 dneh odslovili.

Agenti prometne policije, ki so 
prišli na kraj zaradi preiskave, so 
ugotovili, da se je Spadarova vozila 
s Cecchetijevim taksijem proti Gol 
donijevemu trgu, ko se je z zadnje 
strani zaletel v vozilo z alfa romeo 
27-letni Giovanni Battista Vitale iz 
Ul. del Rivo. Sunek je taksi vrglo 
naprej do fiata 500, v katerem sta 
bila 21-letni Ezio De Rota iz Šalita 
Madonna di Gretta in Prelzeva.

Delovanje protijetičnega 
konzorcija v Gorici

y prostorih pokrajinske upra
ve v Gorici je bila te dni seja u-

>+«***»so«^. •■*«=. s; s&tssttvs
at" iz Skopja, -Tehnik, iz Brati- ,(,| predsednik dr.' Bruno Chit 
slave m «Cantori da Assisa*.

Danes sta na programu dva kon
certa: ob 16. uri za ženske (C) in 
moške (B - kategorije) za polifo
nijo. Prvi bodo zapri i obvezno pe
sem «Ninna nanna*, ki jo je zlo
žila Cedlia Seghizzi ter še dve

.............................. ................................................................................................. ■iiihiiiiu.......... .......................................................................................m.......„....... ..................„„„„„„„„

SLEPARSKI TUREK PRED KAZENSKIM SODIŠČEM

Vozovnico za progo Trbiž-Beljak 
kotel prodati za progo Istambul-Oslo
Računal je, da bo s prevaro zaslužil nekaj milijonov, toda uradnik CIT se je preVare hitro zavedel
(Včeraj so pred kazenskim sodi- podlagi majskega dekreta predsed-1 našču spoprijel z gojencem policij
am sodili v odsotnosti 38-letnemu nika republike, odpustili. Iške šole Sabdmom Caputom kate-
Vškemu ddžavljanu Akinu Serve- 
P iz Istambula, ki je hotel na lah- 

spraiviti v žep nekaj miiJijonč- 
Bil je res kriminalec, a kot 

p pripomnil predsednik, tudi na- 
/rii. Turk si je namreč nabavil 
ji železniške vozovnice za pro- 
5° Trbiž — Beljak. Seveda je pla- 
JjJ tnai.o, a kmalu je te vozovnice 
J&TOmenil, sicer res precej nerod- 

v skupinske vozne listke za 
oziroma 50 ljudi in to za rela

cij Istambul — Oslo. 
th-ve dni decembra lani se je 

r^stavil uradniku agencije CIT 
p* glavni železniški postaji in bo
rk ker pač voznih listkov ni po- 
jTOil, vrnitev denarja. Baje je Turk 
T zračunal, da mu bo tako padlo 
v *ep tri do štiri milijone lir. 

i Seveda je napravil račun brez... 
jjadinika. Iti se je zavedel nerod
na ponarejevanja, zaradi česar 
Tj je preprečil prevaro in ga pre-

nrvlirvi imlfiim mrtJannmpolicijskim organom, 
so ga po preiskavi prijavili 

Tišču jn ga istočasno tudi izgna- 
IlJz države. Na obtožnici so bile 
j c* tri obremenilne točke med ka
stni je bila seveda najhujša po
lsna prevara. Vse pa se je kon- 
A ugodno za sicer odsotnega 

ker sta prvi dve obtožbi od- 
fjjdli zaradi amnestie, kazen za
r^varo v višini 6 mesecev zapora i dvorani Paradno, se je za fanta 
^ 60.000 Idr globe pa so mu na I slabo končal. Stopar se je v stra-

Gduseppe Arin ari, 29-letni Veron- 
čan z bivališčem v Ul. Mammaso, 
se je loti], predvsem ker je bil 
trenutno brez dela, prodajanja mi
la in podobnih predmetov po hi
šah, pri čemer je kupcem, ki so 
mu izplačali 1.000 lir, podaril 3 
pralne praške, kos mila za peri 
lo in deodorant. Asinari si je na 
jel nekaj deklet in žena, ki so 
stvari nosile in ponujale po stano
vanjih. Ena od teh je pozvonila 
na vrata stanovanja podčastnika 
mestnih stražnikov Giovannija Wei- 
sa v Ul. Solferino, ki se je kot 
mož postave taikoj pozanimal, če 
ima ustrezna dovoljenja. Teh se
veda Asinari ni imel in tako je 
Weisova prijava romala k pristoj
nim carinskim otganom, katerim 
je šsinari priznal prodaio, vendar 
je pripomnil, da ni vedel, da so 
potrebna dovoljenja ministrstva in 
finance. Izgovor pa ga ni rešil pri
jave sodišču, ki mu je včeraj pri
sodilo pogojno in brez vpisa v ka
zenski list 40.000 lir globe.

« » «

Večer, ki sta ga hotela 20-letm 
Albino Stopar iz Ul. Fameto in 20- 
letni Giordano Capozzolo iz Dre
voreda C. Elisd avgusta letos pre
živeti v veselem vzdušje v plesni 

za

Šolske knjige 
učni pribor

skratka

VSE ZA ŠOLO
dobite v

Trst • Ul. sv. Frančiška 20 • tel. 61-792

Caputom, kate
remu so prišli na pomoč trije nje
govi kolegi, zaradi česar je moral 
poseči tudi leteči oddelek kvestu
re, ki je poleg Stoparja priprl tu
di njegovega prijatelja Capozzola. 
Prvega so obtožila žalitve organa 
javne varnosti z obtežilndmi okol- 
nostmi, ker je to storil vpričo dru
gih ljudi in odpora, ker je med 
drugim tudi brcnil v trebuh gojen
ca policijske šole Salvatoreja Car- 
dinala, drugega pa žalitve štirih a- 
gentov javne varnosti. Pod to ob
tožbo sta prišla fanta pred sodi
šče, ki je Capozzola oprostilo za
radi pomanjkanja dokazov, med
tem ko je Stoparja obsodilo pogoj
no in brez vpisa v kazenski list na 
5 mesecev zapora. Zanimivo je, da 
je Capozzolo med zasliševanjem na 
kvesturi pojedel v samomorilne na
mene košček razbite steklenice, 
vendar so fantu še pravočasno v 
bolnišnici, kamor so ga odpeljali, 
nudili pomoč in ga rešili hujšega. 

# * «
Tudi 32 letni Aldo Lanza iz Ul. 

Cavana 15 bi moral priti pred sod
nike pod obtožbo, da je klevetal, 
pa čeprav je bil prepričan v nje
govo nedolžnost, brigadirja finanč
ne straže Francesca Diana, da ni 
vnesel v zapisnik o kršitvi cestno
prometnih zakonov njegovih pri 
pomb. Do obravnave pa ni prišlo, 
ker je Lanzov zagovornik odv. Gi- 
rometta zaradi profilakse zadržan 
v Tamgerju. Proces so odložili do 
nadaljnjega.

Breds. Corsi, tožilec Bonracetti, 
zapisničarka Aliče Sabadini.

Avtoporto
in občinska uprava

Občinska svetovalca PSU v Go 
rlcd Laniramco Zuoalli Im Agosttno 
Candussi sta poslala goritškemu žu
panu pismo v zivezi z vestjo, da Je 
odbor trgovinske zbornice podvzel 
nekatere sklepe v zveri s proučeva
njem obsega in značilnosti neka
terih Infrastruktur goriškega avto- 
porta ob Tržaški cesti.

Interpedamta vprašujeta župana, 
ali to morda ne pomeni, da se ob
činska upirava odpovediije svoji vo
dilni vlogi pri reševanju tega pro
blema, med tem ko bd morala po
leg tehirtično-urbandstdčnlh nalog sle
diti tudi gospodarskim problemom 
našega mesta Prav omenjeni avto 
porto predstavlja, po mnenju obeh 
imiterpeiantav, izredno važnost za 
Gorico in zato nikakor ne gre, da 
bi pri izvedbi tega načrta vpliv In 
zanimanj' -e občinske upra
ve zmanw - on celo zapostavili.

poljubni skladbi; moški zbori bodo 
zapeli Martorellljevo skladbo «Tu 
es Petrus* in dve poljubni polifon- 
ski skladbi. Za prvi koncert je na 
programu nastop 10 zborov, med 
katerimi naj omenimo ženski pev
ski zbor z Jesenic, univerzitetni 
zbor iz Brna, Cantori di Assisi, 
ter moška zbora iz Varšave in 
Jesenic. Ta slednji bo zapel tudi 
«Veoerni Ave» in pa »Komitske pe
smi*.

Pri drugem koncertu zvečer ob 
21. uri bo sodelovalo 12 moških 
in mešanih zborov. Med njimi so 
zbor «Harfa» iz Varšave, «Vasilij 
Mirk* s Proseka, «Cantori di Assi
si*, cTehnik* iz Bratislave, «Ja- 
ccbus Gallus* iz Trsta, zbor iz 
Hausena v Nemčiji ter «Koča Ra
cin* iz Skopja. Mešani zbori bodo 
obvezno peli Levijevega «11 vec- 
cbio», ter dve poljubni polifonski 
skladbi, kot druge kategorije.

Jutri, v soboto ob 9. uri dopo(l- 
dne, bo nastopilo v polifoniji še 14 
mešanih zborov. Zvečer ob 21. uri 
pa bo nagraditev zmagovalcev iz 
polifonije in nastop prvih treh 
zmagovalcev iz vsake kategorije 
A, B, C.

Jutri ob 15. uri bo tudii prvi kon
cert ljudskih pesmi iz folklore (ka
tegorije D, E, F), na katerem bo 
nastopilo 13 italijanskih, čeških, 
bolgarskih, jugoslovanskih ter go- 
riškd moški pevski zbor »Mirko 
Ffflej».

2e nekaj dni so v prodaja tudi 
vstopnice za vseh osem koncertov, 
ki stanejo po 1800 lir; vstopnice za 
posamezne koncerte so po 500 Mr 
za večerne koncerte v soboto in 
nedeljo ter po 300 Ilir za vse ostale.

Kot smo pred časom že pisali, 
so v častnem odlboru visoke oseb
nosti, med katerimi naj omenimo 
predsednika vlade Ootomba, mini
stra Maitteobtaja, predsednika dežel
nega odbora Berzantija, goriškega 
prefekta, nadškofa, poslanca Ma- 
rooca itd.

V ocenjevalni komisiji pa so: 
prof. Iipdžer iz Gorice, prof. Cap- 
pani iz Padove, prof. Kirschner Iz 
Rima, prof. Kuehn Iz Prage, prof. 
Marko Munih iz Ljubljane ter prof. 
Patzak z Dunaja.

Ker smo že p.i organizaciji zbo
rovskega tekmovanja naj še ome
nimo, da je vodstvo SDZ v Gorici 
poslalo organizacijskemu odboru 
letošnjega tekmovanja pismo, v ka
terem ugotavlja, da vsako leto pri
sostvuje precej slovenskega občin
stva tem koncertom, ki pa se pri
tožujejo zaradi pomanjkljivega na
povedovanja v slovenščini. Zato 
predlaga odboru naj bd poleg glav
nega napovedovalca dodali še ene
ga za slovenščino, ki pa mora po
polnoma obvladati ta Jezik. To bi 
bito, se poudarja v omenjenem pi
smu, samo v korist prireditve kot

predsednik dr. Bruno Chienta 
roli. Prisotni so bili tudi pokrajin
ski zdravnik, prof. Carrara, dr. 
Kramer, zastopniki občinskih u- 
prav v Gorici, Tržiču in Gradiški 
ter še drugi predstavniki.

Na seji so po prečitanju zapisni
ka zadnje seje in odobritvi neka
terih nujnih sklepov, odobrili na
kup stalne skermografske postaje 
za pokrajinski dispanzer v Gorici, 
ki bo stal 13 milijonov lir; od tega

bo prispevala deželna uprava 70 
odstotkov.

Odobrili so tudi upokojitev dveh 
sanitarnih asistentk, ki sta dosegli 
upokojitveno starost: obenem bo
do razpisali natečaj za eno sani
tarno asistentko za potrebe dispan
zerja.

Za dispanzer v Tržiču so odo 
brili 1.05 milijona izdatkov za pre
barvanje zunanjosti poslopja. Odo
bril1 so nadalje tudi izplačilo stro
škov protijetičnega konzorcija iz 
Trsta za skermografski pregled 
10.819 šolarjev z Goriškega v ok
viru splošnega pregleda šolarjev od 
aprila do junija letos. Odboru Rde
čega križa v Gorici so odobrili pri
spevek 300 tisoč lir za kritje stro
škov za 20 otrok ki so bili podvrže
ni jetiki, pa so jih poslali za 30 
dni v kolonijo RK v Enegu.

Ob koncu so proučili tudi druge

SAMO ŠE DANES IN JUTRI

Vpisovanje v slovenske 
otroške vrtce v Gorici

V otroške vrtce ONAIRC po naših vaseh 
bo vpisovanje proti koncu septembra

V Oba slovenska otroška vrtca v 
Gorici, v Ul. Ramdiacdo in Croce, 
nadaljujejo z vpisom otrok v sta
rosti od 3 do 5 let. V obeh vrtcih 
vpis lepo poteka in zlasti novi vpi
si v prvi letnik so celo porasli od 
lajni, ter bodo vpisali več otrok, kot 
pa jih bo odšlo v osnovno šoto.

Ker je čas za vpis samo še danes 
dn jutri, priporočamo zlasti tistim 
staršem, ki so že imeli lami otroke 
v vrtcu, naj pohitijo z vpisom po 
možnosti že danes. Ob vpisu je tre
ba plajčati 2000 lir za otroško men
zo za oktober. Predložiti je treba 
tudi potrdilo o cepljenju proti ko
zam ln oitroški paralizi.

Vpisovanje v otroške vrtce ONA
IRC bo verjetno kot ponavadi zad
nje dnd septembra, ker se bo pouk 
začel s prvim oktobrom, kot po
navadi. Slovenske otroške vrtce 
ONAIRC lmaimo v Revmi, Fodgori, 
Stamdrežu, Sovodnjah, Rupd in v 
Doberdobu. V Steverjanu imajo 
občinski otroški vrtec, ki ga uprav-probleme uslužbencev te ustanove

............................................. .................................................................... ............ .
V TOREK JE PILA SEJA OBČINSKEGA SVETA

V Doberdobu so izvolili vrsto 
občinskih zastopnikov v komisije
V občini bodo kmalu uvedli enkrat tedensko službo pobiranja smeti - Popravljajo stavbo, kjer 
bo prostor za več ustanov in uradov ■ Sprejet sklep o podporah šolskim otrokom m dijakom

V Doberdobu je bila v torek zve-1 svetovalci razen enega so bili za 
čer zelo plodna seja občinskega sve-1 uvedbo te službe, 
ta, ki se je zavlekla pozno v noč j Občina bo kupila motofurgon, ki
zaradi velikega števila točk, ki so 
bile na dnevnem redu. Svetovalci, 
manjkal je samo eden, so ta večer 
pod predsedstvom župana Andreja 
Jarca, napravili precej. Sprejeli 
so vrsto sklepov, ki zadevajo javna 
dela, nekatere sklepe, ki zadevajo 
občinsko službo pobiranja smeti ter 
volili občinske predstavnike v vrsto 
najrazličnejših komisij.

Najprej so svetovalci potrdili 
sklep občinskega odbora z dne 21. 
maja letos, ki določa način dražbe 
del pri novem pokopališču v Dober
dobu. Stroški za ta dela bodo zna
šali 9 milijonov lir. Svetovalci so 
nato odobrili vrsto sklepov, ki se 
nanašajo na gradnjo novega šport
nega igrišča v Doberdobu. To igri
šče financirajo delno z lastnim de
narjem, delno z deželnimi prispev
ka, nekaj denarja pa prispeva CO 
NI iz Rima. Z deli so že pričeli, 
vendarle manjka še precej denarja. 
Predvidevajo, da bo igrišče goto
vo prihodnje leto.

Goriško hranilnico so zaprosili za 
posojilo 7.300.000 lir. Denar bodo 
uporabili za obnovo poslopja, kjer 
bodo uredili prostore delavskega 
urada, poštni urad, čipkarsko šolo, 
zdravniško ambulanto in ambulanto 
ONMI. V zgornjih prostorih že de 
luje občinska knjižnica, v stavbi, 
ki je na to vezana, pa preurejujejo 
občinsko dvorano, ki bo služila kot 
telovadnica in tudi za kulturne pri
reditve.

Čez jusarska zemljišča v Jam- 
ljah bo ENEL speljala elektrovod. 
Občina bo s tem v zvezi podpisala 
konvencijo z električno družbo.

Precej debate je bilo, ko so prišle 
na vrsto točke o pobiranju smeti 
v občini. Najprej so odobrili pra
vilnik o tej službi, nato so odobrili 
takso, ki jo bodo morali plačevati 
vsi občani, končno pa so sprejeli 
sklep o nakupu motofurgona. Vsi

bo veljal 1.400.000 lir. Uporabljali 
ga bodo tudi za druge potrebe on- 
čiaske uprave. Službo bo opravljal 
občinski cestar, ki bo enkrat na 
teden obiskal vse hiše na področju 
občine ter pobral smeti. Predvide
vajo, da bo v začetka zadostoval 
en dan za to službo. Taksa je zelo 
nizka, nižja kot v Gorici ali v dru
gih mestih. Lastniki stanovanj bo
do plačevali letno 20 lir prispevka 
za vsak kvadratni meter, trgovci

Slovenska kultumo-gospodar- 
ska zveza priredi danes, 18. 
septembra ob 20. uri v Gre
gorčičevi dvorani na Verdije
vem korzu št. 13

spominsko svečanost 
ob smrti 

Franceta Bevka
Pokojnikov lik bodo orisali: 
dr. Viljem Cemo, Ivo Marin
čič, dr. Rado Bednarik in Bo
ris Race, Igralci Slovenskega 
gledališča bodo prečitali od
lomke iz njegovih del.
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OB ZAKLJUČKU ŠAHOVSKEGA TEČAJA
y

Mini turnir v Standrezu 
med šahovskimi začetniki
Zaključil se bo konec prihodnjega tedna - Prvi začetni rezultati

pa 35 lir od vsakega kvadratnega 
metra trgovine ali delavnice. Kmeč
ki prostori so seveda izvzeti. Ob
čina bo dobila približno 420.000 lir 
letno, prav toliko znašajo izdatki 
za enkrat tedensko pobiranje smeti.

Sledil je sklep o pomoči na šol
skem področju. Deželo so zaprosili, 
kot lani, prispevek 1.500.000 lir. 720 
lasoč Lir bodo porabili za prevoz 
oirok v otroški vrtec, 480.000 lir za 
prevozne stroške otrok v osnovno 
solo in v nižjo gimnazijo, 300.000 
lir pa za nakup knjig dijakom nižje 
gimnazije. Dežela običajno prispeva 
90 odstotkov te vsote, ostalo mora 
kriti občina.

Zvezi za krajevno avtonomijo so 
odobrili letni prispevek 15.000 lir.

Nato so svetovalci izvolili svoje 
zastopnike v vrsto komisij. Do tega 
pride po vsakih volitvah občinskega 
sveta.

Občinska volilna komisija, župan 
Andrej Jarc, predsednik; člani: 0- 
linto Zanier, Mario Lakovič, Karlo 
Černič, Evgen Ferfoglia; namestni
ki: Hektor Moro, Jožef Colja, Jul
ko Gergolet, Jožef Sobani. Vsi so 
občinski svetovalci.

Ijajo šolske sestre. Za otroke i 
Vrha bo tudi Letos poskrbljeno za 
prervoe v vrtec v Sovodnje In za 
one iz Jamelj in Dola v Doberdob.

Odveč bd bilo ponovno poudarjati 
važnost vpisa slovenskih otrok v 
slovenske otroške vrtce bodisi v 
mestu kot na podeželju. Dejstvo je, 
da se v njih nadaljuje z družinsko 
vzgojo v materinem jeziku in se 
tako lahko najbolje pripravijo v do
mačem okolju za nadaljevanje pra
vega pouka v osnovni šali. Zato pri
poročamo vsem slovenskim mate
ram, naj vpišejo svoje otroke v 
naijbližji slovenski vrtec, ker bodo 
s tem razbremenile sebe in poskr
bele na najboljši način za njihov« 
vzgojo.

Padec mopedista s Peči
Prejšnji večer nekaj pred 23. uro 

se Je peljal 46-letni Dušan Malič, 
ki stanuje na Peči, Ul. IV. novem
bra 21 s svojim mopedom iz Sovo
denj proti svojemu domu. V bliži
ni pečinskega pokopališča pa mu 
je vozilo spodrsnilo da je padel ln 
se poškodovali. Odpeljali so ga v 
goriško splošno bolnišnico, kjer so 
mu zdravniki ugotovili udarec v 
lobanjo, rano nad desnim očesom 
žn na nosu ter so ga pridržan za 
10 dni na zdravljenju.

Prispevajte za šolo- 
spomenik v Cerknem !

IZLET V ROGAŠKO SLATINO. 
Organizator izleta Slovensko pla
ninsko društvo iz Gorice priporo
ča vsem udeležencem, da se zbere- 
jo v nedeljo, 20. t.m. točno ob do
ločeni uri na zbirnem mestu za 
odhod.

Komisija za pritožbe na davčnem 
l<odročju: Štefan Vižintin, Mirko
Gergolet, Emil Radetta, Alojz Le- 
ghissa, Ernesta Semolič, Mario Pe
ric. Jožef Farletič, Emil Jarc ml.,
Jožef Gergolet ml., Armando Fer
foglia. Prefektura mora imenovati 
v to komisijo pet svojih zastopnikov.

Občinska komisija za trgovinske 
obrtnice: predseduje ji župan An
drej Jarc; Silvan Farletič in Karlo 
Semolič kot zastopnika trgovcev,
Jožef Ferfoglia in Štefan Vižintin 
kot zastopnika delavcev.

Upravni odbor občinske podporne 
ustanove (ECA): Mirko Devetta,
Stefan Vižintin, Amaldo Ferfoglia,
Radislav Frandolič, Jožef Oretu.

Občinski odbor ONMI: Mario La
kovič, Jažef Ferfoglia, Evgen Fer
foglia, kot občinski svetovalci, A- 
lojzija Lakovič in Emil Pacor kot 
azvedanca. V ta odbor morajo svoje 
zastopnike imenovati še naketere 
druge ustanove.

Občinska gradbena komisija: žu
pan Andrej Jarc, Julko Gergolet 
kot odbornik za javila dela, Jožef 
Krulc, Emil Jarc, Valerij Radetti.

Pregledniki računov občinskega 
proračuna za leti 1969 in 1970: ob
činski svetovalci Mario Lakovič,
Jožef Colja in Jožef Sobani.

Občinska komisija za obnovitev 
seznama ljudskih sodnikov: župan 
Andrej Jarc, Jožef Ferfoglia, Ev
gen Ferfoglia.

Komisija za nadzorstvo nad ob
činsko knjižnico: župan Andrej Jarc, 
knjižničarka Milica Pahor, dr. Maks 
Gergolet, Mario Lavrenčič, Jože 
Jarc.

Občinska komisija za šolske pod
pore: Karlo Černič, Emest Sobani,
Evgen Ferfoglia.

Nato so svetovalci odobrili še raz
pis ^ javnega natečaja za najem v 
službo uradnika. Po odobritvi tega 
sklepa bo moč v roku enega me
seca vložiti na občino prošnje za 
sodelovanje na teni natečaju. Na 
tajni seji so odobrili neke sklepe, 
ki ss tičejo občinskega osebja.

Nesreča pri delu v Podgori
Prejšnji večer nekaj pred 22. uro 

so pripeljali v splošno bolnišnico 
v Gorici 30-letnega delavca Lucia
na Andrlana iz Gorice, Ul. Pelldco 
št. 16, ka se Je ponesrečil na delu 
v tekstilni tovarni v Podgori. Zdrav
niki so mu ugotovili zlom levega 
zapestja in druge poškodbe ter so 
ga pridržali za 20 dnd na zdravlje
nju. Andrian je peljal ročen voziček
v oddelku za revizijo strojev, ko težurna lekarna S. Nicolb, dr. 
se mu je spodrsnilo; padel je in Giorgio Ollvatti, Ul. 1. magglo 4; 
sl prizadejal navedene poškodbe. tel. 73328.

VERDI 18.30: Komemoracija 100- 
letnice Rima - glavnega mesta. 
Govori poslanec Laris Fortuna.

CORSO 17.00: «L’amamte», R.
Schneider in M. Plcooli; itali
janski film v barvah.

MODERNISSIMO 17.00-22.00: «L1n- 
terrogatario«, D. Millev ln B. 
Skay; ameriški film v barvah. 
Mladim pod 18. letom prepove
dan.

VITTORIA 17.30: «11 caso ‘Venere 
privata’», B. Oremer in R. Oarrk, 
italijanslki film v barvah. Mladim 
pod 18. letom prepovedan.

CENTRALE 17.30—21.30: «W !e 
donne», L. Tony, S. Doria. F. 
Franchi ln C. Ingrassia; italiian- 
ski film v barvah

Tržič
AZZURRO 16.00: »Le Mancheu, J, 

Jffries ln T. Fenze. V barvah
EXCELSIOR 17.30: «Good bay ml- 

ster Chips*, Peter Otone in P. 
Clark. Cinemascope v barvah.

PRINCIPE 18—22: «Anni ruggenti*, 
N. Manfredi in G. Moschin.

Vom Coriru
SOČA »Za njeno ljubezen«, ameri

ški barvni film — ob 18. in 20.
SVOBODA «Dan revolverašev«, a- 

merišiki barvni film — ob 18. in 
20 uri.

DESKLE Prosto.
RENČE «še za nekaj dolarjev«, a- 

meriško-italijansM barvni film — 
ob 20 uri.

PRVACINA Prosto
SEMPAS Prosto.
KANAL Prosto.
POTUJOČI KINO — LOKVE: »Lad

ja Fantom«, ameriški barvni film 
— ob 20 uri.

DE2URNI LEKARNI
V GORICI

V Gorita je danes ves dan tn 
ponoči dežurna lekarna D’UDINE 
— Trg sv Frančiška 5 - tel. 21-24.

V TR2ICU
v Tržiču Je ves dan m ponoči

Prvi mladinski sanovsk teca), 
ki ga je priredilo prosvetno društvo 
«0. Župančič* iz Štandreža ter je 
bil deležen splošnega zanimanja, 
se bo zaključil danes, v petek zve 
čer ob 19.30 uri. Z uspehom so za
dovoljni tako mladi tečajniki kot 
prireditelji.

Tečaj je trajal tri tedne in je 
bil obisk pri vseh lekcijah in prak 
tičnih vajah vedno polnoštevilen.

V sredo se je za zaključek začel 
že napovedani minitumir med u- 
čenci, ki so se lotili tekmovanja 
z veliko prizadevnostjo. Prvega ko
la tekmovanja se .je udeležilo kar 
26 igralcev. Ker je obiskovalcev te
čaja precej in da bd se tekmova
nje ne zavleklo preveč na dolgo, 
so začeli, kot rečeno s turnirjem 
že v sredo ter se bo predvidoma 
zaključil konec prihodnjega tedna.

Ze rezultati prvega dne pa so za 
nimivi in lahko že objavimo začet
no lestvico, ki pa se bo seveda v 
teku tekmovanja še precej spre
menila.

Za začetek je najboljši Aleksan
der Ožbot, ki je dosegel 3 točke: 
sledi Jordan Marušič z dvema toč
kama: po eno točko pa so si že 
priborili: Dorela-Cingerli, Maksim
Tabaj, Katerina Ožbot. Edvard Ma
rušič, Ivan Plesničar, Renzo Faga
nel, LorLs Nanut: po pol točke vsak 
pa imata Renzo Turi in Andrej Na 
nut.

Zaključni mini-tumir mladih šahi- 
stov vzbuja veliko zanimanje ne 
samo med igralci, ampak tudi pri 
njihovih starših in med domačimi 
ljubitelji šahovske igre. Zmagovalci 
bodo tudi nagrajeni.

Slovenski javnosti sporočamo, da je umrl

FRANCE BEVK
slovenski pisatelj, javni in politični delavec, borec za narodne pravice pri

morskih Slovencev pod fašizmom v narodnoosvobodilnem boju.

Ljubljana in Slov enija se bosta od zaslužnega pokojnika poslovili v so
boto 19. t. m. ob 11. uri (po jug. času) na Žalah, pogrebne svečanosti pa 

bodo v nedeljo, 20. t. m. ob 11. uri (po jug. času) pred palačo občinske 

skupščine v Novi Gorici, od koder bo žalni sprevod krenil v Solkan.

Gorica, Trst, Čedad, dne 18. septembra 1970

Slovenska kulturno - gospodarska zvexa



PRIMORSKI DNEVNIK 4 18. septembra 1970

MOTORIZACIJA SE IZ LETA V LETO NAGLO VEČA

Lanska proizvodnja vozil: 
malo manj kot 30 milijonov

V ZDA so proizvodnjo skrčili * Japonska je na drugem mestu - Nemci 
bodo svoje zmogljivosti še razširili - Kaj pa Sovjetska zveza?

Agencijske vesti danes sporo
čajo. oa se stavka v avtomobil
skem pod^e.ju »General Motors* 
nadaljuje, Stavka stane družbo 
več milijonov dolarjev na dan m 
se večje bodo izgube v ce-otoem 
gospodarstvu, kajti zaradi te stav
ite se zapirajo tudi druga pod
jetja, ki kooperirajo z družbo Ge
neral Motors. To je agencijska 
vesi-. Ne bomo se ustavljali pri 
analizi problemov, ki so poveza
ni s to stavko v tem velikanskem 
podjetju, ki zaposluje okoli 300.000 
uelovnih moči, pač pa bomo na
vedli nekaj zanimivih podatkov o 
avtomobilski industriji na svetu 
nasploh.

V letu 19G9 se je proizvodnja 
avtomobilske industrije povečala 
za 5,5 odst. v primerjavi z le
tom 1968. Iz vseh tovarn avtomo
bilov je šlo lani na trg 29,436.000 
avtomobilov. Ker je ameriška in
dustrija lani proizvodnjo skrčila, 
se je izraziteje povečala proizvod
nja japonske in evropske avtomo
bilske industrije. Sicer pa nam bo
do o obsegu proizvodnje avtomo
bilske industrije kaj več poveda
le naslednje številke:

V ZDA so lani dali na trg 11 
milijonov 572.000 avtomobilov. V 
vsej Evropi so lani izdelala in pro
dali 10,800.000 avtomobilov. Drža
ve skupnega evropskega tržišča so 
proizvedle lani 7,786.000 avtomo
bilov, kar je za obilnih 13 odst. 
več kot leto prej.

Latinska Amerika je daleč na 
tem področju, saj je lani izdelala 
komaj 595.000 osebnih in tovornih 
avtomobilov. Daleč pred vsemi, 
seveda za ZDA, pa je Japonska, 
katere avtomobilska industrija je 
lani izdelala že 4,670.000 avtomo
bilov. Pri tem pa velja nekaj: še 
pred desetimi leti Japonska ni 
na tem področju dejavnosti pred
stavljala ničesar, lani se je pre
rinila na drugo mesto na svetu, 
potem ko je pustila za seboj Za
bodlo Nemčijo, Veliko Britanijo, 
Francijo in Italijo, ki jih je vse 
zapovrstjo v nekaj l^ih prehi
tela.

Pa še ena značilnost japonske 
avtomobilske industrije: y tem
ko predstavljajo tovornjaki in dru
ga industrijska vozila na pod
ročju skupnega tržišča le 10 odst. 
celotne proizvodnje, v ZDA pa oko
li 22 odst., odpade na Japonskem 
na tovornjake in na industrijska 
vozila nasploh kar obilnih 40 odst. 
vse proizvodnje, tako dla so jih na 
J jonskem lani izdelali obilna 2 
milijona od 4,600.000 vseh izdela
nih motornih vozil.

Sicer pa velja za Japonsko 
povedati še naslednje: lani se je 
japonska avtomobilska proizvod
nja povečala za 14,3 odst. in nje
na proizvodnja začenja ogražati 
nekatera že več ali manj trdna 
ameriška tržišča na azijski celini 
in tudi drugje. Celo določene ev
ropske avtomobilske firme zače
njajo gledati po strani na japon
sko invazijo, ki začenja izpodri
vati domače izdelke.

In vendar se moramo ponovno 
vrniti v Nemčijo. Zahodna Nem
čija je po lanskoletni proizvodnji 
avtomobilov in motornih vozil na 
tretjem mestu na svetu. Lansko
letna ziahodnonemška proizvodnja 
je dosegla 3,600.000 vozil v »do
mači proizvodnji*, obalnega pol mi
lijona avtomobilov z nemško znam
ko pa je bilo sestavljenih v iz- 
venriemških tovarnah, tako da je 
dejansko zahodnonemška avtomo
bilska industrija dala lani na trg 
nad 4,100.000 avtomobilov, v skup
ni vrednosti 36 milijard 350 mili

jonov zahodnonemških mark. Pri 
tem velja dodati še to, da je bi
lo naročil več kot so zmogle za- 
hodnomamške tovarne izdelati av
tomobilov.

Kar pa zadeva izvoz zahodno- 
nemških avtomobilov, se je ta la
na skrčil z 62 na 57 odst., to se 
pravi, da je izvoz v enem letu u- 
padel za celih 7 odst. To se pra
vi z drugimi besedami, da je o 
stato več proizvedenih avtomobi
lov doma. To nam dokazujejo 
tudi naslednji podatki, ki pravi
jo, da je v Zahodni Nemčiji regi
striranih 14,280.000 motornih vo
zil, kar je za 9 odst. več kot jih 
je bilo registriranih v letu 1968. 
V Zahodni Nemčiji pride že po 
eno vozita na 4.6 prebivalca.

Po podatkih zahodnonemškega 
zavoda za industrijo namerava za
hodnonemška industrija motornih 
vozil povečati svoje investicije za

10 do 15 odst. v malone vseh po
gonih, kar bo veljalo od okoli 2 
milijardi in pol zahodnonemškh 
mark. Obilni dive tretjini teh sred
stev bo šlo v razširjenje zmoglji
vosti, kar pomeni, da se bo zmog
ljivost zahodnonemške avtomobil
ske industrije v prihodnjih letih 
še povečala.

Pb vrstnem redu, seveda kar se 
tiče Mjoime proizvodnje, pride na
to Francija. Ta je v lanskem le
tu povečala svojo proizvodnjo na 
2,170.000 motornih vozil. Pomem
ben je francoski izvoz avtomobilov. 
Francija je lani izvozila malone 
polovico vse svoje proizvodnje. 
Med francoskimi podjetji, ki so v 
lanskem letu pokazala največje u- 
spehe, je podjetje »Remauti*, ki 
je tudi sklenilo zgraditi novo to
varno.

(Nadaljevanje na 6. strani)
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Na letošnjem zagrebškem velesejmu smo opazili

Podjetja so se potrudila 
da bo pri mizi prijetneje

Najpomembnejša jugoslovanska prehrambena podjetja 
so pripravila vrsto novosti, domačih in v sodelovanju

ZAGREB, 17. — Zagrebški ve
lesejem je eno najbolj privlačnih 
stičišč vseh razvitejših predelov 
sveta. Na eni strani je za proiz
vajalce zanimiva sama Jugosla
vija, z druge strani pa zanima 
producente tudi to, da na zagreb
škem velesejmu stopijo v stik s 
producenti in potrošniki iz dru
gih predelov, skratka zagrebški 
jesenski velesejem je zanimiv za 
vse. Prav nič manj ni velesejem 
zanimiv za same Jugoslovane, 
pa naj gre za producente ali po
trošnike. Mnoge novosti, ki jih 
tuji proizvajalci prinesejo v Za
greb, najdejo tu takojšnjega po
trošnika, hkrati pa tudi jugoslo
vanske novosti najdejo pogosto tu 
domačega in tujega potrošnika. 
To vrija za vso proizvodnjo, za 
nas, ki živimo tu, ob meji in od
hajamo cesto čez mejo po naku
pih, bo morda zanimivo to, kar 
je prikazala novega letošnja za
grebška prireditev na področju 
prehrambene industrije. Ko smo 
si ogledali paviljone in stojnice 
zagrebškega velesejma, bi mogli 
reči, da je jugoslovanska pre
hrambena industrija pripravila za 
velesejem zelo veliko novosti, če 
pa je veliko novosti na velesej
mu, jih bo veliko tudi v trgovi
nah. Skoraj ga ni pomembnejše
ga jugoslovanskega prehrambene
ga podjetja, ki bi ne poskrbelo 
za kako svojo novost. Zelo pogo
sto gre za domače novosti, nič 
manj pogosto pa za novosti v 
kooperaciji s tujimi podjetji. 
Kako zanimivost smo opazili tu
di v novih embalažah, pa tudi 
v novih načinih ustakleničevanja 
pijač.

Kakor so nam na pristojnem 
mestu povedali, se bo že letos 
pojavila na jugoslovanskem trgu

domača čokolada švicarskega iz
vora, znana »Nestle* čokolada, ki 
jo bo za Jugoslavijo izdelovalo 
podjetje »Zvečevo* iz Sarajeva. 
Največje jugoslovansko podjetje 
za čokolado, kekse in drugo po
dobno blago »Josip Kraš* pa se 
bo tudi pojavilo z novostmi, s ce
lo vrsto novih bonbonov in čoko
lade. Osiješko podjetje »Kandit* 
je prav gotovo jugoslovanski re
korder v svoji stroki: s sadjem. Si
cer pa se ukvarja tudi z dru
go tovrstno dejavnostjo, posebno 
še s proizvodnjo čokolade. Za 
bližnjo prihodnost se računa, da 
bo «Kandit* vrgel na trg kakih 
30 novosti: med katerimi tudi 
precej novosti v izdelovanju čo
kolade.
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V Kaspijskem morju 
vedno manj rib

MOSKVA, 17. — V zadnjem ča
su so se rezerve rib v Kaspijskem 
morju zrio zmanjšale. Strokovnja
ki so odkrili, da je do tega prišlo 
zaradi zmanjšanja količin plank
tona v vodi, ki je odvisen od fos
forja, ki ga voda vsebuje. Med
tem ko je bilo pred vojno v Ka
spijskem morju kar 100 miligra
mov fosforja v kubičnem metru 
vode, je sedaj te snovi le za 13 
miligramov.

Zaradi tega so se strokovnjaki 
odločili, da bo treba morje na
hraniti in ga torej pognojiti. S 
3000 stoti fosfata bo morje nudilo 
750.000 stotov rib več. Pred ma
sovno obogatitvijo morja so se
veda začeli s poskusi na omenje
nih področjih.
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TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila; 7.30 Jutranja glasba; 11.35 
Slov. narodne: 12.10 Izlet ob kon
cu tedna; 12.20 Za vsakogar ne
kaj: 13.30 Glasba po željah; 17.00 
Lavrenčičev kvartet; 17.20 Pro
gram za mladino; 18.15 Umetnost 
in prireditve; 18.30 Sodobni ital. 
skladatelji; 18.45 Veliki orkester; 
19.10 Epigram — odraz časa; 
19.45 »Beri, beri rožmarin zele
ni...*; 20.00 Šport; 20.35 Gospo
darstvo in delo; 20.50 Operna glas
ba; 21.50 Jazz; 22.06 Zabavna 
glasba.

TRST
12.10 Plošče; 14.45 Tretja stran; 

15 30 Dusejeva v Trstu; 15.40 Ital. 
narodni motivi.

KOPER
7.30, 8.30, 12.30, 14.00, 15.30, 

17.00, 18.00, 20.15, 23.30 Poročila; 
7.40 Jutranja glasba; 8.40 Vesela 
glasba; 9.45 Orkester Welk; 10.00 
Juke box; 10.15 Operne uverture; 
11.00 Celentanov klan; 11.30 Glas
beni sprehod; 11.45 Plošče Ricor- 
di; 12.00 in 12.45 Glasba po že
ljah; 14.06 Tretja stran; 14.20 
Lahka glasba; 14.40 Popevke; 15.00 
Melodije; 15.15 V ritmu angleške
ga valčka; 16.00 Prenos RL; 17.15 
Mladi izvajalci; 17.45 Kulturna 
panorama; 18.10 Od plošče do plo
šče; 19.00 Simf. koncert; 20.30 
Prenos RL; 23.10 Plesna glasba; 
23.35 Nočni recital.

NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 20.00 Po

ročila; 8.30 Jutranje pesmi; 9.00 
Vi in jaz; 12.10 Kontrapunkt; 13.15 
Poje Rosanna Fratello; 13.30 Str
njena komedija; 14.00 Spored za

PETEK, 18. SEPTEMBRA 1970
popoldne; 16.00 Program za naj
mlajše; 16.30 Poletni program za 
mladino; 19.06 Z glasbo na počit
nicah; 20.20 Knjiga in branje v 
Italiji; 20.50 Pisan spored; 21.15 
Simf. koncert.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 19.30 Poročila:

8.40 Tenorist Gastone Ldmarilli;
9.00 Romantika; 9.35 Orkester;
10.00 Radijska priredba; 10.15 Po
je Fausto Leah; 10.35 Telefonski 
pogovori; 13.00 Hit Parade; 14.00 
in 16.50 Zakaj in kako?; 14.05 
Juke box; 15.00 Poljudna enci
klopedija; 15.40 Poleti na morju;
16.00 Popoldanski spored; 17.55 
Glasbeni aperitiv; 19.05 Program 
z Brunom Martinom; 20.10 Rim
ski trenutki: včeraj in danes; 21.30 
Kako smo vdrli v Rim; 22.10 
Glasbeni spored; 22.43 Beethovno
vo življenje.

III. PROGRAM
10.00 Koncert za začetek; 10.45 

Glasba in podoba; 11.45 Sodobna 
ital. glasba; 12.20 Klavirska glas
ba; 14.05 Glasba izven programa;
14.30 Portret avtorja: Martinu:
17.10 Haydnova simfonija štev. 82;
17.45 Jazz; 18.15 Gospodarska ru
brika; 18.30 Lahka glasba; 19.15 
Vsakoveoemi koncert; 20.15 Kirur
ška presajanja; 21.30 Radijska pri
redba.

FILODIFUZIJA
8.00 Koncert za začetek; 10.10 

Mendelssohnove skladbe; 11.00 
Čajkovski in Ravel; 11.45 Violon
čelist A. Janigro; 14.00 Klavirske 
skladbe; 15.30 Simf. koncert.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 11.00, 14.00, 16.00, 20.30 

Poročila; 7.50 Rekreacija; 8.45 In
formativna oddaja; 9.10 Operna TV quiz.

matineja; 10.06 Radijska šola za 
nižjo stopnjo; 10.35 Grška narod
na glasba; 11.15 Pri vas doma; 
13.10 Ruggero Leoncavallo: sklep
ni prizor iz opere »Glumači*; 13.30 
Kmetijski nasveti; 13.40 Po doma
če; 14.30 Priporočajo vam...; 15.10 
Iz del Victorja Herberta; 15.35 
Nasi poslušalci čestitajo in po
zdravljajo; 16.35 Glasbeni inter- 
mezzo; 16.40 Igrata pianista J. 
Ogdon in A. Balsam; 17.00 Vsak 
dan za vas; 18.05 človek in zdrav
je; 18.20 Koncert po željah po 
slušalcev; 19.15 Dobimo se ob isti 
uri; 19.50 Ogledalo našega časa; 
20.00 Lahko noč, otroci!; 20.15 
Ansambel Borisa Kovačiča; 21.00 
Zbor RTV Zagreb; 21.30 »Top- 
pops»; 22.15 Oddaja o morju in 
pomorščakih; 23.15 Besede in zvo
ki iz logov domačih; 00.06 Lite
rarni nokturno; 00.15 Jazz.

ITAL. TELEVIZIJA
13.00 Italijanski patenti; 13.30 

Dnevnik; 18.15 Vrtiljak; 18.45 De
žela cirkusa; 19.45 šport in ital. 
kronike; 20.30 Dnevnik; 21.00 Ši- 
rokokotna kamera; 22.00 Skupno 
življenje: zadnji dan; 23.00 Dnev
nik.

II. KANAL
21.00 Dnevnik; 21.15 Igre ne 

poznajo meja; 22.45 Bil je nekoč 
včerajšnji dan.

JUG. TELEVIZIJA
21.00, 00.25 Poročila; 10 30 TV v 

šoli; 12.00 Angleščina; 15.40 TV v 
šoli — ponovitev; 17.10 Osnove 
splošne izobrazbe; 18.25 McPhee 
tersovo popotovanje — ser. film; 
19.15 Obzornik; 19.30 Portret Duka 
Ellingtona; 20.05 V središču po
zornosti; 21.35 Dekleta z 04 — ital. 
film; 23.10 Malo jaz, malo ti —

Tone Mihelič — Nabrežinski motiv

Tone Mihelič je v širšem po
menu besede menda najbolj po
znan slikar v našem zamejstvu. 
Ne toliko po zaslugi tiska, kolikor 
po osebnih stikih, s katerimi je 
pripomogel večati zanimanje za 
izvirno sliko v okras doma, tako 
med razumniki, kot trgovci in 
obrtniki slovenskega dela naše 
dežele. Kajti ni ga verjetno še ta
ko malega kraja med Miljami na 
jugu in Trbižem na severu, ki 
bi ga ne bil obiskal, odkar že 
četrt stoletja deluje med nami.

Mihelič je z Gorenjskega. Vpi
sal se je v Firencah med vojno 
na akademijo in jo po vojni do
končal. Kdor je videl njegovo 
veliko prvo razstavo v Trstu, te
daj še mladostno navdušenega sli
karja, ugotavlja danes, da se je 
Mihelič dokončno odrekel monu
mentalnemu slikarstvu, za katerim 
je stremel v ogromnem platnu 
partizanske vsebine. Prešel je iz 
nujnosti življenja na slikanje po
krajin, kjer sta portret in, manj 
tihožitja, le spremljajoče udejstvo
vanje prvega. Oboje nam prika
zuje to pot na razstavi v Tržaški 
knjigarni.

Se pa sedanje pokrajinske slike 
vsebinsko ločijo od večine nekda
njih, kjer je prevladovala pojav
nost prirode s pestrostjo cveto
čih goriških pomladi, z ognjevitim 
žarom kraških jeseni in z mo
drino morja naše obale, ki mr
zlega Gorenjca» Miheliča tako pri
vlačujejo. V poslednje obdobje 
njegove ustvarjalnosti je posegla 
značilnost naše zemlje s svojo 
manj prirodno stranjo, ki nakazu
je, čeprav ni Mihelič vrhunski 
slikar, da bodo njegove podobe 
gotovo pretrajale mnoga danes 
previsoko cenjena dela sodobne
ga slikarstva umišljene lepote. To 
pa zato, ker je začel Mihelič ve
dno češče vnašati v svoja olja 
arhitektonske prvine našega oko
lja. Tako rešuje našim zanam
cem kleni videz starih kraških va
si, njih kamniti že z globokimi 
gubami razpada prepreženi obraz. 
V _ teh pogledih na slikovite ko
tičke Cola, Križa, Repna in dru
gih vasi zgornje okolice Trsta me
nimo občutiti predvsem moč nje
govega ustvarjanja, saj se v tem 
najbolje izraža Miheličev značaj 
bolj trdo grajenega Gorenjca, ki 
mu, kjerkoli že poskuša, laska
nje ne uspe povsem.

MILKO BAMBIČ

NOVOST NA KNJIŽNI POLICI

DEMONArthur 
Luther:
Ponovna izdaja biografskega romana o Lermontovu

Biografski roman o slovitem ru
skem pesniku Mihailu J. Lermon
tovu, ki ga je pod naslovom DE
MON napisal nemški slavist AR
THUR LUTHER, ni novost na 
slovenskem knjižnem trgu. Kmalu 
potem, ko je roman v originalu iz
šel v Nemčiji, so ga leta 1940 iz
dali v slovenskem prevodu Mileta 
Klopčiča. Ker je bil roman, kot 
odlično delo, deležen izrednega za
nimanja, je med vojno delo še en
krat izšlo. Povojna izdaja je pri
šla na naš knjižni trg leta 1951, 
zdaj prihaja ta imenitni tekst spet 
med slovenske bralce. DRŽAVNA 
ZALOŽBA SLOVENIJE je roman 
uvrstila med svoje priljubljene BIO
GRAFIJE, torej tiste romane, za 
katere je trenutno pri nas toliko 
zanimanja, da jih izdajajo kar tri 
založbe. Lepo opremljena knjiga, 
(oprema Nadja Furlan), s kratko 
spremno besedo prevajalca Mileta 
Klopčiča bo prav gotovo doživela 
tudi pri današnjih bralcih tako 
topel sprejem kot so ga doživele 
vse tri dosedanje izdaje.
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SNEMANJE FILMA NA SVOJEVRSTEN NAČIN

Narodni heroj «Žarki» 
bo le imel svoj film
Šest umetnikov se je odpovedalo honorarju

V banatski vasi Dolov, kakih 
25 km od Pančeva, so pred dne
vi začeli snemati ji m, ki nosi na
slov «žarki». Režiser Djordje Ka- 
dijevič bo po svojem scenariju 
prikazal zgodbo manj znanega voj
vodinskega junaka iz NOB Nedelj
ka Barniča — Žarkija, koman
danta diverzantske skupine v Zre- 
njavinu, ki so ga 1944. leta torej 
že kmalu pred osvoboditvijo teh 
krajev dobili v roke vojvodinski 
Švabi, to se pravi nemško govo
reči ljudje teh krajev, ki so bili, 
kolikor je sploh možno, še hujši 
od samih rajhovskih Nemcev. O 
tem narodnem heroju se je doslej 
bolj malo govorilo in pisalo, ven
dar je njegova zgodba edinstvena 
tudi v narodnoosvobodilni borbi 
Jugoslavije, ki je kar posejana z 
junaštvi in junaki. Ko so prijeli 
Žarkija, so ga več dni nečlove
ško mučili, da bi iz njega izvleki 
imena sodelavcev in druge infor
macije o organizaciji narodnoosvo
bodilne borbe na tem področju. 
Toda kljub tolikšnemu mučenju 
Nedeljko Barnič ni izdal in so ga 
njegovi mučitelji nato živega po
kopali

Glavno vlogo, žarkija, igra v 
filmu Jovan Janičijevič — Janač- 
ko, ki je zelo popularen umetnik. 
Nekateri menijo, da bo Janačka 
zagotovil filmu tudi finančni u- 
speh. In prav pri tem bi se radi 
nekoHko zadržali.

Film «Žarki» se namreč snema 
na svoj način. Djordje Kadijevič 
se je s šestimi drugimi filmskimi 
umetniki lotil tega filma brez di
narja. Morda je pretirano reči, 
da snema film brez dinarja, ven
dar pa drži, da se je vseh šest 
filmskih umetnikov pismeno obve
zalo. da svoje honorarje vložijo 
v film in da bodo svoje honarar-

Ljubljanska tovarna «Kolinska» 
je na zagrebškem velesejmu pred
stavila publiki nekaj novih vrst 
pudinga in pudinga sladoleda v 
aluminijski embalaži. Tudi pod
jetje «Dana» iz Mirne na Dolenj
skem je uvrstilo v svojo proizvod
njo rastlinskih likerjev nov ape
ritiv. Gre za »Cinar*, ki ga pri 
nas že dobro poznamo. Dolenj
ski «Cinar» bo imel 17 odst. al
kohola. Podjetje »Dana* bo vrglo 
na trg tudi vinjak »Res* ter celo 
vrsto prirodnih sadnih sokov, med 
katerimi se bo uveljavil zlasti 
«Zlati C», ki je dobil zlato ko
lajno na mednarodnem sejmu pi
jač v Ljubljani. V tej konkurenci 
se bo skušala uveljaviti tudi Aj
dovščina, oziroma njeno podjetje 
^Fructal*, ki je še bolj razširilo 
svojo že tako široko izbiro pijač 
in drugih izdelkov. Po neprever
jenih podatkih bo to podjetje iz
delalo in vrglo na trg letos nič 
manj kot 60 milijonov enot sad
nih sokov v najsodobnejši emba
laža — v kovinskih vrečicah.

Zagrebško podjetje »Franck*, ki 
je znano po kvaliteti izdelkov, je 
pripravilo za potrošnike nov do
datek »Veda 80*. Je to nova za
čimba. Prehrambeno industrijsko 
podjetje «Nectar» iz Nove Gradi
ške je pripravilo še vrsto pikant
nih solat, majonez in veliko vlo
žene zelenjave za zimo. Sedaj pa 
je «Nectar* usmeril svojo dejav
nost tudi za mlade, celo najmlajše 
potrošnike. Pripravil je na pri
mer «Celervit» to je nekakšen 
sirup iz zelene. Na stojnicah po- 
ljedelsko-industrijskega kombinata 
«županja» smo mogli videti sla
doled v prahu. Je to preparat 
«Lodi», ki ga more gospodinja 
spremeniti v sladoled doma in z 
njim postreči gostom. Novost na 
tržišču Slovenije in Hrvaške bo 
proizvod iz Srbije: kmeti jsko-in- 
dustrijski kombinat «Beograd» bo 
oskrboval Slovenijo in Hrvaško s 
svojim jogurtom.

Menda bi bilo odveč predstav
ljati znano podjetje »Gavrilovič*.
Je to podjetje s stoletno tradicijo, 
ki je poneslo svoj sloves ne sa
mo po vsej Jugoslaviji, pač pa 
po vsem svetu. In to podjetje se 
je sedaj predstavilo s svojo spe
cialiteto za najmlajše kliente, za 
otroke, ter za ljudi, ki se morajo 
držati diete. Gre za narezek iz 
govejega mesa «Dedis». V tem 
narezku je za 50 odst. manj soli, 
kalorična vrednost je tudi neko
liko manjša. Iste kakovosti pa 
bodo imele Gavrilovičeve paštete, 
hrenovke in še neke druge specia
litete, namenjene najmlajšim in 
pa dietetikom. Podjetje »Podrav
ka* pa je v sodelovanju z neka
terimi tujimi podjetji pripravilo 
nekaj svojih novosti, kot na pri
mer madžarsko juho, paradižniko
vo juho in še nekaj dodatkov, 
nekaj začimb za druge jedi. Konč
no bomo navedli še zagrebško pod
jetje »Zvijezda*, ki je vrglo na 
trg neke nove praške za izbolj
šavo kruha in peciva. Gre za do
datke, ki imajo to lastnost, da 
ohranijo kruh in pecivo bolj dol
go sveže.

D. F.
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je dobili le tedaj, če bo film tudi 
finančno uspel. Razpoložljivi ka
pital, 25 milijonov starih dinar
jev, kolikor je Kadijevidu uspe
lo zbrati od raznih družbenih in 
gospodarskih organizacij tega pre
dela Jugoslavija, pa gre izključ
no za plače statistom ter za teh
nične potrebe, med drugim za 
sam filmski trak, ki so ga dobi
li po nižji ceni zato ker mu je 
rok veljavnosti že potekel.

Kako in zakaj so se lotili tega 
filma na tak način?

Pred nedavnim smo pisali o 
finančnih težavah, v katerih sta 
se znašla Carlo Ponti in Dino De 
Laurentiis, to se pravi dva naj
bolj znana italijanska filmska 
producenta. Če doživljata finanč
ne težave ta dva italijanska pro
ducenta, je v finančnih težavah 
vsa jugoslovanska filmska indu
strija. In z njo so v težavah tudi 
filmski ustvarjalci, tudi filmski 
umetniki. Ker pa posamezniki ne 
morejo in tudi ne marajo osta
ti križem rok, so se lotili snema
nja filmov na lastno pest, kot je 
primer filma ržarkit. Lotili so se 
z minimalnimi sredstvi, hkrati pa 
zavihali rokave, tako da bo film 
kar se da manj stal.

Računajo, da bo film stal ko
maj 100 milijonov starih dinarjev. 
Ker igrajo v filmu nekateri zelo 
znani jugoslovanski filmski umet
niki fcot že omenjeni Janačko in 
ob njem Ljubiša Samardžič, ki 
smo ga občudovali v «Bilki na 
Neretvi», je zelo verjetno, da se 
bo film «žarki» tudi finančno ob
nesel, posebno po Vojvodini, kjer 
je zelo veliko kinematografov in 
tudi veliko premožnih ljudi in go
spodarskih organizacij, ki bi zna
le pobudo podpreti vsaj tedaj, ko 
bo film že pod streho.
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Iz Savinjske doline poročajo 
da je hmelj letos dobro rodil

Količina je sicer taka, kot druga leta, zato je kakovost boljša
CELJE, 17. — Letošnje obiranje 

hmelja v Savinjski dolini je za
ključeno in »zeleno zlato* je že 
v sušilnioah. Je sicer še kako 
hmeljišče, ki še ni bilo obrano, 
vendar je tega tako malo, da ni 
vredno o tem govoriti, kolikor 
hmeljarjem ne bo vreme prekri
žalo računov. Sicer pa se je obira
nje hmelja letos nekoliko zapozni
ta in praznik ob zaključku obira
nja bi bil moral biti že pred do
brim tednom, pa se je deta za
vleklo ker je primanjkovalo delov
nih moči, saj se ni javilo do
volj obiralcev, tako da so morali 
tokrat hmeljarji poklicati na po
moč šolarje. Seveda bi bilo šlo 
delo drugače od rok, če bi bili 
poskrbeli za strojno obiranje hme
lja, kar pa so uredili le v kme
tijskem kombinatu, dočim se ko
operanti — zasebni hmeljarji drži
jo še starega sistema.

In kako so z letošnjo letino za
dovoljni hmeljarji? Inženir Velj
ko Križnik, direktor kmetijskega 
kombinata nd mogel dati točnih 
podatkov o količini letine, tudi ne

Pri obiranju hmelja

dokončne ocene o kakovosti, kajti 
ni vedno res, da že samo oko po
ve, kakšna je kakovost hmelja. 
Kljub temu pa je rekel, da je po 
količini letos hmelja veliko, ne
kako tako kot druga dobra leta.

OVEN (od 21.3. do 20.4.) V teku 
jutra boste rešili važen finančni 
problem. Omogočili boste, da se bo 
v družino spet vrnil mir.

BIK (od 21.4. do 20.5.) V spopadu, 
ki vam bo vsiljen, ohranite mimo 
kri. V čustvenem pogledu boste 
uresničili svoj sen.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) Ne
komu boste izpolnili prošnjo, toda 
ne z navdušenjem. Iz gole dolžnosti 
boste morali prenašati neko nesim
patično osebo.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Pod vpli
vom oseb, ki jih niti ne poznate, 
boste sprejeli ukrep, ki se ga boste 
kesali. Ogibajte se vseh pogovorov.

LEV (od 23.7. do 22.8.) če ho

čete uspeti v svojem podvigu, bo
dite spravljivi. Ne kažite zavisti do 
nekoga, ki je na boljšem položaju.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Dobri 
postavni izgledd za one, ki potujejo. 
V ljubezenskem pogledu dan ne bo 
uspešen.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
Prevzeti si boste morali vlogo po
sredovalca v nekem sporu. Družin
ska sreča je odvisna od vašega raz
položenja.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.) 
Bodite manj zahtevni in deležni bo

ste večjih simpatij. Prekinitev od
nosov z nekim prijateljem.

STRELEC (od 22.11. do 20.12.) 
Okoliščine so zelo primerne za utr
ditev nekaterih poklicnih zvez. Po
trudite se, da bi razširili krog pri
jateljev.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) O- 
sredotočite svoje sile na en sam 
smoter. Pazite, da ne boste preti 
ravali v dejavnosti.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Ne 
dovolite, da bi vas neki sodelavec 
presenetil. Poostrite svoje nadzor
stvo nad najmlajšimi.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Ne odkri
vajte svojih načrtov niti najboljšim 
prijateljem. Pozabite na krivico, ki 
vam je bila storjena.

da pa računa z izredno kakovostj. 
višjo kot je bila pretekla leta. S 
cer pa je kakovosti letošnje leti
ne pripomogla tudi zakasnitev o- 
biranja, kajti v tistih dneh, koli
kor se je obiranje zakasnita, je 
hmelj še bodj dozorel in tudi tiste 
kobulice, ki so jih sicer pobrali 
nedozorele, so sedaj dozorele in 
dajejo večjo kakovost letini.

Sicer pa strokovnjaki pravijo, da 
je nad 53 odst. letošnjega pridel
ka prvovrstne kakovosti, okoli 40 
odst. drugovrstne kakovosti,

Čeprav je splošna ocena, kot 
smo videli, pozitivna, obračun ob 
koncu ne bo tako navdušujoč, kaj
ti letos so se povišal prideloval
ni stroški jn savinjske hmeljarje 
sedaj zanima, kaj bo z izvozno 
pretnijo in kako bo s tistim pri
spevkom, ki bi ga morali dbtodti 
hmeljarji, ki bodo odstopili pri
delek domačim pivovarnam, ka
terim bodo moral odstopiti hmelj 
po veliko nižji ceni kot pa bi do
bil zanj, če bi hmelj izvozil.

Vzrokov za to je več. Predvsem 
je že samo življenje Mihaila J- 
Lermontova nudilo snov za razgi- 
ban pripovedni tekst. Lermontov 
(1814-1841), čeprav sam plemiško■ 
ga pokolenja, je zaslovel s pesmi' 
jo, napisano ob Puškinovi smrt1’ 
v kateri je žolčno napadel rusko 
visoko družbo, očitajoč ji krivdo 
za pesnikovo smrt. Od tega zma
goslavnega vstopa v rusko poezijo 
je Lermontov živel le še štiri lota, 
nakar je padel v dvoboju. Podob' 
no kot njegov veliki vzornik. 1,1 
podobno kot Puškina so tudi l&‘ 
montova pri dvoboju dejansko ubili > 
saj sam sploh ni nameraval stre' 
Ijati. Kratko življenje sedemindvaj
setih let pa je bilo dovolj, da le 
l^ermontov kot pesnik ustvaril to
liko, da ga ruska literatura uvršča 
kot pesnika na drugo mesto takoJ 
za Puškinom. _

Lermontov je napisal tudi en 
sam roman JUNAK NAŠEGA ČA
SA, sicer pa je ustvaril tudi znano 
pesnitev DEMON (po kateri «osi 
roman tudi naslov), ki jo je začel 
pisati s šestnajstim letom, dovršil 
pa malo pred koncem svojega zim

tudiIjenja. S tem letom spoznamo
pesnika v romanu, v času njegove 
brezskrbne mladosti na domačem 
posestvu. Sicer pa spoznamo nje
govo kratko življenje, bodisi Pr! 
študiju na moskovski univerzi, rn£a 
služenjem vojske deloma v Petro
gradu, deloma v bojih z domačin 
na Kavkazu. Pisano življenje te
danje Rusije se zvrsti pred bral
cem, v ospredju pa stoji pesnik, 1 
svojo kritičnostjo, zbadljivostjo, * 
svojim razumom, s svojim pestl1 
ških talentom in smislom za umei 
nost, za glasbo in poezijo. ..

Tako imamo pred seboj klastC 
no napisan biografski roman, f 
predstavlja bralcu kratko živiJe 
nje Lermontova, njega zunanjo raz 
gibanost, pa tudi pesnikovo ume 
niško naravo in osebnost. Izreč 
no razgibano nopisan tekst Prea 
stavlja prijetno branje, ki na' 
uspe poleg zanimive, a trapeč 
življenjske zgodbe, predstaviti tu
di vso veličino pesniške osebnos 
Lermontova.

Pisatelj, nemški slavist, rojen 
Rusiji kot potomec nemških kolo
nistov, je bil eden od posredoval
cev ruske kulture nemškemu Hua 
stvu. Živel je v Nemčiji kot pr° 
fesor in bibliotekar ter je v Zvez 
ni republiki Nemčiji tudi umrl■ Pi
sal je predvsem znanstvena dela, 
prevajal iz ruščine.

Romon o Lermontovu je Luthre 
edini literarni tekst, vendar do
gnana stvaritev, ki je bila vredno 
slovenskega prevoda in je tudi s 
danes vredna zanimanja slaven 
skih bralcev dobrih biografski 
romanov. Posebna vrednost je ■ 
močni dokumentarnosti teksta, st 
je literarni zgodovinar prav 0 
tovo bil pri pisanju tega te8S , 
močnejši kot pa Luther pripovf 
nik. Toda kljub temu je to 
ki nam nevsiljivo odpira PpPvJ 
v rusko poezijo, rusko živlJ^t 
in še posebej v osebnost vzHkof~ 
ruske poezije Mihaila Jurjeviča 
Lermontova.

Sl. B"'

Glenn Ford 
je odšel 
k televiziji
HOLLYWOOD, 17. - Glenn 

je praiv gotovo eden zeta ce*xi£0‘ 
ameriških filmskih ljudi, ki s®. ■ 
zadnje čase opredeli za tel®'®8 
jo. G-ienn Ford bo v kratkem P“_ 
snel za družbo »CBC* več 
dejamk*, v glavnem zelo kra*81 
filmov s strnjeno vsebino, od s*v 
tembra prihodnjega leta pa b° » 
pravil dolgo serijo prav tako V . 
kih filmov, v katerih bo 
vedno igral vlogo policista, d&* 
tiva ali policijskega funkcionar.' • 

Nekateri menijo, da se je 
Ford opredelil za televizijo i® . v 
stavnega razoga, ker da J*, 
filmu pomenil nič več. Toda y 
Ford je v zvezd s tem rekel. ^i 
so to neumna natolcevanja, k ,‘\ 
dela in ponudb ima naprej w. 
pa da ima največ ponudb 12 ,(r 
jane. Samo pretekli teden ieprva 
bil dve ponudba iz tujine. “ 
ponudba mu je prišla iz 1*,
vije, kjer naj bi igral nekem

druga P«
Glennjugoslovanskem filmu, 

mu je prišla iz Italije. Toda - j8 
Ford ne mara v tujino, VSN y 
daljšo dobo ne. Kaže, da J® n(J. 
znani ameriški umetnik po®*8- 
koliko len, kajti kako naj d£J»jzij. 
sodimo njegovo izjavo: *J.rT p0x, 
ska serija se snema v studim . 
komaj deset minut od mojeg8 
ma». .

Vendar ne smemo biti do urT8)rrie- 
ka preveč strogi in pravkar .g 
njena lenoba ni na mestu, 8 u 
Glenn Ford se v zadnje*1 V: 
udejstvuje tudi na pisatelj ^ 
področju, še ni dolgo tega, 8 jj 
objavil obsežnejše delo 0 r\ed<i 
družini, knjigo z naslovom «u. ,eKomaj 

avija 
iravma,.

svojih spominov ali kaj P°‘*Ltfa

Ford, Beverly Hills*. Komaj ^ 
to delo izšlo in že pripravval 
vo, le da v tem ne bo obra'\r- —

ga, pač pa je vsebina njeg Hu
novega dela — mednarodna ^ 
hdnja. V zvezd s tem je Glenn ^v. 
rekel dobesedno: »V svojem 
Ijenju sem jedel že vse, od 
Iti sem jih ujel v riževem
do opičjih možganov.*

Sicer pa je Glenn Ford „av- 
Ijen s svojim življenjem, 
dušem nad svojim sinom f ga 
ki »ne pije, ne kadi, sedaj K^e-
je začel že uveljavljati v ^Jha
matografiji*. Toda tega_ usr'-- 
Ford ne pripisuje očetu. ‘K5memu sebi, pač pa materi. d<>. 
svoji bivša ženi, ki dla Je ^ ge 
vita ženska, od katere P^ ._pčam 
žal ločil, vendar se z njo
sleherni teden 
odho6th.»

in stvfl v
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PO ZAKLJUČKU EVROPSKEGA PRVENSTVA

Pomemben korak naprej 
v evropskem plavanju

Plavalci in plavalke Vzhodne Nemčije zbudili največ pozornosti 
Šved Larsson z dvema svetovnima rekordoma med najboljšimi

Medtem ko izvedenci izdelujejo 
statistike o komaj minulem evrop
skem plavalnem prvenstvu, poglej
mo v zelo grobih črtah, kaj je to 
prvenstvo pokazalo.

Viden je predvsem velik napre
dek vsega evropskega plavanja. K 
temu so največ pripomogli vzhodni 
Nemci, tako med ženskami, kot med 
moškimi. Nemci so osvojili vse tri 
ekipne pokale in njihovi plavalci so 
se največkrat povzpeli na najvišjo 
stopnico zmagovalskega odra. To 
je bilo tudi pričakovati, saj so se 
Nemci šest mesecev zelo resno pri
pravljali na ta nastop. Niso tekmo
vali na največjih plavalnih mitin
gih in vsi so pričakovali njihov ve
lik uspeh prav v Barceloni. Treni
rali so doma in v Bolgariji, izko
ristili so vse najnovejše tehnične in 
znanstvene dosežke s področja pla 
Vanja.

Presenečenje pa je bilo to, da 
niso poslali na evropsko prvenstvo 
vaterpolske ekipe, ki je bila veliko 
let med najmočnejšimi v Evropi in 
torej na svetu. Eden od razlogov je 
ta, da se jim je bolj izplačalo vlo
žiti sredstva in napore v vzgojo ne
kaj plavalcev, kot v številno vater
polsko ekipo. Drugi pa pravijo, da 
je razlog najbrž v tem, da Zahodna 
Nemčija vabi vzhodne vaterpoliste 
v svoje vrste, saj je olimpiada v 
MUnchnu že takorekoč pred vrati. 
V primeru, da bi kdo od vzhodnih 
vaterpolistov prešel na zahod, bi po 
mednarodnih pravilih lahko tekmo
val za barve Zahodne Nemčije ko
maj čez dve leti, se pravi ravno ob 
priliki mtlnchenske olimpiade. Zlob
ni jeziki pravijo, da niso hoteli vzh. 
Nemci riskirati, da jim kdo od pr
ve ekipe prav v Barceloni preide 
v nasprotni tabor in da si ga potem 
najdejo v tuji ekipi v MUnchnu. To 
so sicer govorice a vendar niso brez 
sleherne podlage.

Če so vzhodni Nemci napredovali, 
niti drugi niso zaostali. Dejstvo, da 
so se finalov udeležili plavalci iz 
vseh mogočih evropskih držav, od 
Jugoslavije do Norveške in SZ, po
trjuje, da je evropsko plavanje prav 
v zadnjem času zelo napredovalo.

Težko je odločiti, kdo je bil naj
boljši med posamezniki. Dva sta 
plavalca, ki izstopata na tem prven
stvu: Šved Larsson, ki je postavil 
dva svetovna rekorda in osvojil ne
kaj kolajn ter vzhodni Nemec Ma- 
thes, ki je prav tako postavil dva 
svetovnega rekorda in pripomogel 
k ekipnemu zmagoslavju NDR. Ne 
smemo pa pozabiti niti na zahodne
ga Nemca Fassnacht, ki je pla
val nekoliko slabše od pričakovanj, 
je pa kljub temu postavil nekaj ev
ropskih rekordov. Fassnacht že vr
sto let trenira v ZDA po ameriških 
metodah. Med dekleti bi omenili 
Wetzkovo (NDR) in Madžarko Gy- 
armati ter Jugoslovanko Šegrtovo, 
ki sicer ni osvojila nobene zlate 
kolajne, je pa prinesla domov kar 
tri srebrne in tudi na progi 100 m 
v delfinovem slogu je ostala brez 
kolajne le po nesrečnem slučaju.

Italija je v skokih v vodo doživela 
poraz. Italijani so računali na dve 
zlati kolajni in tega niso tajili. V 
skokih s stolpa pa sta Dibiasi in 
Cagnotto, ki sta bila pred začetkom 
tekmovanja favorita, doživela po
raz. Vodila sta do zadnjega skoka, 
prav v zadnjem pa sta ga oba po
lomila in je tako zlato kolajno osvo
jil Mathes.

Vaterpolisti: zlata kolajna je šla 
SZ, drugo mesto so osvojili Madža
ri, Jugoslovani pa so se morali za
dovoljiti z bronastim odličjem, kar 
je veliko razočaranje, saj so bra
nili zlato kolajno iz Mehike. Zgu
bili so sicer samo proti Sovjetom 
in Madžarom, a s prikazano igro 
ne morejo na noben način biti zado
voljni.

Letošnje evropsko prvenstvo je to
rej popolnoma zadovoljilo, saj je 
bilo do sedaj najkvalitetnejše. Padli 
so vsi evropski rekordi razen treh 
in vrhu tega je bilo doseženih kar 
šest najboljših svetovnih časov. To 
se ne more primerjati z ameriškim

prvenstvom, ko je bilo potolčenih 
več kot ducat svetovnih rekordov, 
a dokazuje, da je tudi Evropa na 
pravi poti.

TENIS
Na lestvici za «Veliko nagrado«

Ž. Franulovic 
na odličnem 8. mestu

Po zmagi na mednarodnem teni
škem turnirju »open* v Forest Hill- 
su v ZDA je Avstralec Ken Rose- 
vvall trenutno na prvem mestu za
časne lestvice za »Veliko nagrado*, 
katero je ustanovila mednarodna 
namiznoteniška zveza (II,TF). Skup
na vsota denarnih nagrad tega tek
movanja znaša 120 milijonov Idr. 
Zmagovalec tega tekmovanja sam 
pa bo prejel okrog 16 milijonov lfr. 
Prvih osem igralcev s končne lest
vice bo poleg tega decembra sode
lovalo v Tokiu na posebnem »tur
nirju mojstrov*. Med resnimi kan
didati za »mojstra* je tudi Jugoslo
van Željko Framulovič, ki je tre
nutno na osmem mestu lestvice. 
Njegov rojak Pilič je uvrščen pre
cej slabše (čeprav je profesiona
lec) saj je na dvajsetem mestu.

Začasna lestvica tega tekmova
nja po točkah je namreč trenutno 
naslednja:

1. Ken Rosewall (Avstral.) 42
2. Cliff Richey (ZDA) 39
3. Tony Roche (Astral.) 31
4. Rod Laver (Avstral.) 29
5. John Nevvcombe (Avstral.) 28
6. Arthur Ashe (ZDA) 27
7. Jan Kodes (ČSSR) 23
8. Željko Franulovič (Jug.) 22
9. Ilie Nastase (Rom.) 21

10. Dick Crea)y (Avstral.) 20
11. Bob Carmichael (Fr.), Geor-

ges Goven (Fr.), Ion Tiriac 
(Rom.), Stan Smith (ZDA) 19

15. Jakne Filliol (Čile), Clark 
Graebner (ZDA) 17

17. Ray Ruffels (Avstral.)
18. Roy Emerson (Avstral.), Bob

Hewitt (J. Af.)
20. Brian Faiirlie (N. Zel.), Niko

la Pilič (Jug.)

NAMIZNI TENIS
Kot kaže, bodo ljubljanski ljubi

telji namiznega tenisa, 31. oktobra 
lahko prisostvovali v hali Tivoli iz- 
redno zanimivemu dvoboju namizno
teniških reprezentanc Jugoslavije in 
Japonske. Japonci J morali, po na
črtu, v okviru svoje turneje odigrati 
dve srečanji tudi v Jugoslaviji — 
prvo v Zagrebu in drugo v Ljub
ljani. 1

VODNO SMUČANJE
NA PROGI PULJ — CERVIA

Sama ostane rekorder
CERVIA, 16. — Rekord v vodnem 

smučanju preko Jadranskega mor
ja na progi Pulj — Cervia bo za 
leto 1970 ostal cervijskemu študen
tu Antoniu Sami. Včeraj je zapadel 
letošnji rok za postavljanje rekor 
dov na tej progi. Prav včeraj so 
poskušali rekord Same zrušiti še 
trije tekmovalen, vendar brez uspe
ha: razburkano morwe je njihov po
skus onemogočilo.

Bruno Cassa, rekorder iz leta 
1968 je sicer opravil prečenje te
ga morja v času, ki je za minuto 
boljši od njegovega osebnega rekor
da, vendar pa je ta čas precej 
slabši od uradnego rekorda.

Avstralec Harry Luther je odsto
pi! nekaj kilometrov pred italijan
sko obalo, ker se je pokvaril motor 
njegovega čolna.

Tržačan Antonio Marussi je opra
vi! že svoj tretji poskus prečenja, 
vendar je dosegel še slabša čas. 
kot v drugem poskusu.

Nagraditev najboljših letošnjih 
tekmovalcev bodo opravili v soboto 
v Cervii

mmmmim vnmuo, n. t.m.

Gorske dirke na Gorjancih
Na Gorjancih pri Novem mestu 

bodo imeli v nedeljo, 27. t.m. veli
ko avtomobilsko prireditev: na spo
redu bo namreč gorska cestna hi
trostna dirka za prvenstvo Jugosla
vije, veljavna tudi za »Nagrado Gor
jancev 70». Organizatorji pričaku
jejo velik cbisk tekmovalcev, saj so 
povabili na prireditev kar 66 jugo
slovanskih avtomobilskih klubov. 
Tekmovalci bodo nastopili v šestih 
razredih. Tekmovanje bo ob vsa
kem vremenu.

Proga dirke bo znašala 6,800 km 
in bo imela poprečni vzpon 4,2 od
stotka. Višinska razlika med star
tom in ciljem bo znašala 285 metrov.

Za najboljše tekmovalce so raz
pisane — poleg drugih — tudi boga
te denarne nagrade, v skupni višini 
več milijonov S-din. Zmagovalec 
vsake kategorije bo prejel 100.000 
S-din, drugouvrščeni 80.000 S din 
itd. Tekmovalca, ki bi postavila re
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V Milanu zanimiva pobuda 
za dvig mladinskega športa
Posebno športno središče bo namenjeno otrokom od šestega do desetega leta starosti
V italijanskem športnem tisku je 

vzbudilo precej negodovanja dejstvo, 
da je italijanska plavalna reprezen
tanca dosegla m evropskem pr
venstvu v Barceloni tako slab u- 
speh. Vendar pa to ni bil edini ne
uspeh italijanskega športa v zad
njem času. Tudi aVeti so v finalu 
evropskega pokala močno razočara
li. Telovadna reprezentanca je le

sežke primerjamo z italijanskimi, 
potem vidimo, da v italijanskem 
športu nekaj res ni v redu.

Vzhodni Nemci — podobno kot 
Italijani — investirajo v šport ve 
like vsote denarja. Toda te »inve
sticije* so v veliki meri namenje
ne najmlajšim, t.j. otrokom v nei 
ni mladosti in osnovnošolski ter niž- 
ješolski mladini. Ta mladina je

senca tiste, ki je nastopala na olim- deležna stalne in strokovne skrbi, valu nasprotnika in mu je bila v
rase po načelih, ki so znanstveno I prvem polčasu enakovredna.
....----1--— -- i— a-i- j xi—,. y zadnji tekmi so se Goričani

v stik z močnejšimi ekipami. Nato 
sta bili na sporedu dve tekmi s 
Standardom v goriški telovadnici. 
Obakrat so bili »belo - modri* po
raženi, a so pokazali, da imajo v 
svojih vrstah nekatere elem.-nte, 
kot n. pr. Pierica, ki se lahko me
rijo z najboljšimi italijanskimi i- 
gralci. Tudi skupinsko je ekipa po
kazala, da se je dobro upirala na

pijskih igrah. Če pri smučanju iz
vzamemo Thoenija, ostane bore ma
lo. In še bi lahko naštevali.

Vsi ti neuspehi pa ne gredo to
liko na račun dejstva, da v Italiji 
šport premalo podpirajo, kolikor te
ga, da prijemi pri vzgoji športnega 
naraščaja niso najboljši. Če ob tej 
priložnosti, kot primerjavo, pogle
damo velikanske uspehe Vzhodne 
Nemčije,, , ki ima komaj 16 milijo- 

18 nov prebivalcev (in je torej štiri- 
I krat manjša od Italije), njene do-

............"Mimi.........................lini......... .................................................................................................................................................„imi„iiiiiiiii

NA POBUDO ZAH0DN0NEMŠKE NOGOMETNE ZVEZE

Predlog za SP po novem ključu
Zahodnonejnška nogometna zveza, 

ki bo organizirala svetovno nogo
metno prvenstvo leta 1974, je pred
lagala, naj bi ustroj tega tekmova
nja nekoliko spremenili.

V finalnem delu tekmovanja naj 
bi sicer po zahodnonemškem pred
logu še vedno sodelovalo 16 repre
zentanc, od katerih bi se osem uvr
stilo v dve polfinalni skupini. V teh 
skupinah bi moštva igrala po siste
mu »vsak z vsakim*. Zmagovalec 
vsake skupine bi se uvrstil narav-

8PDT vabi slovenska športna 
društva, naj vpišejo vsaj po 
enega svojega predstavnika na

TEČAJ
ZA POMOŽNE UČITELJE
PREDSMUČARSKE
TELOVADBE

Tečaji bodo v prostorih PD 1. 
Cankar v Ul. Montecchi 6.-IV. 
Vpisnina 100(1 lir. Tečaj vodi 
prof. Franko Krasto. Vpisova
nje v Tržaški knjigami 
Prijave sprejema tudi tov. 
Norči Zavadlav, v uradu SPZ, 
Ul. Geppa B, tel. 31119.
Tečaj je namenjen predvsem 
podeželski mladini, nima 
priložnosti, da bi se udeleže
vala tečajev v mestnih telo
vadnicah. Tako lahko vsako 
društvo primerno pripravi svo
je smučarje za zimski šport. 
Toplo vabljeni!

nost v finale, kjer bi se potegoval 
za naslov svetovnega prvaka, obe 
drugouvrščeni ekipi iz vsake skupi
ne pa bi se pomerili za 3. mesto.

Nemci menijo, da je ta sistem 
katerega so vpeljali že za olimpij
ski nogometni turnir leta 1972, bolj
ši od dosedanjega. Število tekem bi 
naraslo od 32 na 36, ekipe pa, ki 
bi se potegovale za L, oz. 3. me
sto, pa bi odigrale le tekmo več 
kot doslej (7 namesto 6).

Nemci so dali še en predlog: šte
vilo nastopajočih v finalni skupini 
naj bi po tej varianti naraslo od 
16 na 24. V tem primeru pa bi mo
rali novih osem mest porazdeliti po 
posebnem ključu: dve ekipi bi mo
rali zastopati južno Ameriko, tri 
Evropo, po ena pa Azijo, Afriko in 
posebno sikupino, ki bi zajemala 
severno in srednjo Ameriko ter Ka
ribsko področje.

AVTOMOBILIZEM
MONT TREMBLANT. 17. — V ne

deljo bo v kraju Mont Tremblant 
v Kanadi avtomobilsko tekmovanje 
za Veliko nagrado Kanade, veljav
no za naslov svetovnega prvaka vo
začev. Prijavilo se je 21 pilotov, 
med katerimi so vsi najboljši.

OBVESTILO
Športno društvo Primorje obve

šča svoje člane, da so društveni 
prostori odprti vsak večer, od 
20.30 do 22. ure, do vključno 30. 
septembra. V tem času lahko čla
ni dobe vsa pojasnila, poravnajo 
članarino itd.

utemeljena in ko tak mlad človek 
preide puberteto se lahko preda spe
cialni vadbi te ali one panoge s 
tako telesno pripravo, kakršno ima 
v drugih državah večinoma le že 
treniran športnik.

Delo z mladino v njeni zgodnji 
mladosti je torej skrivnost velikih 
uspehov, ki jih dosegajo nekatere 
države v športu (zlasti Vzhodna 
Nemčija). To potrjujejo tudi slovi- 
ti ameriški plavalni «otroški vrtec» 
saj rušijo ameriške štirinajstletni- 
ce in petnajstletnice svetovne re
korde kot za •šalo.

Da je delo z mladimi izredno 
važno so končno sprevideli tudi 
v Italiji in o tem so včeraj raz
pravljali na nekem simpoziju v 
Milanu, katerega so se udeležili 
mnogi športni delavci iz Milana in 
Lombardije. Na tem simpoziju so 
povedali, da bo CONI v Milanu 
vzpostavil poseben športni center, 
v katerega bodo lahko zahajali le 
otroci od šestega do desetega leta 
starosti. Polagoma bodo ustanovili 
tudi središča za nekatere športne 
panoge, kot za košarko, ki bodo 
prav tako namenjena le otrokom. 
V’ te centre pa ne bodo sprejeli 
vsakogar: pred vpisom bo moral 
kandidat opraviti poseben »izpit* in 
na tej preizkušnji bo moral otrok 
s testom dokazati, da je primerno 
telesno sposoben za vadbo. Otro
ci, ki bi na tem «sprejemnem iz
pili'n pokazali slabo telesno pri
pravljenost, bodo morali posečati 
posebne tečaje, kjer si bodo pod 
vodstvom strokovnjakov telo okre
pili in tudi pridobili vse tiste psi
hofizične lastnosti, ki so temeljne 
važnosti za športno udejstvovanje.

Upajmo, da v Italiji ne bo osta
lo le pri milanski pobudi in da 
bodo tudi v drugih Krajih sledili 
zgledu, ki ga je dala na področju 
mladinskega športa — kot prva v 
Italiji — lombardska prestolnica.

so se
srečali z Videmskim Snaiderom. 
Trener Mac Grego-r ni poslal na 
igrišče svoje ekipe, da bi zmagala, 
hotel je poskusiti sisteme igre in 
to dokazuje pet delov igre po 15 
minut vsak. Preskušnja je zopet 
dokazala, da se igralci Spliigena 
lahko merijo s takimi ekipami kot 
je Snaidero. Tudi nekateri rezulta
ti posameznih delov tekme pričajo 
o tej enakovrednosti: (24:24, 17:12, 
18:16). V prvem delu sta imeli e- 
kipi enako število točk, v drugem 
in tretjem so Videmčani imeli le i 
majhno prednost.

Kar se tiče letošnjega prvenstva 
so pri goriškem košarkarskem dru- 
goligašu odločili, da bo ekipa igra
la le za ostanek v B ligi in si ta
ko «utrdila kosti*. Namreč trener 
in drugi menijo, da se morejo i- 
gralci šele spoznati med seboj ter 
se tehnično in telesno pripraviti 
za tako velik skok, kot je napre
dovanje v A ligo,

\R;

kord proge, hodo nagradili z vsoto 
200.000 S-din.

Organizatorji so se na izvedbo te
ga tekmovanja dobro pirpravili, saj 
bo to ena najpomembnejših letoš
njih avtomobilskih prireditev v Slo
veniji. Vzdolž proge bodo številna 
mesta za občinstvo, dovolj pa bo 
tudi parkirnih prostorov za obisko
valce z lastnimi avtomobili.

Uradne poskusne vožnje bodo o- 
pravili že v osboto, 26. t.m., tekmo
vanje samo pa bo v nedeljo popol
dne ob 13.30.

ATLETIKA
Finec Paul Nevala je že petič v 

tej sezoni prekoračil v metu kopja 
mejo devetdesetih metrov. To orod
je je namreč v Oulu vrgel 91.36 m.

• • •

BUKAREŠTA, 17. - Na med
narodnem atletskem srečanju, ka
terega se udeležujejo atleti Ma 
džarske, obeh Nemčij, Francije in 
Kube so dosegli nekaj zelo dobrih 
rezultatov. To .je bilo v glavnem 
na kratkih progah, kjer so bili 
Kubanci premočni. Na progi 100 m 
za moške je Montes tekel v izvrst
nem času 10" 1, orvi .je bil tudi na 
200 m, kjer je zabeležil čas 20"i>. 
V teku na sto metrov je drugo 
mesto osvojil njegov rojak Bandomo 
(10"2), tretji pa je bil še en Ku
banec. Triaba (10 2)

Tudi v ženski konKurenci je Kuba 
zabeležila uspeh svojih atletinj. Na 
100 m je bila prva 20-letna Cobia- 
nova v 11 ”6, boljs čas pa je do
segla na dvojni razdalji, kjer je 
tekla v času 22"9.

Ob robu «prestopa» 
K. Veljaka k ALPT

V preteklih dneh je z.budila v 
slovenskih odbojkarskih krogih v 
Trstu precej pozornosti vesi., da 
je član moške odbojkarske še
sterice ŠZ Bor,1 Klavdij Veljak 
podpisal pristopnico za prvoliga
ško moštvo Are Linča Pallavolo 
Triestina (in baje tudi že dobil 
izpisnico iz svojega matičnega 
društva!. Vest, ki Jo je priob
čil italijanski tržaški dnevnik, je 
bila veskakor preuranjena, saj smo 
neposredno od vodstva Bora iz
vedeli, da K. Veljak ni nikoli 
dobil izpisnice in je rigistriran 
za to slovensko društvo do 30. 
oktobra 1972. Vodstvo Bora je 
tudi enoglasno sklenilo, da K. 
V. izpisnice do nadaljnjega ne bo 
izstavilo.

Ob tej priložnosti bi se neko
liko širše dotaknili tega pojava 
(prevzemanja igralcev) ki v od
bojkarskih krogih ni nov. Po eni 
strani lahko sioer razumemo mla
dega in ambicioznega igralca, da 
želi nastopati v bolj kakovostni 
ligi (ALPT igra v A ligi), ven
dar pa bi naši igralci tudi mo
rali čutiti določeno moralno ob
vezo do svojih matičnih društev: 
ta so jih sprejela v svoje vrste, 
ko niso na odbojkarskem »trži
šču* pomenili ničesar, izurila so 
jih, »investirala* vanje in ko so 
jih tehnično tako usposobila, da 
so jih poklicali celo v državno 
reprezentanco jim je društvo ne
nadoma postalo premalo kakovost
no .. . Menimo, da bi taki igral
ci le morali čutiti nekaj več dru
štvene pripadnosti, in v času, ko 
to lahko store, svoji matični or

KOŠARKA
V predprvenstvenih pripravah

Goriški Splugen 
vidno napreduje

V zadnjih tednih je goriška pe
terka imela pester program, kar 
se tiče tekem in treningov. Začela 
je s turnirjem v Castelfrancu Ve
netu, kjer so mladi igralci prišli

ODBOJKA
SOFIJA, 17. — V kvalifikacijskem 

srečanju svetovnega odbojkarskega 
prvenstva v Sofiji je italijanska žen. 
ska reprezentanca premagala Zah. 
Nemčijo s 3:2 (11:15, 15:12, 15:8, 
13.15. 15:10).

V drugi tekmi tega turnirja je 
Kuba odpravila Belgijo s 3:0.

V moških kvalifikacijah je Finska 
odpravila Turčijo s 3:0, z enakim 
izidom pa je tudi Nizozemska pre
magala Z. Nemčijo.

KOŠARKA
Na mednarodnem ženskem košar

karskem turnirju v Ragusi je AZS 
Varšava premagala zagrebško Treš- 
njevko s 62:43.

Zaradi poteka četrtfinalnega tek
movanja za italijanski nogometni 
pokal 1970-71, srečanji B lige Li- 
vomo-Como in Monza Cesena, vklju
čeni v stavni obrazec Totocalcia za 
20. september, ne bosta veljali za 
to stavo.

Nagrade bodo zato podelili le ti
stim, ld bodo imeli 11 pravilnih re
šitev.

ganizaciji vračati to, kar so od 
nje prejeli; doprinesti vsaj to, kar 
društvo od njih upravičeno pri
čakuje.

Po drugi strani pa seveda tu
di dejanja takih »prevzemarskih* 
društev temeljijo na dokaj nena
vadni marali: mimo dopuščajo, 
da druga, na videz morda skrom
nejša in »manjša* društva vzgaja
jo naraščaj. Ko pa ugotovijo, da 
ta ali oni član tega naraščaja 
s svojo igro izstopa, takoj pri
stopijo k njemu z mamljivimi po
nudbami in vabami. Dejstvo, da 
je društvo, ki deluje na povsem 
amaterski bazi (in l .•ez krepkih 
finančnih injekcij) vzgojilo talen
tiranega igralca z velikimi de
narnimi in organizacijskimi žrtva
mi, ni seveda tudi njim nič mar. 
Pogostoma pa ni v njih niti to
liko osnovne športne etike, da bi 
se vsaj obrnila neposredno do 
matičnega društva igralca, za ka
terega se zanimajo, ampak eno
stavno »kuhajo* vse za hrbtom. 
Slaba vest ali prepotenca?

Ker se ob vseh takih pojavih 
običajno (razen prizadetega dru
štva) nihče ne zgane, se lahko 
vprašamo, ali pomeni molk pri
zadetih športnih oblasti odobrava
nje take kršitve tistih osnovnih 
društev, ki sicer ne goje najviš
jih ambicij, pa vendarle tvorijo 
osnovo športa v državi? Znano 
nam je, da je tržaški prvoligaš 
za ceno svojega prvoligaštva po
tisnil moško odbojko v našem me
stu za več sezon krepko navzdol, 
pri tem pa je sam storil bore 
malo za rast naraščanja v tem 
športu. Če smo v preteklih letih 
tin tudi danes) pogledali koliko 
igralcev je izšlo iz njegove od
bojkarske šole, potem pač ni tež
ko ugotoviti, da jih je bilo (in 
jih je) bare malo.

Prav v tem je bil Bor v zad
njem desetletju pravo nasprotje 
tržaškega prvoligaša. Z velikimi 
napori in žrtvami je vzgajal ka
der mladih sil, iz katerih so iz
šli kair štirje državni reprezen
tanti, s čimer se nikakor ne mo
re pohvaliti nobeno drugo trža
ško društvo, pa tudi v vsej dr
žavi jih je bolj malo, če upošte
vamo, da je Bor po svojem sta
tusu drugaligaš.

Odločitev Bora v zvezi K. V. 
zato razumemo, se z njo tudi stri
njamo. pričakutomn pa, da bodo 
tudi voditelji odbojkarskega špor
ta podvzeli take korake, da bi 
z njimi podobne nekorektne in ne
upravičene prisvojitve tujih igral
cev v bodoče onemogočili.
P.S.: V zvezi z vestjo, ki jo je pri

občil italijanski tržaški dnevnik dne 
13. in 15. t.m. glede prestopa K. Ve
ljaka k ALPT, nam |e ŠZ Bor po
slal v vednost prepis pisma naslov
ljenega na prej omenjeni časopis, 
iz katerega izhaja, da je vodstvo 
Bora odločno demantiralo izstop K. 
Veljaka iz Bora. Iz omenjenega pis
ma torej jasno izhaja, da bo K. Ve
ljak tudi v bodoče ostal član ŠZ 
Bor.

ATLETIKA
BEOGRAD, 17. — Za atletski mi

ting, ki bo 26. septembra v jugoslo
vanski perstolnici vlada, v atletskih 
krogih precejšnje zanimanje. Beo
grajčani so povabili najmočnejše 
evropske specialiste na dolge proge, 
da bi se pomerili s Korico in mu 
po možnosti omogočili, da postavi 
čas svetovne vrednosti. Ni pa se
veda izključena možnost, da ga kdo 
tudi tolče. »Tega se ne bojim,» je 
izjavil Korica, «če je kdo močnejši, 
naj kar zmaga, jaz bom na vsak 
način v zelo dobri formi in se bom 
lahko enakovredno boril z vsemi.* 

Ob tej priliki bi moral priti v 
Beograd Anglež Stevvart, ki je na 
igrah Oommonweaitha dosegel le
tošnji najboljši čas na razdalji 5.000 
m s časom 13'22"8. Če ne bo mogel 
priti on, ga bo zamenjaj njegov 
rojak Taylor, ki s svojim časom 
13'26”2, vzbuja ravno takšno spo
štovanje.

Ameriška teniška Igralka Helen Gourlay sicer ne sodi med naj
večje mojstrice loparja, prav gotovo pa med najbolj znane. Za svojo 
popularnost se mora namreč bolj zahvaliti svoji prikupni postavi, 
(kar je razvidno tudi s slike) kot pa svoji teniški veščini. V Forest 

Hfflsu so jo izvolili za «miss prvenstvo*

OBVESTILO
Atleti »Slovenske mladine* 1- 

majo redne treninge vsak dan, 
razen sobote in nedelje, od 17. 
ure dalje, In sicer na občinskem 
stadionu «Grezar» v Trstu.

MLADEIS
OLJAČAl

76.

KOZARA
v

Prevedel: Severin Šali
«KaJ si rodila, snaha?«
«Sina,» je rekla snaha.
<(Naj bo živ ln zdrav,« je rekel mali. »Kakšno Ime pa mu 

>š dala?«
«Ne vem,« je rekla snaha.
«NaJ bo Peter,« Je rekel mali. «DaJ mu dedovo ime.«
«Peter ali Milan,« Je rekla snaha.
«NaJtežje nam je bilo, ko je snaha rodila,« Je pravila 

»na. «Naokrog je grmelo, ljudje so umirali, na našem vozu 
i vrešči komaj rojeni otrok, mi pa nimamo ničesar, s čimer

mu prerezali popkovino. Komaj sem našla srp ln prero
da popkovino, kako pa sem bila to storila, ve sam bog sveti...«

«Povej materi, kako si ujel oficirja na Dobrljinu,« Je re- 
>1 Lazar.

«UjeIl smo Jih petintrideset,« Je začel maii, «med njimi 
idl nekega poročnika. Vprašal Je, kdo Je starešina, ko pa so 
u rekli, da sem Jaz starešina (nadomeščal sem vodnika Mi
ja), ni verjel Da bi mu dokazal, da sem zares starešina, 
an mu vzel nalivno pero. «PelJite me v divizijo,« Je vpil. 
laz sem zate tudi divizija,« sem odgovoril in sem ukazal,

naj mu slečejo hlače ln celo spodnje hlače. Tako je ostal ottr 
popolnoma nag in šele takrat je verjel, da sem jaz starešina 
in da bi mu lahko odletela tudi glava, če bi me še podce 
njeval.«

«All vidiš, Stana, kakega sina Imaš?« je vprašal Lazar 
smeje.

«Bedak,» je mirno zaključila Stana.
«Ali veš, kaj je z mojimi?« je vprašal Lazar.
«Odšli so za nami, kam pa so prispeli in kam so se 

obrnili, tega ti pa ne znam povedati. Videla sem Darinko in 
otroke, opazila pa sem tudi Novakovo kučmo, toda izginili so.»

«Da niso mrtvi?«
»Moll k bogu, Lazar,« Je rekla Stana. «Niso vendar.«
((Stric, glej DJurdJa!« Je zavpil mali.
Lazar je šinil po pobočju.
«Semkaj, DJurdjo, semkaj...«
((Popadali smo!« Je zavpil Djurdja.
«Kaj Je z ostalimi?«
«Ne vem,« je rekel Djurdja. ((Odšli smo skupaj, potem pa 

so prihrumela letala ln ljudje so se razbežali.«
»Ali so metali bombe?«
»Metali,« je rekel Djurdja. ((Ljudje so bežali, govedo Je 

mukalo, ženske so stokale ln otroci vreščali. Na Kosovu, se 
mi zdi, Je bilo lažje.«

«ZakaJ se nisi vrnil, da bi Jih poiskal?«
«Kdo pa je vedel, da se bomo ločili,« je zavzdihnil Djurdja. 

«V gneči in direndaju človek ni vedel niti, kako se piše. Jaz 
sem šel samo naprej, bogme, nisem hodil, temveč bežal. 
Bežal sem do fronte, ko pa so začeli streljati, sem krenil 
proti rovom. Kadar Je padla granata, Je vzbuhndl plamen in 
vse naokrog obsijal; povsod pa mrtveci, drug poleg drugega.«

iiK" 1 rml storimo zdaj? Kje naj jih iščemo?«
«1\ -Jer » Je rekel Djurdja. «če priracajo, je dobro, če pa 

jih ne bo, oO se ali vrnili na Kozaro ali pa so popadali. Dru

gega ni. Je pač tako...«
»Mar so se nekateri vrnili na Kozaro?«
«So,» je rekel Djurdja.
«Moramo ostati tukaj ln počakati na ljudi Iz obroča,« se 

je zaslišal glas izza hrbta.
To je bil Žarko, rudar, komandant bataljona z brzostrelko, 

otožen in zbit, blaten do kolen, v hlačah, na katere se Je, kot 
roji čebel, prilepil osat.

((Tovariš komandant, v četi imam dvainpetdeset borcev.«
«Za nami gredo še ljudje,« je rekel komandant. »Sprej

mite jih in jih pošiljajte proti Marinam.«
«Kaj je z ranjenci?«
«Ne vem,« Je rekel žarko.
«Ali se je Soša izvlekel?«
«Ni,» je rekel Žarko. «Iz štaba odreda se je rešil samo 

Obrad ln nekaj drugih. Med njimi tudi tovariš Slovenec. 
Mar ga nisi videl?«

»Nisem ga videl.« Lazar se Je spomnil na sekretarja okrož
nega komiteja, kd je bil v te kraje prišel lz Istre na begu 
pred Italijani, kot je po zlomu Jugoslavije pobegnil iz nem
škega ujetništva in prišel v Banjaluko, da bi pripravil vstajo. 
«KaJ Je to, Lazar, diktatura proletariata?« kot da ga je spet 
vprašal Slovenec, zroč v komandirja, ki se Je začel nemirno 
premikati ln Je rekel, da bi rajši sam napadel Dubico, kot pa 
odgovarjal na takšna vprašanja.

«A11 je šel mimo komisar Oičo?« Je vprašal žarko.
»Ne vem,« Je rekel Lazar. »Nisem ga videl.«
«KaJ pa Je bilo z vami tistega dne?» Je vprašal žarko, 

kot da doslej ni doumel, da se pogovarja z Lazarjem. »Zakaj 
se niste vrnili na Fagledjevo?«

«Nismo se mogli, tovariš komandant, ker so nam tanki 
presekali umik.«

»O tem se bova še pogovorila,« Je rekel Žarko zamolklo. 
»Zaustavili se bomo v Marinah in tam bo štab.«

«Tam je štab tudi prve brigade,« je rekel Lazar.

«Mar je prva tukaj?«
«Da,» je rekel Lazar. ((Zavzeli smo Dobri j in z namenor 

aa bi vam, v obroču, pomagali.«
»Veliko ste nam pomagali,« je rekel žarko. »Ni se nai 

posrečilo niti, da bi pomagali samim sebi.«
Oddaljil te je s težkim korakom, Lazar pa je ostal r 

stezi začuden, nerazpoložen m zaskrbljen, Zakaj ga je pokar 
ln zavoljo česa mu je grozil? Mar ni bil storil vsega kar 
zmogel? Mar se ni med tritedenskimi spopadi nenehno izp 
stavljal nevarnostim^ K

Zavzdihnil je, zategnil pas, namestil revolver, potem c 
je z daljnogledom začel begati po krajih okrog dubiške cesti 
od tod so v krdelih gomazeli ljudje in skušali doseči zahodn 
Pobočja gozda ln gričkov...

Ali ste. slišali za diakona Avakuma? On je od tod s Kozan\ ~u ssn# tts ssrsa 'sr«
ž materjo. Kot fant Izredne lepote je, ko je bil slišn z 
vstajo v Srbiji, v svojem dvajsetem letu o š l tja da b 
pomagal bratom. Odšel je z materjo in Djchadtjem Suva kom 
Kt je popeljal s seboj tudi sina Stojana
RJ:iSVeli 30 !ak0J Srbi1°- v Tr™vo. < b vznožju plani,i 
Bjelice v samostan Blagoveštenje k igumanu Pa j i;u Rstuviit 
«o je izbruhnil Hadži Prodanov upor, le a 1814 so T, nam 
napadli Turki, zajeli igumana Pajsija, z niim ;xj 'diakona Ava 
Kuma in mater njegovo ter popa Djenadija s sinom Stojanov 
m so jih zvezane odpeljali v Beograd.

Igumana Pajsijo so takoj nataknili na kol poleg rodnegi 
vrata da bi ju oba prod Kalemegdanom lahko gledala mati 
umirala sta na nizkem kolu, se dotikala z nogami tal in dra 
žila sestradane pse, ki so ju ovohavali, lizali in grabili.

(Nadaljevanje sledi)
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GOLDA MEIR V WASHINGTONU

Pristanek na pogajanja 
le pod določenimi pogoji
Izrael zavrača obtožbe o kršitvi premirja - Odločna izjava predsednika Naserja

NEW YORK, 17. — Predsednica ga vse, kar se dogaja v sosednji 
Izraelske vlade gospa Galeta. Meir ; državi, tiče od blizu. Podobne izja-
je prispela davi z letalom iz Tel 
Aviva v New York. Danes je od
potovala v Washington, kjer se bo 
pogovarjate s predsednikom Nixo- 
nam in državnim tajnikom Roger- 
som.

Policijske oblasti so sprejele ze
lo stroge varnostne ukrepe, da bi 
zaščitile prlstameik letala, ki je pri
peljal v ZDA predsednico izraelske 
vlade.

2e na letališču je Golda Meir po
dala predstavnikom tiska nekaj iz
jav. Med drugim Je rekla, da ni 
Izključeno, da bi se Izrael udeležil 
razgovorov za mir na Srednjem 
vzhodu. Pristavila pa je, da bi se 
to .lahko zgodilo le pod določenimi 
pogoji V tej zvezi je rekla: «To Je 
zelo težko, da bi se zgodilo, razen, 
če ne bom med razgovori s pred
sednikom Nlxanom uvidela, da so 
bili sprejeti določeni pogoji:»

Vse pa se je zataknilo, ko je po
govor nanesel na Izraelske kršitve 
sporazuma o premirju. Kot je zna
no, je Egjpt že večkrat obtožil Izrael, 
da krši te sporazume. Ena od zad
njih obtožb je zadevala polete iz
raelskih vojaških letal vzdolž Sue
škega prekopa, in sicer na egiptov
ski strani. Še več: prav danes je 
Egipt ponovno obtožil Izraelce, da

ve je dal tudi zunanji minister 
Aba Eban.

Glede talcev v rokah gverilcev 
Ljudske fronte za osvoboditev Pa
lestine je Golda Meir izjavila, da 
bi se morale vse prizadete države 
združiti ter nastopiti odločno proti 
zahtevam gverilcev. Izraelska pred
sednica pa ni hotela odgovoriti na 
vprašanje, če izraelska vlada pro
učuje vparšanje osvoboditve zaje
tih gverilcev v zameno za osvobodi
tev talcev. V tej zvezi je le odgo
vorila: »Žal mi je, toda tista1, ki so 
v izraelskih zaporih, so moški in 
ženske, ki so ubijali ali skušali ubi
jati Izraelce. Uničili so dobrine in 
sedaj morajo prestati naloženo ka
zen.*

Kairski časopis «A1 Abram* spo
roča danes, da je predsednik Naser 
izjavd skupini sudanskih odvetni
kov na obisku v Egiptu, da je pre
pričan, da se bo spopad na Bliž
njem vzhodu utegnil rešiti samo s 
silo. «Kar je bilo odvzeto s silo, se 
lahko pridobi nazaj samo s silo,* 
je baje dejal predsednik Naser. 
Pristavil je še, da je bil vedno pre
pričan, da ne bo ameriška pobuda 
pripeljala do miru in do umika iz
raelskih čet z zasedenih področij. 
Zato se Egipt ni začudil, ka je zve-

so prekršili sporazum o premirju ((je]_ M nadaljnje ameriške pošiljke
s tem, da so poslali dve reakcijski 
letali, ki sta preleteli Grenka je
zera med Suezom in Izmailijo na 
egiptovski strani demarkacijske 
črte.

Da so Izraelci zagrešili take kršit
ve je priznala celo ameriška vlada, 
čeprav je po njenem mnenju šlo 
le za »tehnično kršitev*. Izraelci 
danes zavračajo vse te obtožbe. V 
tej zvezi je predsednica Golda Me’r 
izjavila: «Nisem brala še teh ve
sti, toda lahko rečem dokončno, 
da Izrael ni na noben način kršil 
sporazum o prenehanju sovražnosti.*

Izraelski minister za zunanje za
deve Aba Eban, ki je sedaj na 
pot’ za ZDA, je tudi zanikal, da 
bi Izrael kršil sporazum o prene 
hanju sovražnosti. V zvezi z izja
vo ameriškega glasnika vlade je 
rekel, da se ne morejo primerjali 
izraelske kršitve z egiptovskimi. 
»Resnica je — je dejal Eban da 
se izraelska letala niso rukoli spu
stila v egiptovski zračni prostor, 
medtem ko so Egipčani prepeljali 
svoje raketne izstrelke v prepove
dane kraje.*

Na tiskovni konferenc* na ne\y- 
yorškem letališču je gospa Golda 
Meir govorila tudi o odnosih izra
elske vlade do jordanskih dogodkov. 
V tej zvezi .je rekla, da se Izrael 
ni nikoli vmešaval v notranje zade
ve drugih držav. Vendar pa je 
Izrael tako blrzu Jordanije, da se

orožja izraelski vladi.
Tudi sovjetsko časopisje je v zad

njih dneh mnogo pisalo o vpraša
njih Bližnjega vzhoda ter še pose
bej o preusmeritvah letal in o a- 
meriški m izraelski politiki. Iz pisa
nja sovjetskega časopisja je raz
vidno, da Sovjetska zveza sicer ob
soja razna teroristična dejanja kot 
preusmeritev letal, vendar pa v ce
loti podpira bistvene upravičene 
zahteve Palestincev in še posebej 
interese arabskih držav, ki se bori
jo za svojo neodvisnost.

Stanje več kot 50 talcev, ki so v 
rokah gverilcev LFOP je še vedno 
zavito v meglo. Gotovo je, da se na
daljujejo pogajanja predstavnikov 
RK, toda sedanje stanje v Jordaniji 
ni prav primemo za hitro rešitev 
tega vprašanja. Gverilci pa poudar
jajo, da ne bodo izkoristili talcev 
za pritisk na jordansko vlado. V 
Londonu vlada glede usode talcev 
določena zaskrbljenost, posebno za
radi jordanskih zapletljajev.

Štiristo petičnežev 
na spisku odv. Musia

GENOVA, 17. — Odvetnik Nino 
Musio - Šale iz Genove je poslal 
državnemu pravdniku dokument s 
petnajstimi tipkanima stranmi, v 
katerih navaja lastnike 400 šport

nih čolnov in ladjic, ki so registri
rane v tujih pristaniščih (Liberija 
in Panama). Lastniki teh čolnov 
in ladjic so italijanski državljani.

Odvetnik Nino Musio - Šale je 
znan, ker je pred kratkim obtožil 
generalnega državnega pravdnika v 
Genovi dr. Carmela Spagnola, češ 
da je lastnik športne ladjice, ki je 
registrirana v tujini. O vprašanju 
lastnikov teh ladij so že uvedli pre
iskavo. Med raznimi imeni, ki jih 
omenjeni odvetnik navaja v svojem 
dokumentu so tudi naslednji: Fe- 
lice Riva, superintendent milanske 
Scala Antonio Ghiringhelli, dr. Car- 
melo Spagnolo, senator Nencioni, 
lastnik podjetja avtovox Biagiotti, 
prof. univerze Bocconi Luigi Cesa- 
roni, bivši predsednik Inter Ange
lo Moratti, Mike Bongiomo, last
nik podjetja Ignis Giovanni Bor- 
ghi, lastnik podjetja Gilera, Leo- 
poldo Pirelli iz Milana, bivša i- 
gralka Germana Paolieri in drugi.

Evropske lepotice v Pireju: Španka Noelia Alfonso (druga z leve) pozdravlja občinstvo po progla
sitvi za evropsko lepotico
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IZJAVA ZASTOPNIKA JUGOSLOVANSKE VLADE

Ugoden razvoj odnosov 
med Jugoslavijo in ZDA

Učinkovitost jugoslovanske politike neuvrščenosti

Združenje japonskih kardiologov je začelo izvajati na otoku Kiušu 
redne periodične zdravstvene preglede vseh moških, ki so starejši

od 40 let

BEOGRAD, 17. — Odnosi med Ju
goslavijo in ZDA so dobri in med
sebojno sodelovanje na raznih pod
ročjih se ugodno razvija. Odnosi in 
sodelovanje med Jugoslavijo in 
ZDA temelje na neodvisnosti in 
medsebojnem spoštovanju enako
pravnosti in nevmešavanju, je izja
vil na današnji tiskovni konferenci 
zastopnik državnega tajništva za 
zunanje zadeve Dragoljub Vujiča 
in dodal, da bo bodoči obisk pred
sednika Nixona nudil priložnost za 
potrdilo in nadaljnji napredek ta
kih odnosov in za izmenjavo misli 
voditeljev obeh držav o najaktual
nejših mednarodnih vprašanjih: »So
dimo — je rekel Vujiča — da so 
dobri odnosi in razgovori z ZDA, 
kakor tudi z drugimi mednarodnimi 
dejavniki, ne glede na vse razli
ke, prispevek k sožitju med drža
vami, k miru in stabilnosti v med 
narodnih odnosih. Taka naša usme
ritev izhaja iz naše neodvisne in 
neuvrščene politike*. Pripomnil je 
še, da bo prvi obisk predsednika 
ZDA Jugoslaviji in da se je pred
sednik Tito v ZDA srečal s pred
sednikoma Eisenhowerjem in Ken- 
nedyjem.»

Na vprašanje, kako Jugoslavija 
gleda na ugrabitev letal s strani 
pripadnikov palestinskega osvobo
dilnega gibanja, je Vujiča dejal, 
da Jugoslavija nasprotuje akcijam, 
ki ogrožajo varnost mednarodnega 
letalskega prometa. O tem je Ju
goslavija prikazala svoje stališče 
na konferenci v Tokiu, ko je pod 
pisala tokijsko konvencijo. Vujiča .je 
pripomnih da to stališče ni v nas
protju s polno podporo, ki .jo Ju
goslavija nudi borbi palestinskega 
ljudstva za uresničenje njegovih za 
konitfh pravic.

Zastopnik državnega tajništva je 
izjavil, da Jugoslavija z največjo 
zaskrbljenostjo spremlja razvoj do 
godkov v Jordaniji tako zaradi 
notranjih implikacij, kot zaradi mož
nega negativnega razvoja krize na 
Bližnjem vzhodu. Vujiča je izrazil 
upanje, da bodo zainteresirani arab
ski činitelji našli rešitev spopada 
med jordansko armado in Pale
stinci, da se zunanji činitelji ne 
bodo vmešali, ker bi to sicer pri
peljalo do poslabšanja že itak za
pletenega položaja.

Na kraju konference je Vujiča 
na vprašanje o smotrih obiska pred 
sednrka iranske nacionalne komisi
je za petrolej v Jugoslaviji dejal, 
da dr. Egbal, ki je gost zveznega 
izvršnega sveta, vodi razgovore

zastopniki zveznega izvršnega sve
ta in z zastopniki republik izvršnih 
svetov Srbije, Hrvatske, Bosne in 
Hercegovine in s predstojniki posa
meznih podjetij o možnosti dolgo
ročnega sodelovanja med obema 
državama na področju petrolejske 
industrije. Razgovori se nanašajo 
na nakup naftnih proizvodov in 
prevozov, na način sodelovanja pri 
gradnji naftne industrije, naftnih 
industrijskih objektov v Iranu in 
Jugoslaviji.

Polemičn« izjave 
kardinala Suencnsa

BRUSELJ, 17. - Belgijski pri- 
mas kardinal Suenens se je danes 
razgovarjal s časnikarji, ki so nav
zoči na teološkem kongresu, ki je 
v teku v Bruslju. Kardinal je rekel 
predstavnikom tiska, da pričakuje, 
da bi med resolucrjamb o katerih 
bodo sklepali na zaključnem zase
danju kongresa, bilo vključeno tudi 
vprašanje novih postopkov za ime
novanje škofov in morda celo bo
dočih papežev.

V tej zvezi je kardinal Suenens 
izrazil željo, da bi papeža volilo 
telo, ki bi bilo bolj »predstavniško* 
ter je v tej zvezi izjavili: »Bila 
fcr prava tragedija za cerkev, če bi 
ne napravili nič za to, da bi ljudje 
lahko bolj verjeli bodočemu pape
žu... in če hi papeža izvolilo telo, 
ki ne bi bilo »predstavniško* in 
kjer so Italijani, to moramo od
krito povedati, v tako velikem neso
razmerju. Pri vernikih bi se vera 
v papeža zelo zmanjšala, je dejal 
kardinal Suenens. če bi o bodočih 
papežih odločale te osebe. Suenens 
je nadalje kritiziral sedanji sistem 
izvolitve kard'nalov.

Papež v Vatikanu
VATIKAN, 17. - Papež Pavel VI. 

se je danes vrnil v Vatikan s svo
jih počitnic v Casfcel Gandolfu, ka
mor je bil odšel 16. julija. Prav
zaprav je šlo za delovne počitnice, 
ker .je papež v tem razdobju imel 
kakih 50 govorov, se je srečal z 
več sto ljudmi ter opravljal poseb
no od 4. avgusta naprej, ko se mu 
je pridružil državni tajnik kardinal 
Villot, vse državne in cerkvene 
posle.

Papež je odšel iz Castel Gandolfo 
ob 17. uri, 40 minut pozneje je 
bil že v Vatikanu.

IZDALA STA CA SNEG IN MRAZ

Aretiran morilec 
žene v Karniji

S planin nad Ampezzom se je moral spustiti v 
dolino, kjer so ga v kajži obkolili karabinjerji

VIDEM, 17. — Slabo vreme, pred
vsem sneg, ki je ob'lno zasnežil 
doline in pobočja hribov okoli Cor- 
tine d’Ampezzo so izdali 35-letnega 
morilca lastne žene, gozdarja Fran
ca Zattija, ki so ga karabinjerji 
končno le ujeli in aretirali.

Zatti, ki je pred dnevi iz nesmi
selnih razlogov ustrelil v hrbet 
svojo mlado ženo Olgo Facchin, je 
takoj po zločinu, ki mu je bil pri 
šoten samo mlajši sta, zbežal v hri
be. Karabinjerji in domačini, ki so 
umorjeno dekle poznali in spošto
vali, so se takoj pognali za njim 
in mu vztrajno sledil1. Gonili so ga 
kot divjo zver iz planšarije do plan- 
šarije, vedno više. Zatti se je nam 
reč zavedel, da mu sledijo in je 
skušal doseči nedosegljive vrhove 
nad Ampezzom,

Res mu je to delno tudi uspelo, 
ko ga .je izdalo slabo vreme. Sonč
no vreme se je spremenilo in za
čelo je snežiti. Stisnil je mraz in 
Zattiju ni preostalo drugega, kot se 
skriti v zadnji planšariji in čakati, 
da se vreme izboljša. Vreme pa se 
je poslabšalo in mraz je postal zanj 
neznosen. Zapustil je svoje skriva

lišče in se spustil v dolino. Ni se 
pa upal domov. Vdrl je v neko kaj- 
žo, nedaleč od doma, kjer je za
grešil zločin, in čakal. Prepričan 
je bil, da ga ne bo nihče opazil, 
predvsem zato, ker je vedel, da ga 
iščejo v področjih pod vrhovi. Ven 
dar so ga opazili vaščani in vest 
o njegovi prisotnosti se je razširila 
po vasi in prišla do karabinjerjev, 
ki so takoj obkolili kajžo. Preden 
so orožniki sklenili okoli kajže obroč 
je Zatti poskusil bežati skozi zad
nja vrata. Skoraj bi mu uspelo, 
ko je planil nanj policijski pes in 
ga podrl na tla. Karabinjerji so ta
koj priskočili in ga vklenjenega 
odpeljali v vojasrvco, od koder ga 
bodo odpeljali v tolmeske zapore.

NADALJUJE SE ISKANJE MALE CLAUD1E

Po neuspešnem iskanju 
sta se hudo ponesrečila

Podkveslor iz Padove in brigadir sta z avtom 
strmoglavila v jarek . Svetli 850 so videli pri čr- 
palki: Claudia je bila vedra in je poslušala pesmi

TRENTO, 17. — Podkvestor in na
čelnik kriminalnega oddelka iz Pa
dove, dr. Chiodii in brigadir Aldo 
Cecchetto, ki sta vodila pre'skavo 
o izginotju desetletne Claudie Bel- 
lante iz Cavalleseja, sta se pozno 
zvečer, ko je v dolini Valsugana 
divjalo neurje, hudo ponesrečila. 
Avto, s katerim sta se vračala po 
neuspešnem iskanju prič in sledov 
za malo Claudio, je spolzka cesta 
zanesla iz ovinka po škarpi v ja
rek, kjer se je razbil. Oba sta 
hudo ranjena, vendar bo podkve
stor ozdravel v 25 dneh, medtem 
ko .je prognoza za brigadirja Cec- 
chetta pridržana zaradi možnih no
tranjih poškodb.

Chiodiju so poverili vodstvo pre 
■skave v zvezi z ugrabitvijo ma
le Claudie Bellante, ki jo je odpe
ljal s seboj svetlolas mladenič na 
svetlem fiatu 850. Zvabil jo je s 
seboj, ko je v družbi svojih vrstni
kov pasla krave nedaleč od vaške 
cerkve. Od tedaj je ni nihče več 
videl, ako izvzamemo izredno važ 
no pričo, ki se je prijavila kara
binjerjem. Gre za Antonia Dagaia, 
ki upravlja bencinsko črpalko pri 
prelazu Falzarego. Karabinjerjem 
je izjavil, da je v soboto, morda 
pa je bil tudi petek, videl svetel 
fiat 850 v katerem sta b'la svetlo
lasi mladenič in mala Claudia. Mla
denič .je zahteval, naj mu napolni 
tanker z gorivom. Deklica pa je 
sedela poleg njega in ni zgledala 
prestrašena. Nasprotno, na kole
nih je imela gramofon in poslušala 
pesm:. Dagai nima dvomov: bila 
sta ugrabitelj in deklica. Njega je 
spoznal na osnovi »identi kita*, ki 
so ga pripravili detektivi na osno 
vi pričevanj otrok s katerimi je 
mala Claudia pasla krave. Tudi 
njo je spoznal brez oklevanj, na 
osnovi slik, ki so mu jih agenti 
pokazali.

Vse to so agenti trentske kvestu
re sporočili časnikarjem na tiskov
ni konferenci včeraj opoldne.

BEOGRAD, 17. — Danes Je v 
Beograd prispela delegacija pokra
jine Bavarske pod vodstvom dr. 
Rainera Keslera, predsednika ba
varskega dela srbsko-bavarske so
delovalne komisije, ld je bila usta
novljena letos med obiskom pred
sednika republiškega izvršnega sve
ta Srbije Milenka Bojaniča v 
MUnchnu.

«Lunik 16» kroži 
okoli Lune

MOSKVA, 17. — Sovjetska časo
pisna agencija Tass je sporočila, 
da .je sovjetski umetni satett »Tu
nik 16» stopil danes v okrožni tir 
okoli Lune.

Sovjeti so izstrelili «Lunik 16» 
prejšnjo soboto. Po tako imenova
nem parkirnem tiru so sovjetski 
strokovnjaki pognali v tek rakete, 
ki so povečale hitrost »Lunika i6> 
v taki meri, da nanj ni več delo
vala zemeljska težnost. Med po

letom proti Luni so strokovnjaki 
opravili 26 racVjskih povezav s sre
diščem na Zemlji. Prejšnjo nede
ljo so popravili smer poleta, tako 
da so zagotovili prihod umetnega 
satelita v bližnjo okolico Lune na 
že v naprej določeno mesto.

Iz Londona so sporočili, da ie 
glasnik vesoljskega observatorja v 
Jodrell Banku izjavil, da je sf’, 
vjetska sonda začela krožiti okoli 
Lune ob 1,30 po legalnem času. 
Tudi observatorij v Bochumu v 
Zahodni Nemčiji je potrdil to vest- 
Radijski znaki, ki jih je observa
torij sprejel, so bili zelo jasni in 
čisti.

V znanstvenih krogih domnevajo, 
da bi bila pobuda «Lun;k 16». ce 
bi se posrečilo, zelo pomembna za 
raziskavo vesolja in še posebej za 
sovjetsko znanost in tehniko kljub 
temu, da ni tako hrupna, kot so 
bile pobude ameriških kozmonav
tov. Po zadnjih vesteh «Lunik 
kroži okoli Lune v razdalji okoli 
110 km.

VERONA, 17. - Italija je da
nes zmagala na »Igrah brez toe- 
ja 1970». Premagala je Holandsko, 
Zahodno Nemčijo, Belgijo, Velik0 
Britanijo, Francijo in Švico.
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Lanska
proizvodnja vozil

(Nadaljevanje s 4. strani)
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Ob koncu se bomo ustavili še 
pri socialističnih deželah. Vse so
cialistične dežele so v lanskem 
letu dale komaj 1,299.000 avtomo
bilov in se je pri njih avtomobil
ska proizvodnja povečala v la<]* 
skem letu le za 8,5 odst. v pri
merjavi s proizvodnjo v letu 196°- 
Vse kaže, da se bo v socialistič
nem sveto, konkretneje v Sovjeta d 
zvezi proizvodnja avtomobilov ven
darle premaknila z mrtve točke, 
kajti v Togliatbigradu so pred dne
vi začela snamati s tekočega tra
ku prva vozila, ki jih izdelujejo 
po Fiatovi licenci. Kakor je zna
no, je torinsko podjetje pomagalo 
Sovjetski zvezi graditi veliko to
varno avtomobilov, katere proiz
vodnja bo znašala 600.000 vozil na 
leto. Pred dnevi pa smo mog11 
brati vest, da bo neko francosko 
avtomobilsko podjetje gradilo za 
Sovjetsko zvezo pod Urald največ- 
jo tovarno tovornjakov na svetu- 
Kolikor bo to držalo, bo čez ka«o 
leto tudi Sovjetska zveza Pr)S. a 
med tiste države, kjer gre proiz
vodnja avtomobilov v milijone-
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TRŽAŠKI DNEVNIK
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Polemika v SZ o avtomobilski mrzlici
hramli na času. Na tretjem mestu i so se pojavili desettisoči garaž, kiMOSKVA, 17. — V zadnjih časih 

se je tudi v Sovjetski zvezi poja
vilo veliko zanimanje za avtomo
bilizem, to je za zasebni nakup av
tov, ki naj bi omogočil čim večje
mu številu sovjetskih državljanov 
samostojnost pri potovanjih. Vesti, 
da so se na sovjetskih cestah poja
vili prvi vzorci avtov tipa »vaz* 
po licenci italijanske tovarne avto
mobilov Fiat, je povečala zanima
nje sovjetskih avtomobilistov.

Vse to pa je v Sovjetski zvezi 
sprožilo precej živahno debato o u- 
mestnosti podpiranja teženj po na
kupu zasebnega vozila. O teh vpra
šanjih se danes razpravlja v večji 
ali manjši meri po vseh sovjetskih 
listih.

Dva ekonomista sta nastopila v 
zadnji številki tednika »Literatuma- 
je gazete* proti zasebnemu nakupu 
avtomobilov. Po njunem mnenju bi 
bilo treba nameniti najnovejšo pro
izvodnjo avtomobilov skoraj izključ
no sektorju javnega prevozništva.

»Velika večina avtomobilov — pi
šeta ekonomista — ki bodo izdelani 
v okviru načrta za motorizacijo dr
žave, bi bilo treba nameniti za iz
popolnitev ali za izgradnjo parka 
taksijev v velikih sovjetskih mestih.

V bližnji bodočnosti bo proizvodnja 
avtomobilov dosegla v Sovjetski 
zvezi raven 1 milijona in pol vozil 
na leto, namesto sedanjih 250.000».

»Nekateri — pravi sovjetski ted
nik — zastopajo mnenje, da bi bilo 
treba nameniti največji del nove 
proizvodnje avtomobilov zasebnemu 
sektorju. Da bi podprli svoje teze, 
navajajo naslednje razloge: J. taka 
je splošna težnja v svetu: 2. po
sest avtomobila je zunanji znak bla
gostanja: 3. kdor je lastnik avtomo
bila ima več možnosti za potovanja, 
turizem, oddih in učinkovitejše izko
riščanje prostega časa: 4. prodaja 
avtomobilov prispeva k ohranitvi 
ravnotežja med dohodki prebival
stva in zalogami blaga, ki so na 
razpolago prodajnemu omrežju.

»Literatumaja gazeta* priporu’ 
da je ta četrti razlog zelo zanimiv 
in ga dejansko zagovarjajo tudi e- 
konomisti uradov državnega načrto
vanja.

Na drugi strani pa so ljudje, ki 
zastopajo tezo, da bi bilo treba na
meniti bodočo proizvodnjo avtomo
bilov predvsem podjetjem; javnim

je teza, ki jo zastopa sama »Lite
ratumaja gazeta* in po kateri bi 
bilo treba nameniti vso bodočo pro
izvodnjo avtomobilov obnovi in iz
gradnji parka taksijev v Sovjetski 
zvezi.

Sovjetski tednik pripominja v tej 
zvezi, da je danes v vsej državi le 
nekaj desettisočev taksijev. Dvajset 
odstotkov tega parka odpade na 
Moskvo, Leningrad in Kijev. V res
nici pa je v Sovjetski zvezi še dru
gih 200 mest z več kot 100.000 pre
bivalci in drugih 2.000, ki skupaj 
s prvimi štejejo 136 milijonov ljudi, 
kjer je prisotnost taksijev skoraj 
ničeva, ali celo le simbolična. »Tre
ba je ukrepati tako — pravi sov
jetski tednik — da bi taksi postal 
resnično množično prevozno sred
stvo. Tedaj se bo marsikdo odpo
vedal želji, da bi imel svoj lastni 
avtomobil*.

V drugem delu članka sovjetska 
ekonomista pobijata težnjo po oseb
nem avtobomilu, ki je po njunem 
mnenju »zlo*. Danes je v Sovjetski 
zvezi — pravita — okoli 1 milijon

VČERAJ DOPOLDNE OB PRISOTNOSTI PREDSTAVNIKOV OBLASTI

Nad 300 udeležencev prisostvuje 
24. tržaškim zdravniškim dnevom

Počastitev spomina ustanovitelja bolnišniške šole profesoijo 
Lapenne - Osrednja tema letošnjega zasedanja: tesaurismoza

uradom in ustanovam, kar bi orno- in 200.000 zasebnih avtomobilov, te 
gočilo poslovnim ljudem, da bi pri-1 kaj se dogaja? V sovjetskih mestih

so površno zgrajene in razmetane 
vsepovsod, ki kvarijo zunanji videz 
trgov in ulic ter omejujejo javni 
prostor. Poleg tega je splošno zna
no, da se v teh garažah trguje na 
debelo z nadomestnimi deli, z mazi
vom in bencinom, ki so bili ukra
deni državi*.

»Avtomobilisti — pravi nadalje 
»Literatumaja gazeta* — zastruplja
jo tla in onesnažujejo vode z mazi
vom in bencinom. Sedaj se nihče 
ne vznemirja več, če se v rekah in 
jezerih kopljejo zraven ljudi tudi av
tomobili. Kaj se bo zgodilo čez pet 
ali šest let? In potem, ko bodo dr
veli po cestah milijoni zasebnih av
tomobilov, ki jih bodo upravljali ne
izkušeni šoferji, se bo število pro
metnih nesreč neizogibno povečalo.

V tej zvezi list pripominja, da je 
bilo v prvih šestih mesecih letoš
njega leta samo v Moskvi 3.066 pro
metnih nesreč, ki so terjale 238 
smrtnih žrtev in več kot 3.000 ra
njenih. Zato »Litematumaja gaze
ta* sklepa, da bi prodaja avtomo
bilov zasebnikom ovirala promet 
javnih vozil, a splošna škoda bi bila 
večja kot dobiček, ki bi ga država 
imela od prodaje vozil.

Včeraj zjutraj so se v tržaški 
bolnišnici začeli 24. tržaški zdrav
niški dnevi, ki bodo trajali do ne
delje in katerih se udeležuje okrog 
300 znanstvenikov. Na otvoritveni 
svečanosti so bili prisotni poleg u- 
daležencev zdravniških dnevov tu
di predstavniki oblasti ali ustanov, 
ki so te študijske dneve podprle. 
Najprej je spregovoril odv. Morge- 
ra, predsednik upravnega sveta tr
žaških združenih bolnišnic, ki je v 
nekaj besedah obrazložil veliki po
men tega zasedanja in se zahvalil 
vsem tistim, ki so pripomogli, da 
so tudi letos lahko pripravili te štu
dijske dneve, ki so v veliko čast 
tržaški univerzi in bolnišnici. Za 
njim so spregovorili še občinski od
bornik za zdravstvo in higieno Bla- 
sina, dekan univerze prof. Udina 
ter deželni odbornik za zdravstvo 
in higieno Devetag. Predstavnik u- 
niverze je predvsem podčrtal važ
nost, ki so jo imeli zdravniški dnevi, 
da so v Trstu ustanovili medicin
sko fakulteto, medtem ko je pred
stavnik občine bolj naglasil pomen 
socialnega vprašanja zdravstva, 
predvsem v povezavi z zdravstveno 
reformo. O tem vprašanju je govo
ril tudi predstavnik dežele, odbor
nik Devetag, ki je orisal socialni 
pomen, ki ga dežela pripisuje temu 
zasedanju, bodisi z vidika znano
sti, ker je dežela zainteresirana 
pri medicinski fakulteti, bodisi z 
vidika napredka za zdravniško skrb
stvo, predvsem glede na nove funk
cije, ki jih bodo imeli krajevni u- 
pravni organi v okviru zdravstvene 
reforme.

Ko je odbornik Devetag uradno 
otvoril v imenu deželne uprave za
sedanje zdravniških dnevov, je spre
govoril prof. Tagliaferro predsed
nik zdravniške bolnišniške šole. Naj
prej se je v nekaj besedah spom

nil prof. Marina Lapenne, ki je le
ta 1943 ustanovil to šolo, zametek 
sedanje medicinske fakultete, na
to pa je obrazložil zakaj so izbrali 
prav bolezenski pojav tesaurismoze 
za temo letošnjega zasedanja. Za 
tem je zaslužnim zdravnikom raz
delil nagrade šole in središča proti 
boleznim srca in ožilja. Takoj nato 
se je začelo predavanje prof. Ba- 
serga iz Ferrare, ki je orisal zgo
dovinski razvoj znanja o tej bolez

ni, sedanje znanje in bodoče mož
nosti. Ob 12. uri je udeležence spre
jel župan v občinski palači. Popol
dne so predavali o znanstvenih vpra
šanjih, ki so povezana s to bolez
nijo, ki ima za glavno posledico ko
pičenje v organizmu škodljivih sno
vi, ki jih organizem sam ne more 
izločiti ali iztrebiti.

Zasedanje se bo nadaljevalo da
nes in jutri s predavanji, nedelja 
pa bo posvečena samo razpravam.

Ravnatelj bolnišnic 
pri odborniku Devetaku

Deželni odbornik za higieno *n 
zdravstvo Devetag je sprejel ^ 
stopnike državnega združenja zori* 
nikov — ravnateljev bolnišnic (A . 
DO) prof. Zanuttinija, prof. Bias 
ja in prof. Marassa. Predse®' 
združenja prof. Zanuttini Je 
bomiku prikazal razna vprašanj ’ 
med katerimi tudi vprašanje 5 ^ 
rajšnje ustanovitve deželnega 0 
bora za zdravstvo, v katerern 
predviden tudi predstavnik AN 
Združenje men’, da je tako zas 
stvo organizacije nezadostno >n j0 
zaradi tega sklenilo, da ne 
imenovala svojega zastopnika va 
Odbornik Devetag je izrazil s 
obžalovanje zaradi tega .fL, 
ANDO in najavil ponovno preu® ^ 
in razpravo o tem vprašanju 
prvih sejah deželnega zdravstv
ga sveta.

Z otvoritve tržaških zdravniških dnevov


